
خریدار   یک کارشــناس اقتصادی عضویت ایران در »بریکس« را زمینه ساز 
بهبود و رشــد اقتصادی ایران و رشد صادرات دانســت و گفت: »بریکس« به 
عنوان قدرتمندترین ســاز و کار و بزرگ ترین بازاری محســوب می شود و هر 
کشــوری می تواند با ورود به آن چشــم انداز مثبتی را برای اقتصاد و نیز بهبود 

روابط تجاری و سیاسی ایجاد کند.
»نیما میرزایی« با اشاره به عضویت ایران در »بریکس« و تاثیر آن بر اقتصاد 
کشور، اظهار کرد: ایران بعد از خروج آمریکا در ســال ۹۷ از برجام، وارد دور 
تازه ای از تحریم ها شد و با شرایطی سخت و دشــوار در تعاملات بین المللی 
همراه بود که در این زمینه شــاهد فــراز و فرودهایی متعدد در این مســیر 

بودیم.
وی با بیان اینکه در ماه های اخیر با اقدامات دولت سیزدهم در خصوص توسعه 
و بهبود روابط سیاســی و اقتصادی با کشورها از جمله همســایگان جنوبی، 
زمینه بازگشت امید فراهم شده اســت، افزود: وجود ظرفیت های تعاملاتی در 
ایران و نگاه به کشورهای شرقی به عنوان اقتصادهای نوظهوری تلقی می شود 
که می توانند در آینده، قدرت بیشــتری پیدا کنند و غرب به رهبری آمریکا که 
در ده های اخیر با برتری های زیادی همراه بــوده را با چالش های جدی مواجه 

کند.
این کارشناس بازار ســرمایه تاکید کرد: همکاری صورت گرفته تحت عنوان 
»بریکس« به عنوان قدرتمندترین ســاز و کار و بزرگ ترین بازاری محســوب 
می شود که هر کشوری می تواند با ورود به آن چشم انداز مثبتی را برای اقتصاد 
کشــور و نیز بهبود روابط تجاری و سیاســی ایجاد کند؛ ایران هم از این قاعده 

مستثنی نیست.
میرزایی گفت: اکنون در شــرایط تحریمی انتظار جهش تعاملات کوتاه مدت 
با غرب وجود ندارد، اما این اتفاق فرصتی بی بدیــل را برای ایران ایجاد کرده تا 

وارد ساز و کاری جدید شود.
وی اعلام کرد: طبیعتاً اقتصاد کشــور مهم ترین بخش تاثیرپذیر از این اتفاق 
است و می توان نســبت به این اتفاق خوش بینی باشــیم که با عضویت و ورود 
ایران به »بریکس« اوضاع اقتصادی کشور که اخیراً با چالش هایی مواجه بوده 

با یک چشم انداز رو به بهبود مواجه شود.
این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: فرصت های زیادی که این اتفاق می تواند 
برای ایران فراهم کند؛ قطعاً تاثیرگذار بر مسایل کلان اقتصادی کشور خواهد 

بود.
میرزایی تاکید کــرد: در چند وقت گذشــته تورم و نیز رشــد نــرخ ارز جزو 
چالش های اقتصادی کشور بود که توسعه روابط اقتصادی و سیاسی با کشورها 

و عضویت ایران در ســازمان های بین المللی ســرعت حرکت این ۲ مشکل را 
تحت تاثیر قرار خواهد داد و قیمت ها را با کاهش روبرو می کند.

اثر عضویت ایران در بریکس بر صادرات کشور
وی به اثر عضویت ایران در »بریکس« بر صادرات کشور تاکید کرد و گفت: این 
امر بر صادرات و خنثی سازی اثر تحریم ها تاثیر به سزایی خواهد داشت و بازار 
بزرگ کشــورهای عضو »بریکس« می توانند فرصتی بزرگ برای بازگشت به 

شرایط مطلوب و رشد صادرات کالاهای ایرانی باشد.
میرزایی نکته مهم دیگر در این زمینه را مربوط به بحث ســرمایه گذاری 
و جذب سرمایه گذار خارجی دانســت و بیان کرد: سرمایه گذاری خارجی 
دارای ابعاد مختلفی اســت که در دهه ۹۰ در ایران متوقف شــد و شاهد 
پیشــی گرفتن اســتهلاک در زمینه ســرمایه گذاری خارجی و توســعه 

بودیم.
این کارشــناس اقتصادی گفت: تعاملات ایجاد شــده می تواند ظرفیت های 
ارزشمند و بالقوه ایران را برای ســرمایه گذاران بین المللی بالفعل کند و در این 
راستا شاهد بازگشت ســرمایه گذاری در ایران و ایجاد منافع مشترک خواهیم 

بود.
وی اظهار داشــت: اثر عضویت ایران در »بریکس« در آینده مشــخص خواهد 
شد، اما با نگاه امیدوارانه می توان به دستاوردهای این موضوع نسبت به بالفعل 

کردن ظرفیت های موجود برای اقتصاد ایران گام برداریم.

وزیر صمت مطرح کرد

تبعات قیمت گذاری دستوری
رئیس کل بانک مرکزی:

 عرضه ارز اربعین به زائران 
در بانک ها سرعت بگیرد
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خانه  هنر   میرا

مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی:
شرکت های هواپیمایی اضافه دریافت بلیت 

نجف را به زائران عودت دهند

رئیس جمهور:
عضویت در بریکس موجب توانمندی بیشتر 

ایران در حوزه قدرت سیاسی می شود

 افزایش اعتبار ۱۲۰ هزار تومان یارانه مشمول 
دهک های اول تا پنجم شد
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پریگوژین ساده لوح!
احمد زیدآبادی  پس از شــورش نیروهای تحت رهبری پریگوژین، رهبران 
غربی بارها تأکید کردند که در کار ولادیمیر پوتین بخشــش معنا ندارد و او به 
زودی رهبر گروه واگنر را هدف انتقام جویی خود قــرار می دهد و به تیر غیب 
گرفتار می ســازد.این پیش بینی با توجه به روحیه پوتین، چندان هم عجیب 
نبود، آنچه در این میــان عجیب بود، ایــن بود که پریگوژین پس از ســال ها 
هم نشــینی و همکاری با پوتین، این نکته ســاده را درنیافته بود و با اعتماد به 
قول و وعده رهبر کرملین و رفیقش لوکاشــنکو، ساده لوحانه خود را در معرض 

انتقامجویی آنان قرار داد و جانش از دست رفت.

یادداشت

قهوه ترک؛ برقراری ارتباط از منظری زنانه
شادی حاجی مشهدی نکته اول درباره ســریال »قهــوه تلخ« فراهم آوردن 
فرصتی برای همکاری یک تیم حرفه ای، ســینمایی داخلی بــا عوامل تولید 
در ســینما و تلویزیون کشور دیگر ) ترکیه ( اســت؛ به این ترتیب ضمن ایجاد 
ارتباطات فرهنگی و هنری بین دو کشــور، امکان تبادل نیروی انسانی و ایجاد 

فرصت های شغلی مشابه در هنر-صنعت هر دو فراهم می شود.

دیدگاه

فراخوان مناقصه

 اداره كل منابع طبيعي و آبخيزداري استان البرز

اداره کل منابع طبيعی و آبخيزداری استان البرز در نظر دارد مناقصه ذيل  را از طريق مناقصه عمومي يك مرحله اي 
 با انجام ارزيابی توان اجرای کار به پيمانکاران )شركت هاي(  واجد شرايط در رشته كشاورزي و منابع طبيعي پايه 5 و بالاتر

)سازمان مديريت و برنامه ريزي( واگذار نمايد. علاقمندان می توانند از تاريخ درج آگهی نوبت اول) 1402/6/1( تا ساعت 12 
مورخ )1402/6/5( كليه اسناد مناقصه و  اسناد استعلام ارزيابی کيفی  را دريافت نمايند.

پروژه نهالکاری حاشيه جاده ماهدشت به اشتهارد به شماره 020 با برآورد اوليه 28/574/015/950 ريال)بيست و هشت 
ميليارد و پانصد و هفتاد و چهار ميليون و پانزده هزار و نهصد و پنجاه ريال( و تضمين شركت در فرايند ارجاع كار طبق آيين 
 نامه تضمين براي معاملات دولتي به مبلغ   1/430/000/000 ريال )به حروف يک ميليارد و چهارصد و سی ميليون ريال (

 زمان بازگشايي ساعت 8:30 صبح مورخ 1402/6/20 مي باشد.)بازديد ساعت 9صبح مورخ 6/7 /1402 در محل  پليس راه 
ماهدشت(.

- آخرين مهلت تحويل پيشنهادها ساعت 12 مورخ  1402/6/19  مي باشد.
تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار می بايست به صورت ضمانت نامه بانکی مورد قبول کارفرما و يا ارائه فيش بانکی واريزی به 
 شماره شبای 780100004081042107970267  بانك مركزي با شناسه 903139081214001926317000000000 
به نام سپرده های اداره کل منابع طبيعی و آبخيزداری استان البرز طبق آيين نامه تضمين براي معاملات دولتي تهيه و ارايه 
گردد. اصل ضمانت نامه شرکت در فرآيند اجرای کار بايد به صورت دستی حداکثر تا  ساعت 12 مورخ 1402/6/19 به محل 

دبيرخانه اداره کل منابع طبيعی و آبخيزداری استان البرز تحويل گردد.)در متن ضمانت نامه قيد عنوان پروژه الزاميست.(
محل تامين اعتبار : از محل  طرح ملی حفظ, , احيا و توسعه منابع طبيعی شمال تهران سال 1401 و 1402)کر طرح 

1306028001( می باشد .
- مدت اعتبار پيشنهادها سه ماه از تاريخ آخرين مهلت تحويل پيشنهادها است. 

-  كليه مراحل مناقصه از دريافت اسناد تا ارسال پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايي پاكتها از طريق درگاه سامانه تداركات 
الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرسwww.setadiran.ir انجام خواهد شد. 

- اداره کل منابع طبيعي و آبخيزداري اداره كل منابع طبيعي و آبخيزداري استان البرز-كرج، شهرك جهان نما -بلوار پاسداران- 
خيابان مخابرات -كد پستي 3159814412 تلفن 02634050875

 نوبت دوم

شناسه آگهی: 1552757

 معاون تعاون وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام 
رشد ۲.۵ درصدی توسعه تعاونی ها در دولت سیزدهم، 
گفت: دولت در راستای مردمی سازی اقتصاد گام های 
زیرســازی زیادی برداشــته که حاصل آن جذب ۴۴ 
هزار میلیارد تومان مشــارکت مردمی در بخش تعاون 
در کمتر از ۶ ماه اســت.مهدی مســکنی در سخنرانی 
پیش از خطبه نماز جمعــه تهران، با اشــاره به هفته 
تعاون، اظهار کرد: مردم عزیز در ایران خاطرات خوبی 
را از تعاونی ها در ابتدای انقــلاب دارند که هم در نقش 
تنظیم بازار نجات بخش بود و هــم در مدیرت اقتصاد 
جنگ نقش خوبی داشــتند.معاون وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی گفت: همچنین در یک دوره هم تعاونی 

مسکن با فعالیت در حوزه صنعت ساختمان 
بیش از یــک میلیون کلیــد را تحویل مردم 
دادند.وی همچنین به فرمــان تاریخی امام 
خمینی در ۲۶ آذر ســال ۶۱ اشــاره کرد و 
افزود: تعاونی های حمل و نقل در آذر ماه آن 
سال رانندگان را به مناطق جنگی فرستادند 
و امروز بیش از ۲۳ درصد از حمل و نقل کشور 

در قالب تعاونی در جریان است.مسکنی با اعلام اینکه 
نقش تعاون بر کسی پوشیده نیست، بیان کرد: آیت الله 
شهید بهشــتی معمار اصلی تعاون در این زمینه گفته 
بود که مسئله اول در اقتصاد آزاد، رقابت است و در این 
میان شیوه تعاونی این افراد را وارد بخش تولید می کند 

و می خواهد بــا تعاون وضعیــت تولید را در 
شکل همکار و نه رقیب هم بهتر کند.

معاون تعاون وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی 
ادامه داد: آزادکردن مصرف کننده از دســت 
دلالان و کاســتن از واســطه ها و مبــارزه با 
مشــاغل کاذب از جمله اثرات نقش آفرینی 
تعاون در اقتصاد کشــور اســت.وی گفت: 
دولت مردمی سیزدهم با شعار مردمی سازی، در رشد 
تعاونی ها نقش جــدی را ایفا کــرد و حمایت از بخش 
تعاون منجر به توسعه رشد ۲.۵ درصدی تعاونی ها شد 
که نقش جدی در تنظیم بازار در روزهای پایانی ســال 
خود را نشان دادند.مســکنی گفت: این حمایت رشد و 

تقویت بنیه مالی و رشــد ســرمایه بانک توسعه تعاون 
بیش از ۱۴۰ درصد را در بر داشــت که منجر به ایجاد 
۲ هزار و ۸۸ پروژه تعاونی در سراســر کشور شد.معاون 
وزیر تعــاون کار و رفاه اجتماعی گفــت: محصول این 
حمایت حضور تعاون گران و رشــد ۲ برابری صادراتی 
تعاونی ها بود. همچنین رشــد ۷ درصدی تعاونی زنان 
و پرداخت تسهیلات قرض الحســنه را در تعاونی های 
هدف داشتیم.به گفته وی، دولت سیزدهم در راستای 
مردمی ســازی اقتصــاد گام های زیرســازی زیادی 
برداشته اســت که حاصل آن جذب ۴۴ هزار میلیارد 
تومان مشــارکت مردمی در بخش تعــاون در کمتر از 

۶ ماه است.

تعاون

جذب ۴۴ همت مشارکت مردمی در بخش تعاون

عضویت در بریکس؛ زمینه ساز رشد اقتصاد ایران می شود



امیر حاتمی:

تمام راهبردهای نظام سلطه در دشمنی با ملت ایران شکست خورده است

رئیس جمهور:

عضویت در بریکس موجب توانمندی بیشتر ایران در حوزه قدرت سیاسی می شود

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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پریگوژین ساده لوح!
احمد زیدآبادی  پس از شــورش نیروهای تحت رهبری پریگوژین، 
رهبران غربی بارهــا تأکید کردند که در کار ولادیمیر پوتین بخشــش 
معنا ندارد و او به زودی رهبر گــروه واگنر را هدف انتقام جویی خود قرار 

می دهد و به تیر غیب گرفتار می سازد.
این پیش بینی با توجه به روحیه پوتیــن، چندان هم عجیب نبود، آنچه 
در این میان عجیب بود، این بود که پریگوژین پس از سال ها هم نشینی 
و همکاری با پوتین، این نکته ســاده را درنیافته بود و با اعتماد به قول و 
وعده رهبر کرملین و رفیقش لوکاشنکو، ساده لوحانه خود را در معرض 

انتقامجویی آنان قرار داد و جانش از دست رفت.
از این به بعد گویا باید به حرف غربی ها در بــاره رفتار و روحیات پوتین 
بیشتر توجه کرد تا گفتارِ شخص خودش!غربی ها گفتند که او مصمم به 
حمله به اوکراین اســت، اما خودش بارها انکار کرد، با این حال، آنچه در 

روی زمین رخ داد، حمله گسترده به اوکراین بود.
این هم که از مــورد پریگوژین! غربی ها به او هشــدار دادند که به وعده 
بخشــش پوتین اعتماد نکند، وگرنه عزرائیل در انتظار اوســت. گوش 

نکرد و نتیجه اش را دید!

در دیدار روسای جمهور ایران و چین مطرح شد
عضویت ایران در بریکس موجب تقویت مخالفت 

با یکجانبه گرایی آمریکاست
روســای جمهور ایران و چین بر تقویت همکاری های دو جانبه و روند 

چند جانبه گرایی بویژه در چارچوب »بریکس« تاکید کردند.
 حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی در حاشــیه برگزاری پانزدهمین 
نشست گروه بریکس، در دیدار شــی جین پینگ رئیس جمهور چین، 
عضویت ایران در بریکــس را موجب تقویت رویکردهــای اصولی این 

گروه از جمله مخالفت با یکجانبه گرایی آمریکا دانست.
رئیس جمهور کشورمان با اشــاره به توافقات جاری میان ایران و چین، 
اجرای توافق ها در چارچوب همکاری های راهبردی ۲۵ ساله دو کشور 
را مورد تاکید قرار داد.شــی جین پینگ رئیس جمهور چین نیز در این 
دیدار، با تبریــک عضویت ایران در بریکس، گفــت: چین آماده تقویت 
همکاری های دوجانبه و توسعه همکاری در بســترهای مختلف برای 

تقویت روند چندجانبه گرایی است.

خطیب نماز جمعه تهران:
عضویت ایران در بریکس در شکستن 

یکجانبه گرایی بسیار موثر است
 خطیب نماز جمعه تهران با اشاره به اهمیت بریکس در نظام بین الملل 
گفت: عضویت ایران در این گروه در راستای شکستن یکجانبه گرایی و 

مهار استکبار آمریکایی در حوزه اقتصادی بسیار موثر است.
نماز عبادی- سیاســی این هفته جمعه تهران به امامت حجت الاسلام 
والمســلمین محمدجواد حاج علی اکبری در مصلای امام خمینی )ره( 
تهران اقامه شــد.خطیب نماز جمعه تهران با اشاره به دیپلماسی فعال 
دولت سیزدهم تقویت ارتباط با همسایگان و منطقه را سیاستی درست 
و حکیمانه خواند و اظهار داشت: تقویت ارتباط راهبردی با آسیا و شرق 
و پیوستن ایران به شانگهای یکی از مهم ترین موفقیت هایی بود که در 

این حوزه انجام شد.
حجت الاســلام حاج علی اکبری با اشــاره به ســفر آیت الله رئیسی به 
آفریقای جنوبی و عضویت ایران در گروه بریکس تصریح کرد: عضویت 
ایران در این گروه دســتاورد مهمی بود که در سفر اخیر رئیس جمهور 

انجام شد و ایران هم در کنار برخی از کشورها  به این مجمع پیوست.
وی با اشاره به اهمیت بریکس در نظام بین الملل بیان داشت: این گروه 
جایگاه شــاخص و برجســته ای در اقتصاد بین الملل دارد و عضویت 
ایران در این گروه در راستای شکســتن یکجانبه گرایی و مهار استکبار 

آمریکایی در حوزه اقتصادی بسیار موثر است.

خطیب نماز جمعه تهــران افزود: حضور ایــران در این مجمع و جهت 
گیری دولت ســیزدهم در این رابطه در حقیقت جانمایی ایران در نظام 

جدید جهانی است.
حجت الاســلام حاج علی اکبری با بیان اینکه دولت سیزدهم دو سال 
فرصت خدمت خود را طی کرده است، گفت: مواضع انقلابی و هماهنگ 
با ارزش ها و آرمــان ها در جهت گیری این دولت برجســته اســت و 

طراوت، نشاط ، امید و روحیه در شخص رییس جمهور دیده می شود.
وی افــزود: تحرک میدانی، پیگیری مســتمر و حضــور در میدان، بی 
تکلفی، کارآمدی و ســرعت در اقدام و نگاه جهادی ســاده زیستی در 
شــخص رییس جمهور و اعضای کابینــه و عدم ابتلا به حاشــیه تنها 

بخشی از نقاط قوتی است که در دولت کنونی مشاهده می کنیم.
خطیب نماز جمعه تهرامن ادامه داد: این دولت در شرایط بسیار دشوار و 
بعد از یک دهه رکود در عرصه اقتصادی کار را تحویل گرفت، اگر چه این 
مساله کمتر تحریر شــده اما در همین مدت قدم های بلندی در جبران 

کاستی های قبل و اقدامات جهادی رو به جلو برداشته شده است. 
حجت الاســلام حاج علی اکبری اضافه کرد: از نــگاه مجموعه نظارت 
های امین، تحرک و رشــد اقتصادی در اغلب شــاخص هــا از ویژگی 
های دولت است و ایجاد ثبات نســبی در ارز و طلا قابل ملاحظه است، 
همچنین ۸۰ هزار طرح و پروژه نیمه تمام وجود داشــته که دولت برای 
تکمیل آن اهتمام کرده و تدابیر حمایتی برای اقشار ضعیف در رابطه با 
بهســازی یارانه ها تا کالابرگ و ترمیم حقوق بازنشستگان، آزادسازی 
سواحل، کاهش نرخ بیکاری، اشتغال و مسکن داشــته و امید است به 

موفقیت های بیشتری دست یابد.
خطیب نماز جمعه در ادامه تقویت حوزه رســانه  برای مبارزه با جنگ 
ترکیبی را یک ضرورت عنوان کرد و اظهار داشــت: با توجه به شرایط ، 

نیاز است که رسانه ها در این جنگ ترکیبی تقویت شوند. 
وی افــزود: همچنین تدابیر ویژه بــرای کنترل بر بــازار بویژه در اقلام 
ضروری خواسته جدی است و توجه بیشتر به معیشت مردم و مبارزه بی 
امان با مفسدان اقتصادی و حل مســاله خودرو از دیگر مطالبات جدی 
جامعه اســت که باید مورد توجه قرار گیرد.وی در ادامه در مورد مراسم 
پیاده روی اربعین گفت: اربعین حســینی حرکت عظیــم میلیونی با 
وسعت، تنوع، زیبایی و ویژگی منحصر به فرد به نمادی از عزت حسینی 
در برابر مســتکبران و یزیدیان زمانه و کابوس اســتکبار جهانی تبدیل 
شده است.خطیب نماز جمعه تهران اظهار داشت: این چراغ هدایت هر 
روز درخشان تر می شود و بشر آخرالزمانی را از این تاریکی های متراکم 
دستگیری می کند.وی با بیان اینکه از همه تدابیر خوبی که تاکنون در 
تامین زیر ســاخت های پیاده روی اربعین انجام شــد ، تشکر می کنم، 
اضافه کرد: باید جنبه مردمی این حرکت عظیم حفظ شود زیرا نزدیک 

به نیم میلیون نفر از جامعه ما در این سفر الهی حضور دارند.

یادداشت

تریبون

خریدار  مشــاور فرمانده معظم کل قوا در 
امور ارتش گفت: دنیا دید که به برکت خون 
مطهر شهدا، نتیجه تمام دشمنی ها و کینه 
توزی ها و راهبردهای نظام سلطه درمقابل 
ملت بزرگ ایران شکست خورد و بی نتیجه 
ماند. امیــر حاتمی مشــاور فرمانده معظم 
کل قوا در امــور ارتش در یادواره شــهدای 
منطقه مهدیه شــهر همدان که در آستانه 
برگزاری دومین کنگره بزرگداشت ۸۰۰۰ 
هزار شــهید والامقام این استان برگزار شد، 
گفت: اگر امروز در ســپهر سیاست جهان، 
ایران اسلامی به عنوان یک کشو تأثیرگذار، 
قدرتمند و مستقل در مناسبات بین المللی 
حضوری تعیین کننــده دارد و با وجود همه 
این دشــمنی ها و کینه توزی ها روز به روز 
قدرتمندتر شــده است، بی شــک به برکت 
خون پاک شــهیدانی اســت کــه رفتند تا 
ایران اسلامی برای همیشــه تاریخ جاودانه 

و سربلند بماند.
مشــاور فرمانده معظم کل قوا بــه مبارزه و 
ائتــلاف قدرت های شــیطانی برعلیه ملت 
ایران اشــاره کرد و افزود: دشــمنان ایران 
اســلامی با پیمان های خباثت آمیز بر علیه 
این نظــام مردمی و الهــی نمی خواهند که 
نورخدا و فرهنگ اهل بیت )ع( در این کشور 
جلوه گر و متجلی شود و تمام هدف شان این 
اســت که بر مقدرات و سرنوشت این ملت و 

کشور بزرگ مسلط شوند.
وی اضافــه کرد: امــا ملت ایــران اراده ای 
دیگر دارد و می خواهد راه ســرخ عاشورای 
حســینی )ع( را ادامه داده و به برکت خون 
۲۳۰ هزار شهید، فرهنگ متعالی اسلام در 

این کشور حاکم شود.
امیر حاتمی افزود، بی شــک هدف و فلسفه 
اصلی برگزاری یادواره های شهدا، شنیدن 

و فهم و درک پیام و سخن رســا و عالم گیر 
شهداســت، مردانی که امنیــت، وحدت، 
انسجام و عظمت و اقتدار جمهوری اسلامی 

ایران حاصل خون مطهر آن هاست.
وزیر ســابق دفاع ادامــه داد: اولیــن پیام 
شــهدا برای ما، نوع مواجهه عملی آن ها با 
ذات پروردگار عالم اســت که مصداق بارز 
گذشــت، ایثار، ندیدن و به حساب نیاوردن 
خود و نفس است. پیام شــهدا این است که 
اگر می خواهیــد خــدا را از خودتان راضی 
کنید، باید خودتان را در مقابل اهداف الهی 
نادیده بگیرید که مصداق آن وجود مقدس 
حضرت ســید الشــهدا )ع( و یاران باوفای 
ایشــان بودند که حاضر شــدند برای انجام 
رســالت و تکلیف الهی خود را فــدا کنند تا 

اسلام بماند و آسیب نبیند.
مشــاور فرمانده کل نیروهای مسلح، پیام 
دیگر شهدای ایران اســلامی را موضع آنها 
در مقابل دشــمنان خدا و اســلام دانست و 
تصریح کرد: با مطالعه و مرور تفکر و اندیشه 
شــهدا در می یابیــم موضع نهایی شــهدا، 
استقامت، از دشمن نترسیدن و نهراسیدن 
و در مقابل دشــمن به انفعال دچار نشدن و 
ایستادگی شــجاعانه در برابر شیطان های 
خبیث عالم اســت و این پیام حیات بخش 
شــهدا و نیاز امروز و همیشــه ملت ایران و 

همه ی آزادگان جهان در طول تاریخ است.
امیر حاتمی هدف اصلی دشــمنان را ناامید 
ســازی، ســرخورده و درمانده کردن ملت 
ایران دانست و گفت: بزرگترین اشتباه این 
است که ما در قضایایی چون موضوع حقوق 
بشر، مســأله موشــکی و پهپادی و قدرت 
دفاعی، دموکراســی و صندوق رأی، محور 
مقاومت، حضور و قــدرت منطقه ای ایران، 
تطهیر رژیم منحوس پهلوی، دستاوردهای 

بزرگ نظام اســلامی، صنعــت صلح آمیز 
و دانش هســته ای و ده ها مــورد دیگر که 
دشمنان شــروع به جنجال آفرینی، هوچی 
گری و دروغ پراکنی می کنند؛ عقب نشینی 
کــرده و از هدف ها و آرمان هــای مقدس و 

متعالی ملت ایران کوتاه بیائیم.
امیر ســرتیپ حاتمی، عاقبت ذلت و تسلیم 
شــدن برخی ســران کشــورها در مقابل 
شــیطان بزرگ آمریکا، همچــون، قذافی، 
صدام، حســنی مبــارک و… را مصادیق 
خیانت و بدعهدی ســران کاخ سفید به این 
پادشاهان غرب زده و کشورهای هم پیمان 

خود در عرصه های بین المللی دانست.
وزیر ســابق دفاع دیگر پیام مهم شــهدا در 
این برهه حساس که دشــمن با ابزار جنگ 
نرم درصــدد ایجاد تفرقــه و توطئه و برهم 
زدن وحدت جامعه اســت را حفــظ اتحّاد، 
انسجام، یکپارچگی، اتفّاق بین صفوف ملت 
و مسئولین که مهمترین عامل اقتدار ایران 
اسلامی و حفظ وحدت ملی است، دانست و 
تصریح کرد، نباید اجازه داد به هیچ قیمتی 
اتحاد ملی، مذهبی و قومیتی در کشــور به 

بهانه های مختلف خدشه دار شود.
مشاور فرمانده معظم کل قوا دستاوردهای 

گران سنگ نظام اســلامی در سخت ترین 
شــرایط تحریــم را بی شــمار دانســت و 
افزود: پیــام دیگر شــهدا به ما اســتمرار 
پیشــرفت های بومی و درون پایه کشور در 
عرصه مختلف کشــور بویژه در حوزه های 
سیاســی، فرهنگــی، علمــی و فنّاورانه و 
ایجاد زیرســاخت های حیاتی، اقتصادی، 
عمرانی و دفاعی در جهت قطع وابســتگی 
به قدرت ها، به دســت جوانان ایرانی است، 
چراکه تجربــه انقلاب اســلامی ثابت کرد 
نظام ســلطه از هیچ تحریم و فشاری برعلیه 
ملت ایران فروگذار نکرده و در حساس ترین 
برهه های تاریخی با اهرم فشــار اقتصادی، 
علمی، سیاســی، و… در صدد شکســتن 
مقاومــت ملت ایــران و به زانــو در آوردن 
کشوراســت.امیر حاتمی بصیرت، دشمن 
شناسی و استکبار ســتیزی را اولویت های 
امروز آحــاد ملت ایــران در جنگ ترکیبی 
دانســت و تصریح کرد، پیام دیگر شــهدا 
به همه آحاد ملــت و مســئولان، افزایش 
بصیرت و دشــمن شناســی و شــناخت 
ابزارهای دشــمنی نظام اســتکبار اســت 
و ملت ما نقــش خیانت نظام ســلطه را در 
تحمیل جنگ هشــت ســاله، تحریم های 
ظالمانه، ترورهای ناجوانمردانه، به شهادت 
رســاندن دانشمندان هســته ای، تهاجم و 
شــبیخون فرهنگی، جنگ نــرم، تولید و 
زایش گروه هــای جنایتکار و تروریســتی 
داعش، شهادت مظلومانه شهید حاج قاسم 
ســلیمانی و هزاران جنایت دیگر فراموش 

نکرده و نخواهند کرد.
مشــاور فرمانده معظم کل قوا نقش جایگاه 
ولایت فقیه و امامین انقــلاب را در اقتدار، 
شــکوه و پیشــرفت های کشــور تعییــن 
کننده دانســت و ادامه داد: پیام دیگر شهدا 

پشــتیبانی تــام از ولایت فقیــه و جایگاه 
منطــع رهبری نظام اســلامی، بــه عنوان 
ســتون و محور اصلی انقلاب و جایگاه نایب 
امام عصــر )عج( بوده و از آن به عنوان ســد 
محکم و نفوذ ناپذیری در مقابل اســتکبار و 
دشمنان اسلام نام برده اند و در همین راستا 
دیدیم کــه بزرگ ترین آرمان و پیام ســید 
الشهدای مقاومت حاج قاســم سلیمانی و 
شهید سپهبد صیاد شیرازی و همه شهدای 
انقلاب اســلامی، حفظ نظام و پشتیبانی از 

ولایت فقیه بوده است.
امیــر حاتمی با اشــاره بــه اینکــه امروز 
جمهــوری اســلامی در جنگ تمــام عیار 
ترکیبی با جبهه اســتکبار به ســرکردگی 
آمریکاســت، تصریح کرد: دنیــا دید که به 
برکت خون مطهر شــهدا نتیجــه همه این 
دشمنی ها و کینه توزی ها بی نتیجه ماند و 
تمام راهبردهای نظام سلطه درتحریم های 
ظالمانــه، اعمال فشــار سیاســی، منزوی 
کردن ایران در عرصه جهانی، ایجاد اختلاف 
بین ایران و کشــورهای همســایه، متوقف 
و محدود کــردن فعالیت هــای صلح آمیز 
هســته ای، توســعه قدرت منطقــه ای و 
گســترش عمق نفــوذ منطقــه ای ایران، 
عضویت در پیمان هــا و ائتلاف های بزرگ 
جهانی، تحریــم فروش نفــت و ممانعت از 
حضور ایران در آمریــکای جنوبی و آفریقا 
و ده ها عرصــه تقابل دیگــر در مقابل ملت 

بزرگ ایران شکست خورد.
مشاور فرمانده معظم کل قوا ابراز امیدواری 
کرد؛ ان شــاء الله این پرچمی که امروز ملت 
ایــران با رهبری امــام خامنــه ای عزیز در 
دست گرفته اســت، همان طور که خداوند 
متعال در قرآن وعده داده به دست با کفایت 

صاحب اصلی اش امام زمان )عج( برسانیم.

رئیس ستاد مرکزی اربعین حســینی، تاکید کرد: در 
حال حاضر هیچ مشکلی در هیچکدام از مرزهای کشور 
برای شرکت در راهپیمایی اربعین حسینی وجود ندارد 
و وضعیت تردد در مرزهای مواصلاتــی به عراق روان 

است.
ســید مجید میراحمدی، بــا بیان اینکه مــا لحظه به 
لحظه وضعیت مرزها را رصــد می کنیم ، گفت: اکنون 
روند عبور و مرور در مرز مهران و دیگر مرزها که زائران 
می توانند از طریــق آنها برای شــرکت در راهپیمایی 

اربعین حسینی به عراق سفر کنند روان و خوب است.
وی با بیان اینکه مهمتریــن دغدغه ما برای راهپیمایی 
اربعین حســینی که پیش از این نیــز در ارتباط با آن 
برنامه ریزی کرده ایم وضعیت حمــل و نقل در داخل 

ایران و داخل عراق است، گفت: حمل و نقل 
عمومی در کشــور ما دارای مشکلات جدی 
است و قبل از اربعین نیز این مشکلات وجود 
داشــت و اکنون نیز بــرای جابجایی بیش 
از چهار میلیــون زائر با توجه به مشــکلات 
موجــود در حمل و نقل عمومی کشــور کار 

سختی است.
این مقام مسئول در ستاد مرکز اربعین با بیان اینکه ما 
از قبل این مشکل را پیش بینی کرده بودیم و بر همین 
اساس بر موضوع توسعه پارکینگ های شخصی و اینکه 
مردم با ماشــین های شخصی خود به ســمت مرزها 
حرکت کنند ،تاکید کرده ایم، گفت: در واقع ما تمرکز 
را در بحث حمل و نقل بر اســتفاده از وسایل شخصی 

قرار دادیم و در همین چارچوب تاکید داریم 
که زائران تا آنجا که ممکن است با استفاده از 

وسایل شخصی خود به سمت مرزها بیایند.
وی با بیــان اینکه البته دولــت تمهیداتی را 
در زمینه رفع مشــکل حمل و نقل اندیشیده 
بود، ولی هنوز این تمهیدات مثل وارد کردن 
اتوبوس عملیاتی نشده اســت، خاطرنشان 
کرد: همچنین برای حل این مسئله ما بر روی موضوع 
تاکســی های اینترنتی نیز تمرکــز کرده ایم و تلاش 
داریم از ۱۰۰ هزار تاکســی اینترنتی با قیمت مدیریت 

شده برای انتقال زائر به مرزها استفاده کنیم.
وی همچنین در مورد وضعیت حمــل و نقل زائران در 
داخل عراق نیز اظهار کرد: در ســال گذشته ما بیش از 

۱۰۰۰ دســتگاه اتوبوس به داخل عراق منتقل کردیم 
تا از این طریــق جابجایی زائران صــورت بگیرد، ولی 
متاســفانه اجازه فعالیت پیدا نکردند. امسال با مقامات 
عراقی صحبت و رایزنی کردیم و به این نتیجه رسیدیم 
که با اســتفاده از اتوبوس های ایرانی زائــران را از مرز 
ایران تا اولین شــهر عراق خودمان منتقل کنیم. آنها 
نیــز وعده هایی برای همــکاری داده اند تــا در زمینه 
حمل و نقل کمک کنند تا مانند سال گذشته برخی از 

مشکلات احتمالی به وجود نیاید.
وی ادامــه داد: اتوبوس هایی که قرار اســت زائران را از 
مرز ایران به اولین شــهر عراق منتقل کند این اقدام را 
بر اســاس نرخ ایران و قیمت های مشخص شده انجام 

می دهند.

اربعین

رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی:هیچ مشکلی در مرزها وجود ندارد

خریدار   رئیس جمهور کشورمان با اشاره 
به پیوســتن ایران به بریکــس گفت: آنچه 
انجام شــده یک رخداد اتفاقی نیست بلکه 
یک سیاست انتخابی توسط دولت سیزدهم 
اســت و ما این مســائل را با جنجــال و کار 

سیاسی انجام نخواهیم داد.
 آیت الله سید ابراهیم رئیســی در بدو ورود 
به تهــران پس از ســفر فشــرده کاری که 
با هــدف شــرکت در پانزدهمین اجلاس 
ســران بریکس انجام شــده بود در تشریح 
دستاوردهای این ســفر عنوان کرد: سفری 
که به آفریقا جنوبی برای شرکت در اجلاس 
سران بریکس انجام شد، ســفری مهم بود 
زیرا بریکــس یکی از ائتلاف هــای جهانی 
است که نقش بســیاری در همکاری های 

اقتصادی و تجاری در جهان دارد.
وی ادامــه داد: بریکس در شــمال آفریقا و 
آفریقای جنوبی و آسیا و آمریکایی لاتین به 
لحاظ جمعیت و نقش آنها در تولید ناخالص 
داخلی و ســهمی کــه در اقتصــاد دارند، 

اعضای قابل توجهی دارد. 
رئیس جمهــور با بیان اینکــه ائتلاف های 
جهانی مثل بریکس و شــانگهای نوظهور و 
مخالف یک جانبه گرایی هستند و با نگاه به 
استقلال کشورها برای همکاری و همگرایی 
در جهت پیشــرفت امور ملت ها تلاش می 
کند، گفت: ارتباط با بریکس ســال گذشته 
با شرکت در نشســت مجازی بریکس آغاز 
و درخواســت عضویت ایران مطرح شد در 
همین راســتا وزیر امور خارجه به آفریقای 

جنوبی سفر کرد.
آیت الله رئیســی ادامه داد: پس از آن دبیر 
شــورای عالی امنیت در نشســت دبیران 
امنیت ملی شــرکت کرد و پیگیری هایی از 

طریق سران بریکس انجام شد. 
وی بــا بیــان اینکــه اهمیــت و جایگاه 
ژئوپلتیک و کنشگری فعال ایران در عرصه 
های مختلف منطقه برکســی پوشــیده 
نیست، تصریح کرد: عضویت ایران با اجماع 
اعضا صورت گرفته اســت و سازوکارهایی 
می طلبد که این ســازوکارها با ســرعت 

دنبال می شود.
وی با بیان اینکه بریکــس بر همکاری های 
تجــاری و اقتصادی متمرکز اســت، اظهار 
داشــت: ارتباط ما با بریکس در راســتای 
روابط اقتصادی مستقل با کشورهای عضو 

این گروه است.
رئیس جمهــور ادامــه داد: اگر چــه نظام 
ســلطه به دنبال این است که کشــور ما از 
نظر اقتصادی رشــد نکند، اما رشد اقتصاد 
کشور در پرتو ارتباط با اقتصادهای مستقل 
منطقه اســت که می تواند اقتصاد مقاومتی 

را در کشور ما رقم بزند.
وی در پاســخ به ســوالی در مورد نقشه راه 
دولت گفت: در سیاســت خارجی فقط یک 
گزینــه را دنبال نمی کنیم و بــا یک پرونده 
روی میز مواجه نیســتیم، مــا پرونده های 

متعددی در سیاست خارجی داریم.
رئیس جمهور با اشــاره به اینکه همچنین 
کارهای نیمه تمامی داریم که باید آنها را به 
سامان برســانیم، افزود: یکی از آنها موضوع 
رفع تحریم هاســت، پرونده ای که باز شده 

و باید این پرونــده را دنبال کنیــم که این 
تحریم های ظالمانه پایان پذیرد.

آیت الله رئیســی تصریح کرد: پرونده های 
دیگــری از جملــه ارتباط با همســایگان، 
پرونده نیمه تمام بود و با برخی همسایگان 
سال ها ارتباط نداشــتیم که ظرف این دو 
سال تلاش بســیاری شــد تا ارتباط با این 
کشورها برقرار شــود و گام های موثری در 

این راه برداشته شد.
وی اضافــه کــرد: از دیگر پرونــده هایی 
که به دنبــال آن بودیم عضویــت ایران در 
ســازمان های منطقــه ای و فرامنطقه ای 
بود که باید دنبال می شــد از جمله موضوع 
عضویت ایران در شانگهای و بریکس که به 
توان اقتصادی ایران می انجامد و اینها انجام 

شد.
رئیس جمهــور محــور حضور ایــران در 
ســازمان های بیــن المللــی را منافع ملی 
عنوان کــرد و گفت: آنچه انجام شــده یک 
رخداد اتفاقی نبوده اســت بلکــه این یک 
سیاست انتخابی بوده است که دولت انجام 

داد و دنبال می کند.آیت الله رئیســی گفت: 
ما کار سیاســت خارجی را  زمینه ای برای 
رقابت هــای داخلی قرار نــداده و نخواهیم 
داد و این مســائل را همراه بــا جنجال های 
سیاســی دنبال نمی کنیم، بلکه هدف آن 
اســت که کار واقعی در زندگی مردم اتفاق 
بیفتد و تمام ساز و کارهای اجرایی که اتفاق 
می افتد در راســتای این اســت که بتواند 

منافع ملی را تامین و تضمین کند.
وی افــزود: لذا ایــن رویداد، رویــداد قابل 
توجهی اســت که باید نهایت بهــره را برای 

کشورمان و منافع ملی داشته باشد.
رئیس جمهور مبادلات تجاری را مهم ترین 
موضوع سیاست خارجی عنوان کرد و گفت: 
جمهوری اســلامی ظرفیت خوبــی از نظر 
تجاری در منطقــه دارد و باید این ظرفیت 
بازسازی می شــد، اقدامی که در ۴۰ ساله 
گذشته تا این میزان کار تجاری نداشتیم و 

این رکورد زد.
آیت الله رییســی خطاب به مــردم گفت: 
فرزندان شــما در دولــت در تمامی بخش 

ها تلاش دارند تــا تمام توان خــود را برای 
خدمــت در جهــت حفــظ منافــع ملی 
بکارگیرند و از هیچ تلاشی دریغ نمی کنند. 

پنج پالایشگاه در آفریقای جنوبی
 به چرخه تولید بر می گردد

رئیــس جمهــور با اشــاره بــه دیدارهای 
صورت گرفته در حاشــیه اجلاس بریکس 
خاطرنشــان کرد: در این ســفر ۱۴ دیدار 
صورت گرفت کــه نیمی از آنها رســمی و 

اعلامی بود و نیمی از دیدارها اعلام  نشد. 
وی از دیگر توانمندی های کشــور را صدور 
خدمات فنی و مهندســی برشمرد و عنوان 
کرد: صــدور خدمات فنی و مهندســی به 
آفریقای جنوبــی صورت خواهــد گرفت 
و پنج پالایشــگاه در این کشــور به دست 
دانشمندان ایرانی و به همت وزارت نفت به 

چرخه تولید واقعی خود برمی گردند.
رئیــس جمهور افــزود: از همه موسســان 
بریکس و میزبان  تشــکر می کنم  که تلاش 
بسیاری در جهت حمایت از عضویت ایران 

در بریکس انجام دادند. 
آیت الله رئیســی با اشــاره بــه روحیه ضد 
اســتعماری و ضد آپارتایدی آفریقا تصریح 
کرد: روحیه بیداری در تمــام آفریقا بوجود 
آمده اســت و این روحیه ضد استعماری در 

آفریقا و مسئولان عالی آن ادامه دارد.
وی ادامــه داد: ســخنان و مطالبــی که در 
بریکس اعلام شد شــاهد بر این مدعاست 
که نــگاه آنها بر تضمین اســتقلال و تامین 
استقلال کشورشان اســت که این روحیه 
ایران و آفریقا را به هم نزدیک می کند و می 
تواند ایران را به کشــورهای آفریقایی پیوند 
دهد و در جهت همکاری اقتصادی و مبارزه 
با استعمار و استثمار حرکتی همگام داشته 

باشیم. 
رئیس جمهور در پایان ابراز امیدواری کرد 
که این ســفر بتواند به زودی آثــار عملی و 
اجرایی در همکاری بین ایران و کشورهای 
عضو بریکس و در منطقــه و همکاری های 

ویژه تجاری و اقتصادی داشته باشد.



وزیر اقتصاد مطرح کرد
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مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی:
شرکت های هواپیمایی اضافه دریافت بلیت 

نجف را به زائران عودت دهند
مدیرعامل شرکت شــهر فرودگاهی امام خمینی با اشــاره به گزارش 
مســافران نجف درباره خرید بلیت های گران تــر از نرخ مصوب، گفت: 
شــرکت های هواپیمایی اضافه دریافت بلیت نجــف را به زائران عودت 

دهند.
»سعید چلندری« با اشاره به وصول شــکایت مسافران از گران فروشی 
پروازهای نجف، گفت: با توجه به دســتورات وزیر و جلسات پی در پی 
با مدیران ایرلاین ها تاکید بر این شــده اســت که تمام شرکت ها فقط 
روی سیستم بلیت فروشی داشته باشند اما بر اساس اعلام مسافران در 
فرودگاه تعدادی بلیت خارج از سامانه و حتی در فرودگاه نجف فروخته 
شده است.وی با بیان اینکه قطعاً با شــرکت ها و آژانس های هواپیمایی 
متخلف برخورد می شــود، گفت: شــرکت های هواپیمایی باید و قطعاً 
اضافه پرداختی را به مســافران عودت دهند.مدیرعامل شــرکت شهر 
فرودگاهی امام خمینی هم چنین گفت: مشــکلی که در چندین مورد 
ملاحظه کردیم این اســت که در داخل بلیت خریداری شده قیمت ۴ 
میلیون تومانی درج شده اما از مسافران نرخ های۴.۵ تا ۵ میلیون تومان 
دریافت شده اســت. قطعاً رصد می کنیم و این وضعیت بررسی می شود 

که کدام شرکت هواپیمایی از تعهدات خود قصور کرده است.
چلندری هم چنیــن خبر داد که ترمینال ســلام شــهر فرودگاهی از 
۲۷ مرداد برای خدمت رســانی به زائران آماده شــده است و حدود ۲۰ 
موکب آماده پذیرایی از زائران است.به گفته چلندری امسال هم چنین 
پارکینگ شــهر فرودگاهی امام خمینی با ظرفیت ۱۰ هزار خودرو به 

صورت رایگان در اختیار زائران اربعین قرار دارد.
 قیمت مصوب پروازهای نجف و بغداد از مبدا تهران برای اربعین امسال 

به صورت رفت و برگشت هشت میلیون تومان تعیین شد.

وزیر جهاد کشاورزی عنوان کرد
ح قابل افتتاح هفته دولت   بیشترین طر

در استان های کم برخوردار
وزیر جهاد کشاورزی گفت: امســال وزارت جهاد کشاورزی بیشترین 
طرح قابل افتتاح هفتــه دولت را در اســتان های کم برخــوردار اجرا 

می کند.
 هفته دولت مجالی است برای ورق زدن عملکرد یک ساله دستگاه های 
اجرایی کشــور، ۳۶۵ روز تلاشــی که در یک هفته قاب بندی می شود. 
محمدعلــی نیکبخت، وزیر جهاد کشــاورزی در پیامی بــا تبریک فرا 
رسیدن هفته دولت، آن را فرصتی اجمالی برای ارائه فعالیت قوه مجریه 

در اداره کشور دانسته و در بخشی از پیام آورده است:

وزارت جهاد کشاورزی در سال زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ شاخصه کلیدی 
جدول امنیــت غذایی را در مرکز خودکفایی نشــاند و امــروز با گذر از 
۱۰ میلیون تن خرید تضمینــی، در گندم نانوایــی می توانیم امیدوار 
به اســتقلال در این حوزه باشــیم و امیدواریم در یک یا دو سال آینده 

خودکفایی کامل گندم را در همه بخش ها، شاهد خواهیم بود.
امسال دولت و وزارت جهاد کشاورزی بیشترین طرح های کشاورزی را 
در اســتان های کم برخوردار افتتاح می کند و وزارت جهاد کشاورزی با 
نگاه بلندمدت، حفظ و پایداری منابع پایه کشاورزی و غذا را در اولویت 
قرار داده اســت به طوری که بالغ بــر نیمی از طرح هــای قابل افتتاح 

کشاورزی در حوزه آب و خاک است.
وزارت جهاد کشاورزی بر اساس ســند تحول دولت مردمی، حکمرانی 
مردم پایه کشــاورزی را برای تحقق امنیت غذایی پایدار ایران اسلامی 
هدف خود قرار داده است و جهت گیری برنامه های راهبردی از جمله؛ 
اصلاح برنامه بهینــه تولید )الگوی کشــت(، طرح جهــش تولید در 
دیم زارها، اجرای درست سیاســت قیمت تضمینی محصولات اساسی 
و خرید توافقی ســایر محصولات، توسعه مکانیزاســیون کشاورزی، 
نوسازی و کیفی ســازی باغات، افزایش تولید محصولات در گلخانه ها 
و فضاهای کنترل شده، توســعه و ایجاد زنجیره های ارزش محصولات 
کشــاورزی و افزایش ظرفیت صنایع تبدیلی و تکمیلی و توجه ویژه به 
بخش مغفول مانده شــیلات و آبزی پروری را هم سو با این هدف بزرگ 

طراحی و اجرا می کند.

حباب سکه تغییری نکرد
 کاهش قیمت ها موجب کوچ سرمایه

  از بازار طلا شد
 فعال بازار طلا با بیان اینکه قیمت طلا و ســکه در هفته ای که گذشت 
تغییرات مختصری داشــت و این بازار آرام و با ثبات بــود، گفت: ثبات 
قیمت ها در دو ماه گذشــته و کاهش قیمت ها در بازار طلا باعث شــده 
افراد تمایلی به ســرمایه گذاری در این بخش ندارند و سرمایه ها از این 
بازار کوچ کرده است.محمد کشــتی آرای درباره تحولات بازار طلا در 
هفته ای که گذشت، اظهار داشت بهای انس جهانی برخلاف هفته های 
قبل از آن ســیر صعودی داشــت و از ابتدای هفته روند افزایش قیمت 
شروع شــد و در حالی که به کانال ۱۸۰۰ دلار نزول داشت اما دوباره با 
افزایش ۳۱ دلار به ۱۹۲۱ دلار رسید.وی ادامه داد: افزایش ۳۱ دلاری 
بهای انس جهانــی در حالی که نرخ ارز در بــازار داخل تغییرات اندکی 
داشت، موجب شــد تغییرات مختصری را در قیمت طلا و سکه داشته 

باشیم و بازار طلای داخلی بازاری آرام و با ثبات بود.
این فعال بازار طلا بیان کرد: در آخرین روزهای مردادماه و نخســتین 
روزهای شــهریور ماه ســکه طرح قدیم ۴۰۰ هزار تومان، سکه طرح 
جدید ۲۰۰ هزار تومان، نیم ســکه و ربع ســکه ۵۰ هزار تومان افزایش 

قیمت هفتگی داشت و سکه های یک گرمی تغییر قیمتی نداشت.
کشــتی آرای افزود: در هفته ای که گذشــت هر مثقال طلای آب شده 
۱۰۰ هزار تومان و هر گرم طلای ۱۸ عیار ۲۳ هزار تومان افزایش قیمت 
هفتگی داشت.وی بیان کرد: حباب سکه در یک هفته گذشته تغییری 

نداشت و برابر پنج میلیون و ۳۰۰ هزار تومان بود.
این فعال بــازار طلا اظهار داشــت: بــازار طلا در نخســتین روزهای 
شــهریورماه آرام بود، البته نوسانات جزیی را شــاهد بودیم و عرضه و 
تقاضا متناسب بود؛ به همین دلیل حباب سکه نیز ثابت بود و پیش بینی 
می شود با توجه به ثبات نرخ ارز به خصوص اتفاقات مثبت اقتصادی که 
در جریان است نرخ ارز تغییری نداشــته باشد و در نتیجه قیمت سکه و 

طلا هم تغییر محسوسی نخواهیم داشت.
کشــتی آرای تصریح کرد: نکته قابل توجه این اســت که در چند ماه 
اخیر به دلیل ثبــات و کاهش قیمت طلا در بــازار داخل جاذبه خرید و 
ســرمایه گذاری در بازار طلا برای مردم از بین رفته اســت و دیگر افراد 
تمایلی برای ســرمایه گذاری در ایــن بخش ندارنــد و می توان گفت 

سرمایه ها از این بازار در حال کوچ است.

بازار

خریدار  وزیر اقتصاد در تشــریح عملکرد 
دو ســاله دولت گفت: پیش از اینکه قانون 
بودجه ۱۴۰۱ ابلاغ شــود دولت به استقبال 
افشای اسامی ابربدهکاران بانکی پرداخت 

و ابتدا شفاف سازی حساب ها را انجام داد.
 سیداحســان خانــدوزی - وزیــر امــور 
اقتصادی و دارایی - تشــریح دستاوردهای 
این وزارتخانه در دو ســال گذشته پرداخت 
و اظهار کرد: ابتدا نیاز اســت تــا یک مبدا 
مقایســه بگذارم و نشــان بدهم که با توجه 
به شــرایطی که وجود داشت و شرایطی که 
در این دو سال اخیر ایجاد شــد چه میزان 
پیشرفت و دســتاورد را می توان نشان داد و 
چه میزان کاســتی ها و نقصان هایی وجود 

داشته است.
وی افزود: مــا اگر ســال ۱۴۰۰ را به عنوان 
خط فاصله شــروع دولت مردمی سیزدهم 
در نظر بگیریم؛ پایان دهه ی ۱۳۹۰ اســت 
که فرایند رشــد و پیشــرفت اقتصاد ایران 
دچار اختلال جدی شده و شاخص هایی در 
حوزه ی رشد تولیدات و اقتصاد ایران، رشد 
ســرمایه گذاری در اقتصاد ایران، مساله ی 
تجارت خارجی کشور، ایجاد اشتغال برای 
مردم و امثال این شاخص هایی که حکایت 
از پیشرفت و رشد اقتصادی است در دهه ی 
نود به جز در دو ســال میانی که ســال های   
۱۳۹۵ و  ۱۳۹۶ کــه یــک فضای بــاز در 
حوزه ی خارجی کشور ایجاد شد و صادرات 
نفت افزایش پیدا کرد، در باقی ســال های 

دهه نود واقعا دچار اختلال جدی بودیم.

رانت هایی به برخی گروه های خاص 
پرداخت می شد

خانــدوزی با بیــان اینکــه در دهه ۱۳۹۰ 
کیفیت رشــد و پیشــرفت اقتصــادی هم 
از ناحیــه ی کاهــش عدالــت اجتماعی و 
همچنیــن کاهــش ســلامت در حوزه ی 
اقتصاد به شدت آســیب دید، خاطرنشان 
کرد: وقتی در مــورد کاهش عدالت صحبت 
می کنیم مشــخصا منظور هم مساله ی فقر 
و فاصله ی درآمدی و نسبت دهک های بالا 
به پایین یا ضریب جینی و شــاخص هایی از 
این دست و هم مساله ی رانت هایی است که 
برای گروه های خاص اقتصادی ایجاد شده 
بود و عامه ی مردم دسترســی های زیادی 
به فرصت ها نداشــتند.وزیر اقتصاد در ادامه 
گفت: شــفافیت اقتصادی که عامل اصلی 
ایجاد عدالــت در برخوردهای برابر اســت 
وجود نداشــت و با بهانه هــای مختلفی که 
نباید سرک کشید به زندگی و … شفافیت 

گسترش چندانی پیدا نکرده بود.
خانــدوزی اظهار کرد: در ســال ۱۴۰۰که 
دولت شروع به کار کرد تلاش اصلی خود را  
بر این محور قرار داد که بتواند به  روندهایی 
که هم رشــد و پیشــرفت را دچار اختلال 
کرده و هــم عدالت و ســلامت را تضعیف و 

کمرنگ کرده بود غلبه کند و هم مسیرهای 
جدیدی در پیش بگیرد.

وی یادآور شــد: فراموش نکنیــد همه  این 
تلاش هــای دولــت در طول دوســال در 
شرایطی رخ می داد که مختصات اقتصادی 
ایران در ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ تا به امروز به 
لحاظ شــرایط خارجی، تحریم و امثالهم و 
شــرایطی که ما تقریبا در سال های ۱۳۹۷  
به بعد شــاهد بودیم اســتمرار داشت و در 
همان دشــواری باید کار پیــش می رفت و 
چه بســا دشــوارتر به جهت اینکه مسایل 
و ناآرامی هایی در پاییز ســال گذشــته در 
داخل کشور ایجاد شــد و فضای رسانه ای 
تقریبا یک سویه ی که علیه هر گونه عملکرد 
حتی دستاوردهایی که صورت می گرفت را 

شاهد بودیم.
خاندوزی تصریح کرد: بــرای نمونه اتفاقی 
که در هفته های گذشته در آزاد شدن منابع 
بلوکه شده ی ارزی ســالهای گذشته کشور 
رخ داد و حاصل تلاش هــای دولت و نقطه 
قوت بود اما برخی علیــه آن موضع گرفتند 
و نقطه ضعف جلوه دادنــد در حالی که اگر 
در دوره پیشین بود  مدت ها بر طبل آن می 
کوفتند. دولت ســیزدهم با تمام مشکلات 
موتور رو به افول پیشــرفت اقتصــادی  را 

حرکت داد.
 وزیــر اقتصــاد ادامــه داد: گر چــه هنوز 
دشــواری های تحریــم، مســاله ی نــرخ 
بالای تورمی که مردم در ســفره ی زندگی 
خودشان احساس می کنند همچنان مسئله 
مهمی اســت و مشــکلات و موانع اقتصاد 
ایران وجــود دارد، اما در زمینه ی روشــن 
شدن موتورهای پیشرفت و رشد اقتصادی 
که یک دهــه تقریبا دچار افول شــده بود، 

حرکت قابل توجهی انجام شد.
وی یادآور شــد: در حوزه تجــارت خارجی 

بیشــترین میزان صادرات غیر نفتی تاریخ 
کشــور را  در ســال ۱۴۰۱ شــاهد بودیم؛ 
مسئله روشن شــدن موتور ایجاد اشتغال 
را شــاهد بودیم و  یکی از بهترین نرخ های 
اشــتغال و کمترین میزان هــای بیکاری را 
ما در فصل های گذشــته یعنی هم زمستان 
سال گذشــته، هم بهار ۱۴۰۲ داشتیم؛ در 
حوزه ی ســرمایه گذاری اساســا از چاله ی 
ســرمایه گذاری های صفــر و منفی بیرون 
آمدیم و در ســال ۱۴۰۱، معادل ۶.۷ دهم 
درصد  سرمایه گذاری داشتیم که در بخش 
ماشــین آلات نزدیک بــه ۱۵ درصد و کم 

سابقه در سال های گذشته بوده است.

اقدامات رو به جلو در راستای شفافیت
خاندوزی با اشــاره به اقدامات انجام شــده 
در حوزه ی شــفافیت، بازگشــت به مردم و 
گشــودن در اطلاعات اقتصادی کشور اعم 
از اطلاعاتی که در حوزه  شرکت های دولتی 
وجود داشت، اظهار کرد: امروز که ما با شما 
صحبت می کنیم ۱۱۲۴ صورت مالی کاملا 
شــفاف از عملکرد تمام شــرکت های مهم 
دولت، غیر از موارد انگشــت شمار به دلیل 
مسائل تحلیلی و سوء استفاده دشمن، باقی 
موارد را دولت بدون هیچ ملاحظه ای افشــا 

کرده است.
وزیر اقتصــاد در ادامه به بازگشــت مالیات 
استان ها که پیش از این در پایتخت وصول 
می شد، انتشار اســامی ابربدهکاران بانکی 
که سال ها به هر حال از مردم پنهان می شد 
را اقداماتی دیگــر در حرکت های رو به جلو 
در شفافیت و بازکردن مسیر برای دسترسی 
مردم به اطلاعات اقتصادی برشمرد و افزود: 
همین که شــما امروز این امکان را دارید که 
از طریق یک درگاه اطلاعاتی و برای فعالیت 
اقتصادی خودتان جــواز بگیرید بدون آنکه 

درگیر بروکراسی دست و پاگیر شوید حاکی 
از این اســت که ما اگر بخواهیــم منصفانه 
قضــاوت کنیم و حــب و بغض هــا را کنار 

بگذاریم، حرکتی رو به جلو و مهم است.
وی ادامه داد: هــر چند مثل مســاله  تورم 
همچنان مســاله  مهم اقتصاد ایران در پنج 
شش سال گذشــته بوده و از سال ۱۳۹۷ تا 
امروز بوده، اما در متغیرهای بیرون آمدن از 
چاله  رشد و پیشــرفت اقتصادی وهمچنین 
مساله  ســلامت اقتصاد، گســترش عدالت 
اجتماعی کاهش فاصله ها اقدامات بســیار 

مهمی انجام شد.
وزیر اقتصاد اشــاره کرد: اخیــرا مرکز آمار 
ایران محاسبه ای بر اساس بودجه ی خانوار 
ســال ۱۴۰۱ انجام داده که حاکــی از این 
اســت که ضریب جینی در این سال کاهش 
پیدا کــرده و معنایش این اســت که فاصله  
ثروتمندترین گروه هــا و فقیرترین گروه ها 
در جامعه نسبت به دو سال قبل از آن کمتر 

شده و البته این آغاز راه است.  
خاندوزی درباره علت کاهش ضریب جینی 
گفت: با توجه به سیاســت هایی که به ویژه 
دولــت در مســاله ی پرداخــت یارانه های 
نقــدی بعــداز ارز ۴۲۰۰ تومانــی و یارانه 
۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی موجب شــده که 
کف درآمدی افزایش پیدا کنــد و فاصله با 

بالاترین سطح کاهش یابد.  

اثر سیاست های سختگیرانه برای 
خاموش کردن موتورهای تورم نمایان 

شده است
وزیــر اقتصاد بــا حضــور در یــک برنامه 
تلویزیونــی تصریح کرد: اثر سیاســت های 
ســختگیرانه برای خاموش کــردن موتور 
تورم و روشــن کردن موتور رشد، اشتغال و 

سرمایه گذاری آرام آرام نمایان شده است.

خاندوزی یادآور شــد: علی رغــم اینکه تا 
اواخر ســال ۱۴۰۱ همچنان شــاخص ها 
وضعیت مطلوبــی را حکایــت نمی کرد از 
اســفندماه و مشــخصا از فروردین امسال 
شاهد این هســتیم که حتی متغیر تورمی 
که پربسامدترین متغیر در ســفره  مردم و 
نارضایتی هایی اســت که در کشــور وجود 
دارد، در فروردین عددی کمتر از ماه اسفند، 
در اردیبهشــت عــدد کمتــر از فروردین، 
در خرداد کمتر از اردیبهشــت و در تیر هم 
تقریبا در همان ســطح خردادمــاه مانده 
است. به زبان عامیانه گرچه کالاها گران تر 
می شود اما در پنج ماه گذشته کنترل شده 
و امیدوار هســتیم که با این گشایشی که در 
حوزه  ارزی کشور هم شکل گرفته شاهد این 
باشــیم که در ماه های آینده این روند ادامه 

پیدا کند.
وزیر اقتصاد اظهار کرد: در سال ۱۴۰۱ نرخ 
رشد اقتصادی کشور طبق اعلام مرکز آمار 
۴ درصد و در ســال ۱۴۰۰، ۴.۴ درصد بوده 
اســت. ۶.۷ درصد افزایش تشکیل سرمایه 
ثابت خالص رخ داده، در نــرخ بیکاری ۸.۲ 
درصد آخرین آماری اســت که اعلام شده 
اســت. تورم خرداد و تیر ماه دو درصد بوده 
است؛ این مجموعه شاخص ها حکایت از این 
می کند که سختی ها و فراز و نشیب هایی که 
در ابتدای دولت وجود داشــت و تلاشی که 
دولت کرد برای اینکه به آن کار ســختی را 
که بســیاری می گفتند دولت وارد اصلاح 
ســاختاری نشــود را انجام دهد، ثمربخش 
بوده اســت.وی با اشــاره به کاهش رشــد 
نقدینگــی از ۴۰ درصد به زیــر ۲۹ درصد 
و هدف گذاری رســیدن بــه ۲۵ درصد در 
سال جاری یادآور شد: رشــد نقدینگی در 
سال های گذشــته از موتورهای تورم زایی 
بوده که مهــار آن آرام آرام اثر خود را بر روی 

مهار تورم خواهد گذاشت.
خانــدوزی دربــاره آخریــن آمــار صدور 
مجوزهای برخط اظهار کــرد: در مورد آمار 
خوشــبختانه نیازی به تعیین گزارش های 
پژوهشی خیلی زمان دار نیست، همه  مردم 
ایران با مراجعه به همین گوشــی های تلفن 
همراه خــود و مراجعه به ســایت مجوزها 
می تواننــد در جریان آخریــن آمار صدور 

مجوزهای برخط قرار گیرند.
وی تســهیل صدور مجوزهــا را از مصادیق 
اقدامات تحولی دولت برشــمرد و ادامه داد:  
همین که قدرت و اختیــار و امضای طلایی 
را از مامور دولتی که پشــت میزش نشسته 
بگیریــم و بگوییم هــر فردی که شــرایط 
دریافت مجوزی را داشــته باشــد بــا ارائه 
درخواســت و بارگذاری مــدارک می تواند 
ظرف چنــد روز بگیرد بدون آنکــه نیاز به 
مراجعه حضوری، بروکراسی دست و پاگیر و 
رشوه و… شود و ماه ها معطل بماند، بسیار 

مهم است.  

 عضو شــورای عالی بورس گفت: ســازمان بورس در 
تعریف و شــناخت مرز تخلف به خوبــی عمل کرده و 

اجازه آسیب به حریم خصوصی افراد را نداده است.
»احسان دشــتیانه« به ارزیابی عملکرد بخش نظارت 
بازار سرمایه پرداخت و اظهار داشــت: نظارت بر بازار 
سرمایه یک شمشــیر ۲ لبه بوده و دارای ۲ طرف است 
که یک طرف از این شمشــیر مربوط بــه ایجاد فضای 
ناامن برای تخلف و طرف دیگــر برای ایجاد فضای امن 

برای فعالیت است.
وی خاطرنشان کرد: اگر نظارت انجام شده از یک حدی 
بگذرد و دیگر مرز خود را نشناســد، می تواند منجر به 
ایجاد فضای ناامن و ترس بازار از فضای ایجاد  می شود.

عضو شورای عالی بورس گفت : این موضوع 
که همه فعالان بازار به محض کســب سود از 
بازار ترس از پاســخگویی به نهــاد ناظر بازار 
داشته باشند، چندان مسئله درستی نیست 
و نمی توان آن را به عنوان یک اقدام درســت 

در بازار تلقی کرد.
دشــتیانه ادامــه داد: فردی کــه به صورت 

اتفاقی از تصمیمات اتخاذشــده آگاه شده و به منظور 
حفاظت از دارایی های در اختیــار خود اقدام به فروش 
ســهام کرده اســت نباید به عنوان فرد متخلف مورد 
شناســایی و برخورد قرار بگیرد.به گفته وی، اگر قرار 
باشد به صورت دائم بر طبل نظارت و برخورد با کدهای 

متخلف کوبیده شود، به نوعی آدرس غلط را 
به بازار داده ایم.عضو شــورای عالی بورس با 
اعتقاد بر اینکه برخورد با این افراد چیزی را به 
بازار بازنمی گرداند، بیان کرد: مطرح شــدن 
چنیــن صحبت هایی به معنــای عدم انجام 
نظارت بر بازار نیســت بلکه باید به طور حتم 
نظارت در وقت مناســب انجام شود تا هیچ 

حاشیه امن تخلفی برای فرد ایجاد نشود.
دشتیانه اظهار کرد: ســازمان بورس و اوراق بهادار در 
تعریف و شــناخت مرز تخلف به خوبــی عمل کرده و 

اجازه آسیب به حریم خصوصی افراد را نداده است.
وی در ادامه به خبرهای منتشر شــده طی چند وقت 

گذشته مبنی بر افزایش نرخ خوراک پتروشیمی و نیز 
تاثیر منفی آن بر بازار، گفــت: طبق قانون، خبر باید در 
همان زمان به اطلاع همه فعالان بازار می رسید، در آن 
زمان هم اگر این اتفــاق رخ می داد همه اقدام به فروش 

سهام در بازار می کردند.
این کارشــناس بازار ســهام با تاکید بر اینکه عدالت، 
شفافیت و کارایی سه شــاخصه مهم بازار سهام است و 
باید به طور حتم این مســاله مورد رعایت قرار بگیرد، 
گفت: بخــش نظارت ســازمان بورس همــه کدهای 
معاملاتی را که در خصوص نرخ خوراک رفتار معاملاتی 
غیرعادی داشتند، بررسی کرد و اقدام درستی را نسبت 

به این اقدام انجام داده است.

بورس

عضو شورای عالی بورس اعلام کرد؛ عملکرد صحیح ناظر بازار سرمایه در بررسی کدهای متخلف

وزیر صمت مطرح کرد

تبعات قیمت گذاری دستوری
خریدار  وزیر صنعت، معــدن و تجارت با 
بیان اینکه اتاق های اصناف نهادهای قانونی 
هستند که متعهد هســتند بازار را کنترل و 
مدیریت کننــد اما قیمت گــذاری ممکن 
اســت رقابت را از بین ببرد، گفــت: درباره 
راهکارهای تامین مالی صنایع، باید بررسی 
کرد که چگونه می توان از سرمایه های خرد 
مردم برای تامین مالی صنعت استفاده کرد.

عباس علــی آبــادی ، با بیــان اینکه نقش 
دادن بــه اتاق هــا، انجمن هــای صنفی و 
مــردم از برنامه های مهم ایــن دوره وزارت 
صمت است، تصریح کرد: اتاق های اصناف 
نهادهای قانونی هستند که متعهد هستند 
بازار را کنترل و مدیریــت کنند. اما قیمت 
گذاری ممکن اســت رقابت را از بین ببرد. 
اگر همه تولید کننــدگان را مجبور کنیم با 
یک قیمت محصــول را عرضه کنند، ممکن 
است کیفیت را کاهش دهند تا به آن قیمت 
برسند. اما می توان یک مبنای قیمتی و یک 
محدوده قیمت تعییــن کرد. در این صورت 

کالای با کیفیت مشــتریان خود را خواهد 
داشت و تولیدکننده کالای کم کیفیت هم 
مجبور است یا کیفیت خود را ارتقا دهد یا به 

قیمت کم محصول را عرضه کند.
وی افــزود: بنابراین قیمت گــذاری تبعات 
دیگری هم دارد و نباید یــک وجهی به آن 
نگاه شــود. قیمت گذاری دستوری ممکن 
اســت گاهی تولید را متوقف کند یا کیفیت 
کالا را تحت تاثیر قرار دهد. برای مثال اگر به 
خودروسازان اجازه صادرات دهیم، مجبور 
می شوند کیفیت خود را به سطح بازارهای 
صادراتی برسانند و در این بازارها قیمتشان 
هم قیمت صادراتی اســت. اما اگــر اجازه 
صادرات داده نشود یا شرایط صادراتی برای 
تولید کننده فراهم نباشــد و قیمت گذاری 
دستوری هم اعمال شــود، نمی توان انتظار 
داشت همه چیز بر وفق مراد پیش رود. نگاه 
کارشناســی به این مســائل و راهکارهای 
علمی و فنی می تواند در نهایت به نفع مردم 

باشد.

باید از خام فروشی فاصله بگیریم
علی آبادی با بیان اینکــه تمرکز بر صنایعی 
که سرمایه کمتر و سرمایه انسانی بیشتری 
نیاز دارند، باید در دســتور کار باشد، گفت: 
یکی از ظرفیت های کشــور سرمایه انسانی 
است و علت مهاجرت هم این است که برای 
سرمایه انسانی شغل ایجاد نمی شود. برای 
مثــال در صنایع پایه، بیشــتر انرژی و مواد 
اولیه مصرف می شــود و ســرمایه انسانی 
کمتری مورد نیاز اســت، اما ساخت برخی 
وســایل و مهم تر نوشــتن نرم افزارها نیاز 
به نیروی انســانی بیشــتری دارد. بنابراین 
بحث هــای مربــوط بــه آی تی یــا هوش 
مصنوعــی و غیره نیــاز به نیروی انســانی 
بیشــتری دارد. در همین راســتا در بخش 
معدن هم باید از خام فروشی فاصله گرفت 
و به سمت تولید محصولات با ارزش افزوده 

بالاتر رفت.
وی همچنیــن درباره راهکارهــای تامین 
مالی صنایع گفت: برای مثال باید بررســی 

کرد که چگونه می توان از سرمایه های خرد 
مردم برای تامین مالی صنعت استفاده کرد 
و با این روش جلوی ســوداگری و دلالی نیز 
گرفته شــود که این موضوع در دستور کار 

وزارت صمت است.
وزیر صمت با بیان این موضــوع که چگونه 
می توان از سرمایه گذاری های خرد حمایت 
کرد که مردم تشــویق به ســرمایه گذاری 
شوند با صندوق های مختلف بررسی شده، 
گفت: برای مثال می توان یک ســود معقول 

را تضمین کرد تا مردم برای سرمایه گذاری 
اقدام کنند.

او همچنین گفت: مســئله دیگــری که در 
دســتور کار داریم توســعه شــهرک های 
صنعتی اســت. می توان نزدیک روستاها یا 
مراکز تجمع جمعیت، یک شهرک صنعتی 
ایجاد کرد تا اگر آب برای کار کردن نیســت 
مردم به شــهرها مهاجرت نکننــد. به طور 
کلی ایجاد اشــتغال در محل زندگی مردم 

اهمیت زیادی دارد.
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رئیس پلیس گذرنامه فراجا:
دانشجویان و دانش آموزان برای سفر اربعین 

نیازی به تهیه وثیقه ندارند
 رئیس پلیــس گذرنامه فراجــا با بیــان اینکه مشــمولان می توانند 
درخواســت گذرنامه زیارتــی کنند، گفــت: دانشــجویان، طلاب و 
دانش آموزان برای شرکت در راهپیمایی اربعین حسینی نیازی به تهیه 

وثیقه ندارند.
ســردار علی ذوالقدر، در گفــت و گویی با بیان اینکه طــی مدت اخیر 
ظرفیت صدور گذرنامه در کشــور را حدود ۴ برابــر از نظر تجهیزات و 
نیروی انسانی افزایش داده ایم و درســه نوبت کاری همکاران در بخش 
گذرنامه مشغول فعالیت هستند، اظهار داشــت : در حال حاضر روزانه 

حداقل بیش از ۹۰ هزار گذرنامه زیارتی چاپ می کنیم.
وی با بیان اینکه صدور گذرنامه زیارتی از اول ماه محرم شــروع شــده 
اســت، تصریح کرد : اکنون روزانه میزان تقاضاها برای گذرنامه زیارتی 

به ۵۰ هزار عدد افزایش پیدا کرده است.
رئیس پلیس گذرنامه فراجا در بخشی دیگر از سخنان خود با بیان اینکه 
از گذرنامه زیارتی فقط در ایام ماه محرم و صفر می توان اســتفاده کرد، 
یادآورشد: مدت اعتبار این گذرنامه ها پنج ساله است و ما می خواهیم با 
مقامات عراقی رایزنی کنیم که از این گذرنامه ها در طول دیگر ماه های 

سال نیز استفاده شود.
ســردار ذوالقدر با بیان اینکه بازه زمانی در نظر گرفته شده برای صدور 
گذرنامه های زیارتی بین ۵ تا ۷ روز اســت، گفت : تلاش می شود که در 
این فاصله زمانی گذرنامه ها به دســت زائران برسد و از روز گذشته این 
امکان فراهم شده است هنگام چاپ گذرنامهبرای زائران پیامک صادر 

می شود و ظرف یک تا دو روز بعد این گذرنامه به دست آنها می رسد.
این مقام مســئول در نیروی انتظامی گفت : اتباع خارجی مقیم ایران با 
دفترچه اقامت که برای آنها صادر می شود، بدون اخذ روادید می توانند 

به عراق سفر کنند.
ذوالقدر با بیان اینکه مشــمولان می توانند برای سفر به عراق و شرکت 
در راهپیمایی اربعین حسینی درخواست گذرنامه زیارتی کنند، ادامه 
داد: دانشــجویان، طلاب و دانش آموزان در این ایام برای شــرکت در 

راهپیمایی اربعین حسینی نیازی نیست که وثیقه ای تهیه کنند.

رضایی زاده عنوان کرد
توصیه های طب ایرانی برای تغذیه زائران اربعین

معاون دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت، برای نوع تغذیه زائران اربعین، 
توصیه هایی داشت.

 حســین رضایی زاده، پیرامون موضوع توصیه های طب ســنتی برای 
پیشگیری از بیماری ها و مشکلات گوارشی در پیاده روی اربعین گفت: 
در گرمای هوا که با پیاده روی همراه شــده توصیه ما این است که پیاده 

روی را صبح زود و هنگام غروب انجام دهند.
وی افزود: غذاهای پر حجم و چرب می تواند برای زائران مشــکلاتی را 
به وجود آورد. زائران از در هم خوری پرهیز کرده و در دفعات بیشــتر و 

غذای کمتر میل کنند.

معاون دفتر طب ایرانی وزارت بهداشــت تصریح کرد: زائران لیموترش 
تازه، آلو بخارا، عناب، خاک شــیر، گل ســرخ، بابونه و روغن زیتون به 
همراه داشته باشند و غذا را ایستاده میل نکنند و جویدن کامل صورت 
بگیرد. افرادی که دچار یبوست هســتند شربت خاک شیر با آب گرم به 
صورت ناشــتا میل کنند. اضافه کردن کمی پودر گل ســرخ به ماست 
نیز می تواند کمک کننده باشد. آب ســرد و یخ را به میزان زیاد و یکباره 
مصرف نکنند چرا که شــخص به شدت دچار ســردی دستگاه گوارش 

می شود.
رضایی زاده اظهار کرد: اضافه کردن کمی آب لیمو یا ســرکه یا شربت 
ســکنجبین می تواند شــدت تشــنگی را کم کــرده و از گرما زدگی 
جلوگیری کند. نگه داشــتن چند عدد کشــک یا آلو بخــارا در دهان 
می تواند رطوبت دهان را تأمین کرده و باعث کاهش تشــنگی شــود. 
خرما و زنجبیل و موز و خوراکی های با طبــع گرم به مقدار زیاد مصرف 
نشود. انواع سوپ و خوراک های ساده بدون گوشت مانند عدسی، لوبیا، 
خوراک ســبزیجات یا آب دوغ خیار از غذاهای بســیار مناسب است. 

مصرف مایعات برای پیشگیری از گرمازدگی و یبوست ضروری است.
وی افزود: اضافه کردن کمی سماق به برنج یا خوردن سیب زمینی آب 

پز با کمی پودر نعنا یا آویشن برای افرادی که اسهال دارند مفید است.
رضایی زاده تاکید کرد: در صورت ادامه اســهال به همکاران و پزشکان 
هلال احمــر مراجعه کنند و کمــک بگیرند، خواب شــبانه حتماً باید 
حداقل چهار ســاعت باشــد و در طول روز نیز در مکان مناسب و سایه 
چند ساعت اســتراحت کنند، در مجموع همه حدود ۸ تا ۱۰ ساعت در 
شبانه روز خواب کافی داشته باشند. افراد ســالمند و کودکان و بانوان 
باردار باید بیشــتر مراقب خود باشــند و همراهان خود را با شرایط آنها 

هماهنگ کنند و به آنها فشار نیاورند که زودتر مسیر را طی کنند.

در نشست مشترک مدیران بیمه گر تصمیم گیری شد
ونیک برای همه بیمه ها  سامانه نسخه الکتر

یکسان می شود
بنابر تصمیم مدیران عامل ســه ســازمان بیمه گر، ســامانه نســخه 

الکترونیک برای همه بیمه ها یکسان می شود.
 در نشســت اخیر مدیران عامل ســازمان های تأمین اجتماعی، بیمه 
ســلامت و بیمه نیروهای مسلح که به میزبانی ســازمان بیمه سلامت 
ایران برگزار شــد، موضوع یکپارچه سازی ســامانه نسخه الکترونیک 

مورد توافق طرفین قرار گرفت.
محمدمهدی ناصحی مدیرعامل ســازمان بیمه سلامت ایران، هدف از 
اجرای این طرح را، ســرعت در ارائه خدمت به مردم عنوان کرد و گفت: 
این تصمیم، یک اتفاق خوب اســت که باعث اطمینان بیشتر مردم به 

بیمه ها می شود.
وی افزود: با این تصمیم، اگر احیاناً به هر علتی، یکی از ســامانه ها قطع 

شد؛ سامانه دیگر بتواند پوشش دهد.
ناصحی همچنین، کوتاه شــدن فرایند خدمت را مورد تاکید قرار داد و 
گفت: از ناحیه سازمان بیمه ســلامت ایران، شرایط برای یکسان شدن 

سامانه نسخه الکترونیک فراهم است.
وی افزود: ۹۸ هزار پزشــک اعم از طرف قرارداد و غیــر قرارداد، با بیمه 
ســلامت نســخه تجویز می کنند.در عین حال، میرهاشــم موسوی 
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی نیز، بر آماده شــدن ســکوهای 
مشــترک و ایجاد زیرســاخت ها برای یکســان شدن ســامانه نسخه 
الکترونیک تاکید کرد.بنابر آنچه در نشســت مشــترک مدیران بیمه 
مورد تاکید قرار گرفته، قرار شــده ظرف یک ماه آینده سامانه مشترک 

نسخه الکترونیک برای پزشکان قابل استفاده باشد.

دیوار

خریدار   درست در نیمه های اسفند سال 
۱۳۹۸ بود که نخســتین نشانه های ابتلا به 
ویروس کرونا در کشور مشــاهده شد و در 
فاصله چنــد ماه این ویروس ناشــناخته ی 
آن روزها به ســرعت در حالــت فراگیری و 
پاندمی قــرار گرفت و روزانه ســبب داغدار 
شدن بســیاری از خانواده ها شد به طوریکه 
در پیک مرگ و میرهای در اوایل شــهریور 
۱۴۰۰، شــمار جانباختگان در شبانه روز از 

۷۰۰ نفر فراتر رفت.
کمبود اقلامی چون ماسک، ژل، دستکش 
و گان های محافظ در آن زمان ســبب آزار 
شهروندان شد و تنها راه دفاعی در برابر این 
ویروس مهلک، پروتکل های تعریف شده از 
قبیل رعایت فاصله اجتماعی، خانه نشینی، 
شست و شــوی مرتب دست ها و ضدعفونی 
کردن وســایل شــخصی، ســطوح و معابر 
عمومی بود اما از زمانی که نخستین واکسن 
های مقابله با کرونا ســاخته شد و به مرحله 
تزریق عمومی رسید، کم کم کاهش سطح 
پروتکل های ســخت گیرانه در کشورهای 
 »Lock Down« مختلف دنیا که اصطلاحا
خوانده می شد در خبرها به گوش می رسید 
امــا در ایران همچنان ظرفیــت تخت های 
بیمارســتانی مملو از مبتلایان بود و مرگ و 
میرها هم به رخدادی تلخ و تکراری تبدیل 
شد؛ در چنین شرایطی چشــم امید مردم 
بــه اراده دولتمردان وقت بود تــا با واردات 
واکســن در کنار نبوغ دانشــمندان ایرانی 
در تولید انــواع بومی، رویــه ای فراگیر در 
واکسیناسیون عمومی را شاهد باشند و بار 

دیگر زندگی به روال عادی بازگردد.
با این حال تلاش هایی شــد اما کافی نبود 
و درصد کمی از شــهروندان با اســتفاده از 
تولیدات بومــی و محموله هــای وارداتی 
واکسیناسیون شــدند ولی این مقدار نمی 
توانست پاسخگوی نیازها باشد و همچنان 

این کرونا بود که جان می گرفت.
در میــان ناامیــدی شــهروندان، از روز 
دوازدهم مرداد سال ۱۴۰۰ خورشیدی و با 
روی کار آمدن دولت دکتر ابراهیم رئیســی 

اما، شرایط کاملا دگرگون شد.
اولویت نخســت دولــت در آغــاز فعالیت 
معطوف به ســلامت مردم و صیانت از جان 
آنها بود و به همین دلیل با دیپلماســی قوی 
برای واردات حجم گسترده ای از واکسن به 
کشور، نسبت به تقویت ظرفیت های داخلی 
برای ارتقــای ظرفیت تولید واکســن های 

بومی هم مبادرت کرد و تنها چند ماه زمان 
لازم بود تا اکثریت شهروندان واجد شرایط 
یا در معرض خطر دُزهای اول تا سوم واکسن 
را تزریق کنند و حتی کار به جایی رسید که 
کشــور دارای حجم گســترده ای از ذخایر 
واکسن بود و در فراخوان های رسانه ای هم 
مردم را ترغیب به تزریق دُزهای یادآور می 

کردند.
غلبه بر بیماری کرونــا با واردات پنج برابری 
واکســن با هزینه ای بیش از یــک میلیارد 
دلار در دولت سیزدهم رقم خورد تا سلامت 

مردم در برابر این بیماری تضمین شود.
با توجــه به اینکــه بیماری کرونــا از اواخر 
ســال ۹۸ در کشــور شــیوع و همه گیری 
آن آغاز شــد، قبل از روی کار آمدن دولت 
مردمی روزانــه ۷۰۹ نفر بر اثــر ابتلا به این 
بیماری جان خود را از دســت مــی دادند و 
واکسیناسیون عمومی در ابهام تعلل ها قرار 
داشت، با آغاز بکار این دولت، سیل واردات 
واکسن از شهریور ماه ۱۴۰۰ روند افزایشی 
به خود پیدا کرد و در سال ۱۴۰۱، ۸۰ درصد 
مردم در گروههای سنی مختلف اعم کودک 
و نوجوان، بزرگسال، میانســال، سالمند و 
ســالخورده در برابر کرونا واکسینه شدند، 
بطوریکه بر اســاس اعلام بانک مرکزی ۷۳ 
درصد تامین ارز واردات واکســن کرونا در 

دولت سیزدهم انجام شده است.
 بانک مرکزی در راستای تحقق هدف دولت 

ســیزدهم در صیانت از ســلامت عمومی 
هموطنان در مقابله با ویروس کرونا، ۱.۴۸۷ 
میلیــارد دلار برای واردات  واکســن کرونا 

تامین کرد.
تا کنون ۶۵ میلیون و ۲۳۷ هــزار و ۱۲ نفر 
دُز اول، ۵۸ میلیــون و ۶۳۲ هزار و ۷۰۵ نفر 
دُز دوم و ۳۱ میلیون و ۷۳۱ هزار و ۵۴۹ نفر، 
دُز سوم و بالاتر واکسن کرونا را تزریق کرده 
اند و مجموع واکســن های تزریق شده در 
کشــور به ۱۵۵ میلیون و ۶۰۱ هزار و ۲۶۶ 

دُز رسید.
در ۱۲ خــرداد ســال ۱۴۰۱ بــا اعــلام 
سخنگوی وزارت بهداشت، اولین روز بدون 
مرگ و میر روزانه کرونا در کشور ثبت شد، 
همزمان با ثبت اولیــن روز بدون فوتی در 
کشــور، صفحه مقــام رهبــری در فضای 
مجازی نیز با انتشــار این بیانــات، به این 
موضوع مهم واکنش نشــان داد که »ملت 
ما، مســوولین ما، مدیران ما از خود تحریم 
اســتفاده کردند، در تولید واکســن علیه 

کرونا به خودکفایی رسیدیم.
دولت ســیزدهم توانســت با تزریق ۱۴۹ 
میلیون دز واکسن کرونا در بین دولت های 
پیشرو در تزریق واکســن کرونا قرار گیرد 
این اتفاق درحالــی رخ داد که در دولت قبل 
تنها ۱۲ میلیــون و ۵۸۹ هزار دُز معادل ۲۰ 
درصد جمعیت هــدف دُز اول واکســن را 
دریافت کرده بودنــد و میزان تزریق دُز دوم 

واکسن نیز به ۳ میلیون و ۷۲ هزار دُز معادل 
۵ درصد جمعیت هدف رسیده بود اما امروز 
بیــش از ۸۰ درصد جمعیت هدف کشــور 
واکسینه شده اند به طوری که به گفته بهرام 
عین اللهی وزیر بهداشــت، آیت الله رئیسی، 
مبارزه با کرونا را اولین اولویت خود قرار داد 
و تامین واکسن در صدر کارهای دولت قرار 
گرفت و با مشارکت مردم و نیروهای مسلح، 
واکسن در حجم گسترده در مدت کوتاهی 
تزریق و رکورد روزانه یــک میلیون و ۶۰۰ 
هزار دُز و هفتگی ۸ میلیــون و ۶۰۰ هزار دُز 

در ایران ثبت شد.
البته آیت الله رییســی، رییس جمهور نیز 
روز ۱۲ خردادمــاه ۱۴۰۱ در پیامی اعلام 
کرد پس از ســپری شــدن بیش از دو سال 
از مواجهه کشــور و ملت با ویروس منحوس 
کرونا و سویه های مختلف آن، امروز در سایه 
همراهی شــما مردم فهیم و تلاش و همت 
دســت اندرکاران حوزه بهداشت و درمان 
در مدیریت همه جانبه کرونا، شــاهد صفر 
شدن آمار فوتی های ناشی از کرونا در سطح 

کشور هستیم.
پــدرام پــاک آییــن ســخنگوی وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی نیز در 
این زمینه گفت: تدابیر درســت از ســوی 
دولــت مردمــی اعــم از واردات ۵ برابری 
واکســن نســبت به دولت قبــل و تولید ۶ 
واکسن مؤثر و با کیفیت داخلی که به انگیزه 

توزیع عادلانه ســلامت، باعث بازگرداندن 
نشــاط اجتماعی و رونق کســب و کارها و 

کنترل کرونا در کشور شد.
وی اظهــار داشــت: دولت ســیزدهم در 
شرایطی تشکیل شد که شمار مبتلایان به 
کرونا روزانه پنج هزار نفر و شــمار فوتی ها 
بیــش از ۷۰۰ نفر در روز گزارش می شــد. 
در چنین وضعیتــی، با وجــود تحریم ها و 
فشــارهای کشــورهای غربی تلاش دولت 
برای فراهم کردن واکســن مورد نیاز کشور 
و واکسیناسیون سراســری چندبرابر شد؛ 
به طوری که شــخص رئیس جمهور و وزیر 
بهداشت رایزنی ها با رؤسا و وزرای بهداشت 
کشــورهای دیگر را برای ورود گســترده 

واکسن به کشور آغاز کردند.
با اقدامات گســترده و در خور توجه دولت 
مردمــی و همراهمی مردم در امر وســیع 
واکسیناســیون عمومی، کرونا در کشور به 
زانو درآمد و ایران از طرف ســازمان جهانی 
بهداشت به عنوان کشــور برتر و پیشرو در 

مهار کرونا شناخته شد.
اکنون روزهای بدون فونی ناشــی از کرونا 
بطــور مــداوم در کشــور ثبت می شــود، 
بطوریکه مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت بهداشــت نیز در اطلاعیه ای مبتنی 
بر نظر کمیته علمی کشــوری کرونا از پایان 
شرایط اضطراری کرونا و استفاده همگانی 

از ماسک خبر داد.
با توجه به اعلام کمیته علمی کشوری کرونا 
لازم نیست همه افراد جامعه ماسک بزنند. 
بر اســاس نظر این کمیته مبنی بر شرایط 
با ثبات کنونی و پایــان وضعیت اضطراری 
کرونا، به جای توصیه عمومی به کل جامعه 
برای اســتفاده از ماســک، تأکید می شود 
صرفا افرادی که دارای ســن بــالا، بیماری 
زمینــه ای، نقــص ایمنی، بیمــاری های 
کلیوی، قلبی، ریوی و کبدی هســتند و نیز 
کسانی که در تماس مستقیم با فردی بوده 
اند که مشــکوک یا قطعا مبتلا به کرونا بوده 

است، باید از ماسک استفاده کنند.
همچنین در مورد مراکز بهداشتی و درمانی 
در مناطقی که انتقال عمومی یا خوشــه ای 
کووید۱۹ گزارش شده باشــد، استفاده از 
ماسک برای همه اعم از کارکنان و مراجعان 
این مراکز، توصیه می شود ولی در مناطقی 
که انتقال قطعی به صــورت تک گیر وجود 
داشته باشد، اســتفاده از ماسک صرفا برای 

کارکنان درگیر با بیماران توصیه می شود.

خریدار  رئیس دانشگاه ســوره از ارتقای 
کیفیت پذیرش ایــن دانشــگاه خبرداد و 
گفت: امسال مرحله گزینش صلاحیت های 
علمی و عمومی و استعداد سنجی در مراحل 

قبولی اضافه شده است.
دکتر محمد حســین ســاعی با اشــاره به 
برنامه های این دانشــگاه در سال تحصیلی 
پیش رو گفت: دانشگاه سوره، دانشگاهی با 

سابقه، قدیمی و شناخته شده است.
وی ادامه داد: در حوزه حرفــه ای و بازار کار 
هم تا کنون به این صورت بــوده که، وقتی 
فردی خــود را به عنــوان دانــش آموخته 
دانشــگاه ســوره معرفی می کند، از اعتبار 
بالایــی برخــوردار اســت و ایــن به دلیل 
زحماتی است که گذشــتگان کشیده و این 

اعتبار را برای دانشگاه فراهم کرده اند.
وی ادامه داد: دانشگاه ســوره یک دانشگاه 
غیرانتفاعی اســت اگرچه یک وابســتگی 
سازمانی هم به ســازمان تبلیغات اسلامی 
نیز دارد ولی به صورت غیرانتفاعی و به لحاظ 
اقتصــادی مســتقل و خودگــردان اداره 

می شود.
رئیس دانشگاه سوره با اشاره به شهریه این 
دانشــگاه افزود: شــهریه های این دانشگاه 
نســبت به دانشگاه های مشــابه خود کم تر 
اســت به عنوان مثــال اگر دانشــگاهی در 
سطح دانشــگاه سوره در دانشــگاه آزاد و یا 
غیرانتفاعی وجود داشته باشد و شهریه های 
آنها را مقایسه کنید، شهریه دانشگاه سوره 

کمی کم تر از شــهریه های آن ها است شاید 
یکی از دلایل مزیت نسبی ما برای پذیرش 

دانشجویان همین باشد.
وی دربــاره اولویت هــای دانشــگاه در 
زمینه های آموزشــی، و پژوهشــی گفت: 
ما برای هر یــک از حوزه های آموزشــی و 
پژوهشی یک برنامه داریم، در حوزه آموزش 
اصلی ترین برنامه ما ارتقا هرم هیأت علمی 

است.
ساعی افزود: دانشــگاه چون در آستانه سی 
سالگی خود است و تقریباً نسل اول اساتید 
دانشــگاه به ســرعت درحال بازنشستگی 
هستند و تا پنج ســال آینده تقریباً از نسل 
اول کســی باقی نمی ماند، در یکی دو سال 
اخیر فراخوان های جذب متعددی منتشــر 

کرده ایم تا این نقیصه را جبران کنیم.
وی ادامه داد: بنابراین به دنبال این هستیم 
ضایعه ای که به واسطه خروج بازنشستگان، 
اســتادان قبلی به وجودآمده اســت توسط 
اعضای هیأت علمی جوان تکمیل شــود و 
یک دوره های چندساله ای باهم هم پوشانی 
داشــته باشــند تا انتقال تجربه و فرهنگ 

سازمانی لازم صورت گیرد.
رئیس دانشگاه سوره افزود: کار دیگری که 
طی یکی دو سال اخیر انجام داده و در سال 
پیش رو نیز ادامه می دهیم، جذب اســاتید 
بازنشسته برجســته دانشــگاه های دیگر 

است.
وی ادامه داد: دانشــگاه های غیــر انتفاعی 

براســاس آئین نامه وزارت علوم این امکان 
را دارند تا از ظرفیت اســتادان برجســته و 

بازنشسته دیگر دانشگاه ها استفاده کنند.
ســاعی افزود: ما این آئین نامه را فعال کرده 
و تا کنون چهار الی پنج نفر از استادان تمام 
بازنشسته شده دیگر دانشــگاه ها را جذب 
کرده ایم کــه کمــک خیلی جــدی به ما 
کرده اســت، اصلی ترین کارکرد این اساتید 
علاوه بر اینکه کلاس می روند، دانش پروری 
می کنند، انتقال تجربه به استادان جوان تر 

است.
وی ادامــه داد: هدف ما این اســت چند ده 
نفر از اساتید جوانی را که طی یکی دو سال 
آینده جذب خواهیم کــرد بتوانند در کنار 
اســتادان باتجربه کار کــرده و این تجربه 

به صورت طبیعی منتقل شود.
وی افــزود: در حوزه آموزش نیــز به لحاظ 
امکانات آموزشــی در برخــی از کلاس ها و 

کارگاه ها در همین تابســتانی که گذشــت 
ســرمایه گذاری قابل توجهی انجام دادیم تا 

خلأهای امکاناتی را پوشش دهیم.
ســاعی افــزود: در حــوزه پژوهــش نیز 
اصلی ترین اقدامی که صورت گرفته اســت، 
فعال شدن انتشارات دانشــگاه است که در 
سال های اخیر فعال شــده و امیدواریم در 
سال پیش رو به شدت انتشارات ما بتواند به 

نقطه اوج خود برسد.
وی ادامــه داد: همچنیــن کرســی های 
ترویجی و نظریه پردازی قبلًا در دانشــگاه 
نبود که فعال شده است، بحث سمپوزیوم ها 
و ســمینارهایی کــه در دانشــگاه وجود 
دارد تعدادشــان قابل توجــه خواهد بود و 
برنامه ریزی شده است با آغاز سال تحصیلی 

درمورد آن ها اقدام شود.
ســاعی افزود: پیش بینی ما این اســت در 
شش ماه پیش رو پنج نشریه ما نشریه علمی 
پژوهشی خواهند بود یعنی الان یک نشریه 
علمی پژوهشــی داریم اگر تلاش ما به ثمر 
بنشیند پنج نشــریه علمی پژوهشی هم به 
آن اضافه می شــود.رئیس دانشــگاه سوره 
افزود: بحث کارآفرینــی را هم امیدواریم در 

شش ماهه دوم سال نهایی کنیم.
وی دربــاره ظرفیت پذیرش دانشــجوی 
کارشناســی برای ســال تحصیلی جدید 
گفت: امســال حــدود ۶۰۰ نفــر ظرفیت 
ورودی کارشناسی دانشــگاه سوره در ۱۸ 
رشته اســت که از پذیرش در این ۱۸ رشته 

۵ رشته با آزمون و ۱۳ رشــته هم براساس 
سوابق تحصیلی خواهد بود.

ســاعی درباره بازنگری رشته های دانشگاه 
گفت: ما علاقــه داریم که ایــن کار را انجام 
دهیم، یکــی دو بار هم اقدام کــرده ایم هم 
رشــته جدید طراحی کرده ایم و هم برخی 
رشــته ها را با هزینــه دانشــگاه بازنگری 
کرده ایم ولــی وزارت علوم عرفــی دارد که 
می گوید این کار باید توســط دانشگاه های 

مادر و گروه های آن ها انجام شود.
رئیس دانشگاه سوره درباره چالش دانشگاه 
ســوره گفت: اصلی ترین چالــش ما و دیگر 
دانشگاه های غیرانتفاعی چالش مالی است 
میزان دســتمزد و حقوق مــا یک درصدی 
کم تر از دانشگاه های دولتی است، ما پیش از 
این هزینه هایــی برای سوبســید و غذای 
دانشــجویی دریافت می کردیم آن نیز قطع 
شده اســت و ما اکنون غذایی هم که توزیع 

می کنیم به قیمت آزاد است.
وی ادامه داد: لذا تقریباً همه دانشــگاه های 
غیرانتفاعــی اصلی ترین مشکلشــان تراز 
کردن دخل وخرج دانشــگاه اســت چون 
نمی توانند افزایش قابل توجه شهریه داشته 
باشــند، چون دانشــجویان دچار مشکل 
می شــوند، در چهارالی پنج ســاله اخیر که 
با تورم شــدید روبرو بودیم، افزایش شهریه 
ما همیشــه از تورم پایین تر بوده است. و این 
فاصله امکان بهبود و توســعه دانشــگاه را 

کم تر می کند.

مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری شهرداری تهران از 
برگزاری همایش تخصصی حوزه سرمایه گذاری شهر 

تهران در نیمه دوم سال خبر داد.
نویــد خاصه بــاف ، در مورد  تعــداد پــروژه های به 
سرانجام نرسیده در شهرداری تهران گفت: از سنوات 
گذشــته حدود ۴۴ پروژه به ســرانجام نرســیده در 
شــهرداری تهران وجود دارد که از ایــن تعداد حدود 
۱۲ پروژه کاملا قفل شــده بود و روند کار متوقف بود 
که خوشبختانه به لطف خداوند و تلاش مدیران ارشد 
شــهرداری و همکارانمان، مشکل تعدادی از  پروژه ها 
حل شــده و ان شــاءالله روند کاری  پروژه ها، به ریل 

اصلی خود باز می گردد.
وی در خصوص ارزش مالی این پروژه هایی 
که به ســرانجام نرسیده اســت، عنوان کرد: 
ارزش رســمی اعلام شــده این پروژه ها در 
حدود ۸۰ هزار میلیارد تومان اســت که اگر 
این پروژه ها امروز مجددا کارشناسی بشوند، 
ممکن اســت ارزش دارایی های شهرداری 
تهران در این پروژه ها به ۲ برابر این رقم برسد.

مدیر عامل سازمان سرمایه گذاری شهرداری تهران 
در مورد برخی همایش های تخصصی حوزه سرمایه 
گذاری در تهران با بیان اینکه همایش بعدی تا پایان 

سال برگزار می شود، افزود: در نظر داریم از 
سرمایه گذاران واقعی حتی در چند بخش 
و گروه های مختلف ســرمایه گذاری برای 
حضور در این همایــش دعوت کنیم؛ البته 
هنــوز تصمیم قطعی بــرای نحوه تفکیک 
ســرمایه گذاران در این همایــش گرفته 
نشده است که این تفکیک بر اساس حوزه 
فعالیت آنها باشد یا بر اســاس حجم سرمایه گذاری 
ها. البته در این همایش به دنبــال معرفی فرصت ها 
و شنیدن نظرات ســرمایه گذاران با تمرکز بر نتیجه 

کار هستیم.

خاصه باغ با اشــاره به اینکه در همایش ســال گذشته 
اقدامات »اطلــس جامع ســرمایه گــذاری« در این 
همایش انجام شــد، گفت: خروجی دیگر این همایش  
یک دفترچه فرصــت های تهران بــود و همه مناطق، 
برای شناســایی تمام فرصت های منطقه خود به خط 
شدند و کتابچه ای به ارزش معرفی ۵۰۰ هزار میلیارد 
تومان از فرصت های ســرمایه گذاری تهران به دست 

آمد. 
اما در حوزه جذب ســرمایه گذار نتوانســتیم موفق 
باشیم و امســال تمرکز ما به ســمت جذب سرمایه 

گذار هستیم.

شهرداری

وژه های بر زمین مانده پایتخت پس از چند سال احیاء برخی پر
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»قهوه ترک«؛ برقراری ارتباط از منظری زنانه
شادی حاجی مشهدی نکته اول درباره ســریال »قهــوه تلخ« فراهم 
آوردن فرصتی بــرای همکاری یک تیم حرفه ای، ســینمایی داخلی با 
عوامل تولید در سینما و تلویزیون کشــور دیگر ) ترکیه ( است؛ به این 
ترتیب ضمن ایجاد ارتباطات فرهنگی و هنری بین دو کشــور، امکان 
تبادل نیروی انسانی و ایجاد فرصت های شغلی مشابه در هنر-صنعت 

هر دو فراهم می شود.
عشــق همچنان که می تواند نیرویی مثبت، قدرتمند، تسخیر ناپذیر 
و انگیزه بخش باشــد، به همان اندازه نیز، قادر است انسان را به ورطه 
غم و خشــم ســوق داده یا به نیرویی ویرانگر و مخرب بدل شود. این 
تفسیر که تا کنون در دراماتورژی آثار ادبی و سینمایی ایران و جهان، 
دستمایه بســیاری از نویســندگان و هنرمندان این عرصه بوده، می 
تواند بستری آشنا و پر افت و خیز برای نمونه های موفق درام پردازانه 

فراهم کند.
مجموعه قهــوه ترک در دوازده قســمت پخش شــده ، ضمن حرکت 
بر مدار حادثه ، هیجان و معمــا از چنین اندوخته ای برای اســتخراج 
درام بهره می برد. با وجود تمامی کمداشــت ها و حفره های داســتانی 
ملموس، در پرداخت و شکل گیری درام در این مجموعه، توجه به چند 

نکته مهم، ضروری به نظر می رسد.
نکتــه اول، فراهم آوردن فرصتی بــرای همکاری یک تیــم حرفه ای، 
ســینمایی داخلی با عوامل تولید در ســینما و تلویزیون کشــور دیگر 
)ترکیه ( اســت؛ به این ترتیب ضمن ایجاد ارتباطات فرهنگی و هنری 
بین دو کشور، امکان تبادل نیروی انســانی و ایجاد فرصت های شغلی 

مشابه در هنر-صنعت هر دو فراهم می شود.
موضوعاتــی همچون مهاجــرت و چالش های پیــش روی مهاجران، 
دلایلی که ممکن است فرد را مجبور به ترک وطن کند، همراه با نمایش 
دشــواری های مهاجرت های غیرقانونی و نامطمئــن، به ویژه در مورد 

زنان و کودکان، دیدنی و کمتر کلیشه اند
اگرچه نداشــتن شــناخت کافی از ظرفیت ها و محدودیت های هر دو 
طرف، خطر مخدوش شدن بازتابش واقعیت های اجتماعی و فرهنگی 
کشورها را دوچندان می کند، اما امید است تا با توسعه چنین گفتمانی، 
عرصه برای حقیقت نمایی و توســعه فعالیت های فرامرزی ســینمای 

ایران در جهان هموارتر شود.
نکته بعدی در این مجموعه، پرداختن به داستانک های جذاب دیگری 
است که همراه با پیرنگ اصلی قصه پیش می روند. موضوعاتی همچون 
مهاجرت و چالش های پیش روی مهاجران، دلایلی که ممکن است فرد 
را مجبور به ترک وطن کند، همراه با نمایش دشــواری های مهاجرت 
های غیرقانونی و نامطمئن، به ویژه در مــورد زنان و کودکان، دیدنی و 

کمتر کلیشه اند.
به نظر می رســد که بــرای خالقین مجموعــه قهوه تــرک، توجه به 
احساســات درونی و قابل تعمیم برای کنش مندی بیــن افراد غیر هم 
زبان نیز، در قصه پردازی مهم بوده چرا که تکیه بر احساسات و عواطف 
انسانی در روند برقراری ارتباط، وقتی زبان قابل فهمی بین آدم ها وجود 
ندارد یا راه های گفت وگو برایشان بســته و دچار لکنت است، تنها وجه 
مشترکی است که می تواند، حتی در شرایط بحرانی، راهی در دسترس 

و مطمن و به مثابه یک زبان یکسان برای افراد عمل کند.
نکته مهم دیگر، تکیه بــر زوایای مختلف زنانه در شــخصیت پردازی 
خواهران دوقلو و دیگر زنان مجموعه اســت. همانطــور که قدرت تاب 
آوری، عشــق، مهربانی، همدردی، ترس، سرسختی ، شجاعت و … در 
دنیای زنانه، همان زبان و احساس مشــترک را می آفریند، همچنین، 
سبب می شود تا اغلب زنان دنیا به شــکلی عجیب و خارق العاده به هم 

شبیه باشند.
طنین و ترانه با انرژی و حس و حالِ هم نوســان، اما دارای ویژگی هایی 
متفاوت و گاه متضاد هســتند. اما همین دو، در مخاطــرات پیش رو، 
حسی مشــترک را تجربه می کنند و حتی جســارت قدم برداشتن در 

دنیای آن دیگری را دارند.
حتی ایپک تن الجای - هنرپیشــه زن ترک که بــرای مخاطب ایرانی 
چهره ای آشناســت- در نقش طلعت، صاحب یک مسافرخانه دنج، به 
ترانه کمک می کند تا اقامتی دلپذیر و آســان تر را در غربت تجربه کند. 
او در معاشرت با ترانه و بعدتر حتی با طنین، بی آنکه زبان آنها را بفهمد، 

در جهانی زنانه با آن ها گفت و گو می کنند.
در گفت و گو با بسیاری از مخاطبان مجموعه، اینطور استنباط می شود 
که در برخی فصل ها، نوع روایت گــری و تدوین برای مخاطب عام گیج 
کننده و مغشوش اســت و به همین دلیل، گاهی جرعه های این فنجان 

تلخ، همچون آینده مبهمش، به سختی مزمزه و هضم می شود.
با این توصیف، اما، پازل درام در حال کامل شــدن است و در کنار فلاش 
بک های روایی، جدا از تلــه پاتی میان دو قلوهــا، پارانویا، حس انتقام، 
پشیمانی، پنهان کاری و ســردرگمی، بخش مهم دیگری از روند تغییر 
و تحول کاراکترهای اصلی در قسمت های نهم تا دوازدهم را شکل می 
دهد و انتظار را برای به پایان رســیدن و کشــف حقیقت دشوارتر می 

سازد.

فرجی: 
 برخورد با مراکز زیرزمینی سینمایی

 آغاز می شود
 مدیرکل دفتر توســعه فناوری ســینمایی و ســمعی بصری سازمان 
سینمایی از آغاز برخورد با مراکز زیرزمینی فنی - پشتیبانی سینمایی 

در کشور خبر داد.
محمدرضا فرجی اظهار داشــت: آیین نامه های ما در مرحله بازنویسی 
نهایی اســت که با تایید مقام عالی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی، 

برخوردها با مراکز زیرزمینی شروع می شود.
وی خاطرنشــان کرد: این گونــه مراکز کــه به صــورت غیرقانونی و 

زیرزمینی در کشور فعالیت دارند، توسط مراکز مجاز معرفی می شوند.
فرجی گفت: در زمان حاضر ۷۰ مرکز فنی - پشــتیبانی ســینمایی در 
حوزه لابراتوار، دوبله، استودیو صدا و پویانمایی با مجوز وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در کشور وجود دارد که از سازمان سینمایی مجوز گرفته 

و به صورت قانونی فعالیت می کنند.

وی تاکید کرد: بنابراین انتظار می رود کسانی که علاقمند هستند و در 
این زمینه کار می کنند حتما به سازمان ســینمایی مراجعه و تقاضای 

مجوز کنند.
فرجی خاطرنشــان کرد: در صورتی که این مراکز به سازمان سینمایی 

برای دریافت مجوز مراجعه نکنند، با آنها به جد برخورد خواهد شد.
وی گفت: آمــاری در خصوص تعداد این مراکز بــه صورت دقیق وجود 
ندارد اما اطلاعات توســط دارندگان مراکز مجوزدار به دست ما خواهد 

رسید و بر اساس آن برخورد خواهد شد.

دیدگاه

قاب
مدیر شــبکه افق اعلام کرد: امسال افق علاوه بر پخش 
برنامه های مختلــف تلویزیونی و مســتند، به عنوان 
شبکه تلویزیونی اربعین به پوشش گسترده و لحظه ای 
رویدادهای مربوط به اربعین و اطلاع رسانی از مرزهای 
شرقی و غربی کشور و مســیر پیاده روی عمل خواهد 

کرد.
به نقل از پایگاه اطلاع رســانی ســیما، صادق یزدانی 
مدیر شبکه افق با اشــاره به برنامه های مختلف شبکه 
افق ســیما برای اربعین امســال توضیــح داد: بر این 
اســاس ویژه برنامه »تکیه« هر شب از شــهر کربلا و با 
موضوع مباحث معرفتی و تبیینی رویداد اربعین روی 
آنتن می رود. اجرای این برنامه را که هر شــب ساعت 

۲۴ پخش خواهد شد، سید مهدی قوامی بر 
عهده دارد.

وی با بیان اینکه »ســفرنامه جاذبه« هم به 
صورت زنده از شــهر کربلا و با روایت گری 
حامد عســکری طی این ایام پخش خواهد 
شد گفت: عســکری در این برنامه به سراغ 
سوژه های خاص در مسیر پیاده روی نجف 

تا کربلا مــی رود و داســتان آنها را روایــت می کند. 
جاذبه هر شب ساعت ۲۰ از شبکه افق پخش خواهد 

شد.
یزددانی »موکب کلمات« را دیگــر ویژه برنامه اربعین 
شــبکه افق معرفی کرد و توضیح داد: این برنامه زنده 

با اجرای هادی جان فدا و همچنین شاعران 
آیینی به عنوان مهمان، هر شــب ساعت ۲۱ 

به بررسی اشعار اربعینی می پردازد.
مدیر شــبکه افق همچنیــن از پخش زنده 
برنامه »در مســیر حسین« طی ساعت های 
مختلــف خبــر داد و گفت: به ایــن ترتیب 
شــبکه افق به شــبکه تلویزیونــی اربعین 
تبدیل می شــود که مرجع اصلی پخش گزارش های 
لحظه ای مســتقیم از مرزهای مختلف شرقی و غربی 
بوده و تولیدات و گزارش های زنده تیم های برنامه ساز 
از محل ســتاد اربعین وزارت کشــور را هم پوشــش 

می دهد.

او بیان کرد: علاوه بــر اینها موکــب تلویزیونی افق 
از ۱۱ شــهریور تا روز اربعین و با حضور کارشناسان 
مذهبــی و خانــواده شــهدا، روایت گــر اتفاقات و 
داستان های مربوط به شــهدا و خانواده های آنها در 
مســیر پیاده روی اربعین خواهد شــد، برنامه ای که 
با اجرای علیرضــا امیدواریان هر روز ســاعت ۱۱ و 
از استودیوی شــبکه افق به صورت زنده روی آنتن 

می رود.
مدیر شــبکه افق در پایان خاطرنشــان کرد: ۶ عنوان 
مستند جدید با محوریت پیاده روی اربعین هم توسط 
گروه مستند شبکه افق تولید شده که طی این ایام و در 

ساعت های مختلف پخش می شوند.

افق

خریدار   معاون توسعه و فناوری سازمان 
ســینمایی و دبیــر جایزه پژوهش ســال 
سینمای ایران گفت: سینما آینده ای پیش 
رو دارد و با ورود هوش مصنوعی لازم اســت 
بدانیم چگونه باید با فناوری های روز جهان 
پیش برویم و در مقابل به ســیل بنیان کن 
فرهنگ برهنگی کــه ناشــی از فرهنگ و 
هویت غربی اســت و جهان را قبضه می کند 

چه کار باید کرد. 
قادر آشنا درباره ششمین دوره جایزه سال 
پژوهش ســینمای ایران اظهار داشت: این 
جایزه از رویدادهای بســیار مهم و مبنایی 
فعالیت های سازمان سینمایی است؛ چراکه 
در طول یک ســال فعالیت های پژوهشــی 
که در سراسر کشور و در مراکز دانشگاهی، 
پژوهشــکده ها، پژوهشــگاه ها و توســط 
پژوهشــگران ما خارج از این حوزه در قالب 
پژوهش مســتقل، پایان نامه دانشجویی در 
مقاطع دکترا و کارشناســی ارشــد صورت 

می گیرد باید دیده شود.
وی با اشــاره بــه اهمیت پرداخــت به این 
موضوع از مناظر مختلف گفت: از یک منظر 
تلاش بر این اســت تا زحماتی کــه در این 
عرصه کشیده می  شــود دیده شوند و بتوان 
پژوهش هایی را که احیانا کاربردی و مرتبط 
با مباحث نظری و زیربنایی سینمایی است 
شناسایی و از آنها بهره برداری کرد و از منظر 

دیگر، رسانه ها به این پژوهش ها بپردازند.
آشــنا گفت: منظر دیگر، تجلیل و تقدیر از 
فعالان این عرصه است که کار بزرگی انجام 
می دهند و در جایزه سال پژوهش سینمای 

ایران به آن توجه می شود.
دبیر جایزه پژوهش ســال سینمای ایران با 
اشاره به ۵ دوره برگزاری این رویداد تاکنون 
اظهــار داشــت: فراخوان ششــمین دوره 
جایزه در محورهای ســینما؛ امیدآفرینی 
و اعتمادســازی، ســینما؛ دین، انقلاب و 
دفاع مقدس، ســینما؛ اقتصاد، اشــتغال و 
کار آفرینی، ســینما؛ صنعــت، تکنولوژی، 
زیرســاخت و فناوری، ســینما؛ مخاطب، 
خانواده و ســبک زندگی ایرانی- اسلامی، 
سینما؛ عزت، اقتدار و هویت ملی و سینما؛ 
آینده نگری، راهبردها، تمدن نوین اسلامی 

اعلام شده است.
آشــنا گفت: به دنبال این هستیم که سینما 
در حــوزه امیدآفرینی و اعتمادســازی در 
جوانان و مــردم، امید به آینــده و زندگی 
را ترســیم کرده و به تصویر بکشد و این که 
بدانیم چقدر توانســته اعتمــاد عمومی را 
نسبت به داشته ها، هویت، اصالت، ریشه ها 
و نظام سیاســی حاکم بر کشور جلب کند و 
چه رابطه ای بین ســینما و این عنوان وجود 

دارد.
وی اظهار داشت: ایران، یک کشور اسلامی 
و دین جزو محوری ترین موضوعاتی اســت 
که بــه آن ایمان داریم، عشــق می ورزیم و 
علاقمندیم و قریب به اتفاق مردم ایران هم 
اعم از شیعه و ســنی در این کشور مسلمان 
هستند. مبتنی بر این دین و تفکر و بر اساس 
آموزه های دینــی و بدون تردید اندیشــه 

سیاســی شــیعی، انقلاب اســلامی شکل 
گرفته است. می خواهیم بدانیم بین اینها و 
سینما چه رابطه ای و نســبتی وجود دارد و 
چقدر توانسته ایم در سینما به مباحث دینی 
و دین داری و نقش دین در جامعه، زندگی، 

خانواده و کشورداری بپردازیم.
این مدیــر فرهنگی تاکید کــرد: همچنین 
این که ســینمای ایــران راجع بــه انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس چه تولیداتی داشته 
تا بتواند مفاهیم و مبانی انقلاب اســلامی را 
به تصویر بکشد و آن را به مخاطبان داخلی و 

خارجی ارائه کند.
معاون توســعه و فناوری سازمان سینمایی 
ادامه داد: اگر اقتصاد ســینما و مجموعا هر 
فعالیــت فرهنگی و هنری تضمین نشــده 
باشــد و به مباحــث اقتصــادی آن توجه 
نشود حتما دچار شکســت می شود و توان 
آن رو به تحلیل می رود مگــر این که دولت 
حمایت کند و چون در هیچ کشــوری هیچ 
دولتی تماما از ســینما حمایت نمی کند به 
دنبال این هســتیم که بدانیم ســینمای ما 
چقدر توانسته برای اهالی سینما سهمی در 
اشــتغال و کارآفرینی و فروش داشته باشد. 
فیلم های کوتاه، مســتند و بلند به نســبت 

خودشان تعدادی شغل ایجاد می کنند.

سینما باید نگاه ها را به سمت حوزه 
کارآفرینی سوق دهد

وی خاطرنشــان کرد: نکته بعدی این است 
که سینمای ما چقدر توانسته نگاه جامعه را 
به سمت کارآفرینی سوق دهد. سینما باید 
کاری تولید و ایده ای مطرح کند تا نگاه ها را 

به سمت حوزه کارآفرینی سوق دهد.
آشــنا اظهار داشــت: در زمینه تکنولوژی 
و زیرســاخت هم، امروزه فناوری در دنیا به 
سرعت در حال تغییر اســت و فناوری  های 
جدیدتری بــه عرصه می آیــد. قصد داریم 
این را رصد کنیم و پژوهشــگران ما بگویند 
در دنیــا در حــوزه زیرســاخت و فناوری 
جدید چقــدر ابزار و عناصــری وجود دارد 

که ســینمای ما عقب نیفتد. یا آنها را تولید 
و یا وارد کرده و یا به فیلمســازان، مدیرران 
جهت داده شود تا از فناوری های روز جهان 

آگاهی یابند.
معاون توســعه و فناوری سازمان سینمایی 
در عین حــال در خصوص محور ســینما؛ 
مخاطب، خانواده و ســبک زندگی ایرانی- 
اسلامی اظهار داشــت: هر فعالیت فرهنگی 
و هنری بدون مخاطب ابتر اســت مگر این 
که کار ویژه و موضوع مهمی را برای خواص 

طرح کنیم تا بتوانند از آن استفاده کنند.
وی افــزود: همانگونه که اگــر کتابی چاپ 
شــود اما خریدار و مخاطب نداشــته باشد 
بایــد خمیر شــود، در حوزه فیلــم هم اگر 
مخاطب شناســی نشــود و ذائقــه مردم 
سنجیده نشــود مخاطبی نخواهد داشت و 

هزینه انجام شده به هدر می رود.

در حوزه فیلم اگر ذائقه مردم سنجیده 
نشود مخاطبی نخواهد داشت

آشنا تصریح کرد: پژوهشــگران ما رسالتی 
دارند تــا ببیننــد راجــع بــه فیلمی که 
می  خواهیم تولید کنیم چقــدر به موضوع 
مخاطب توجه شــده اســت و ایــن که چه 
کاری کنیم تا مخاطب موضــوع اصلی کار 
ما قرار گیرد. یک اشــکال جدی که اکنون 
به مجموعه سینمای کشــور سالیان سال 
وارد اســت و همچنان ادامه دارد این است 
که ســینما برای کودکان و نوجوانان و قشر 
خاص تعریف نشده است. لازم بود قائده مند 
شــده و به ســبک زندگی ایرانی - اسلامی 

توجه کنیم.
دبیر جایزه پژوهش ســال ســینمای ایران 
ادامه داد: ایــران دارای تمدن چندین هزار 
ساله اســت و از گذشــتگان و منابع موجود 
به یاد داریم که محبت، مــودت و احترام به 
بزرگترها، ایثار، از خودگذشــتگی، عشــق 
به هموطن و همنوع صفات شــناخته شده 
ایرانیان در جهان اســت و خودمان هم ادعا 
داریم هنر در نزد ایرانیان اســت و بس. اگر 

این ادعا درســت باشــد که تا حدودی هم 
درست اســت باید دید سینمای ما چقدر به 
این بعد توجه کرده است و وظیفه تحلیل در 

این باره به عهده پژوهشگران است.
وی تاکید کــرد: در ســینمای هالیوود به 
صورت نوشته یا نانوشــته به فرهنگ غربی، 
اقتصاد آزاد و آزادی از نگاه خودشــان توجه 
دارند یعنی چارچوب هــای مهم و کلیدی 
خط قرمز آنهاســت. اگر چه ممکن اســت 
مخالــف دولــت وقــت آمریکا باشــند اما 

اندیشه ها و هویتشان را پاسداری می کنند.
آشــنا گفت: باید دید در سینمای خودمان 
چقدر توانستیم هویت ملی و ایرانی بودنمان 
را به تصویر بکشــیم و با تاریخ و تمدنی که 
داریم چقــدر در تولیــدات خصوصا برون 
مرزی توانســتیم چهــره زیبایــی از ایران 
ارائه کنیــم یا بر عکس به ســمت تولیداتی 
رفته ایم که نشــان دهیم کشوری مفلوک، 
فقیر و مشکل دار است. تلاش داریم بدانیم 
ســینمای ما چقدر توانســته زیبایی ایران 
را ترســیم کرده و بــه اقتدار و عــزت ایران 

پرداخته است.
دبیر جایزه پژوهش ســال ســینمای ایران 
افزود: سینما آینده ای پیش رو دارد و با ورود 
هوش مصنوعی لازم اســت بدانیم چگونه 
باید با فناوری های روز جهان پیش برویم و 
در مقابل به سیل بنیان کن فرهنگ برهنگی 
که ناشــی از فرهنگ و هویت غربی است و 
جهان را قبضه می کند چه کار باید کرد.آشنا 
آخرین مهلت ارســال آثار به ششمین دوره 
جایزه پژوهش سال ســینمای ایران را ۲۵ 

مهر اعلام کرد.
ششــمین دوره جایــزه پژوهــش ســال 
ســینمای ایران در راســتای سیاست های 
تحولی دولت ســیزدهم و با هــدف تقویت 
فضای تحقیق و پژوهش در حوزه سینمای 
ایران، هم زمان با هفته پژوهــش، در نیمه 
دوم آذرمــاه ســال ۱۴۰۲ برگــزار خواهد 
شــد.بدین منظــور، از تمامی اســتادان، 
دانشــجویان، ســینماگران و پژوهشگران 

حوزه سینما دعوت می شود تا با ارسال آثار 
خود در این رویداد ملی شرکت کنند.

شــرایط آثاری که می توانند به این دوره راه 
یابند شامل موارد زیر است:

۱- مقالات علمی، پژوهشی، پایان نامه های 
کارشناســی ارشــد، رســاله های دکترا، 
پژوهش بصری، طرح نامه )پروپوزال(، )اعم 
از چاپ شده در نشــریات علمی- پژوهشی 
یا دیگر نشــریات علمــی- تخصصی مورد 
تایید، همچنین مقالات چاپ نشــده آماده 
انتشار( در فاصله زمانی اول مهر ماه ۱۴۰۰ 
تا بیستم مهرماه ۱۴۰۲ به نگارش یا انتشار 

درآمده باشند.
۲- مراکز تحقیقاتی و پژوهشــی می توانند 
رزومه، اســناد و مدارک کلیه فعالیت های 
کمی و کیفی خود را در حوزه پژوهش های 
مربوط به ســینمای ایــران، در مدت زمان 
اعلام شــده، به دبیرخانه جایــزه پژوهش 

اعلام دارند.
۳- پایان نامه هــا مطابــق بــا شــرایط و 
معیارهای هــر دانشــگاه قابــل پذیرش 

هستند.
۴- آثار »پژوهشــی بصری« برای مطالعه و 
شناخت سینمای ایران )فیلم به مثابه مقاله 
یا کتاب پژوهشی( آثار ارسالی باید کمتر از 
۳۰ دقیقه و سال تولید آنها از سال ۱۴۰۰ به 

بعد باشد.
۵- آثارنباید دردوره های پیشــن این جایزه 

ارائه شده باشند.
دبیرخانه جایزه پژوهش سینمایی سال حق 
اســتفاده از چکیده پژوهش ها در سامانه، 
کتاب، مجــلات، بروشــورها و تولید خبر 
مربوط به این رویداد را دارد.به پژوهشگران 
برگزیــده جوایــزی به شــرح زیــر اهداء 

خواهدشد که شامل موارد زیر است:

برترین طرح پژوهشی:
تندیس، لــوح تقدیر و مبلــغ ۲۵۰ میلیون 

ریال
برترین رســاله دکتری: تندیس، لوح تقدیر 

ومبلغ ۳۰۰ میلیون ریال
کارشناســی  پایان نامــه  برتریــن 
ارشــد:تندیس، لــوح تقدیــر ومبلغ ۱۵۰ 

میلیون ریال
برتریــن مقاله علمی: تندیــس، لوح تقدیر 

ومبلغ ۲۰۰ میلیون ریال
برترین پژوهش بصری: تندیس، لوح تقدیر 

و مبلغ ۳۰۰ میلیون ریال
درصورت عدم احــراز رتبه »برترین« در هر 
کدام از بخش ها، به اثری که شایسته تقدیر 

شناخته شود،
لوح تقدیر و پنجاه درصد از مبلغ جایزه اعطا 

خواهد شد.

بخش حمایتی:
حمایــت از ســه »طرحنامــه پژوهشــی 
)پروپوزال(« پذیرفته شده درباره سینمای 
ایران هر اثر تــا ســقف ۳۵۰ میلیون ریال 
جهت اجرا اعــلام برگزیــدگان و برگزاری 

اختتامیه در هفته پژوهش خواهد بود.

شبکه افق اربعینی می شود

جبلی اعلام کرد
سریال جدیدی با موضوع قهرمانان کُرد در راه است

خریدار  رئیس صداوسیما در آیین تجلیل 
از عوامل سریال »ســوران« اعلام کرد: کار 
دیگری مرتبط با قهرمانان کُرد در دســت 
تولید داریم که به  تدریج تا پایان ســال در 

جدول پخش  قرار خواهد گرفت.
به نقل از روابط عمومی صداوســیما، پیمان 
جبلی که در مرکز همایش های بین المللی 
صداوســیما میزبان همســر شــهید امیر 
ســعیدزاده، شــخصیت محوری ســریال 
»سوران« و عوامل سریال و مدیران سازمان 
ســینمایی ســوره بود یاد و خاطره شهید 
سعیدزاده )سعید سردشتی( و شهدای دفاع 
از وطن به ویژه شهدای کرد را گرامی داشت 
و گفت: امیــدوارم نظایر ایــن کار جذاب، 
دیدنی، اثرگذر، راهبــردی و مهم را بیش از 

این ها ببینیم.
 رئیــس صداوســیما همچنین به ســعدا 

حمزه ای، همســر شــهید ســعیدزاده که 
بیشترین بار رنج و سختی های این داستان 
واقعی را متحمل شــده ادای احترام کرد و 
گفت: این کار ارزشمند یک رسالت تاریخی 
بود که با همت تیم ســازنده انجام شــد. از 
سازمان تبلیغات اســلامی، حوزه هنری و 
سازمان سینمایی سوره نیز برای روایت این 
داستان واقعی و جلوگیری از تحریف تاریخ 

قدردانی می کنم.
او درباره حساســیت کار دســت اندرکاران 
ســوران در ترســیم شــرایط خاص برهه 
تاریخی روایت داســتان و افشای جنایات 
گروهــک کومله نیز ســخن گفــت و بیان 
کــرد: بــه تصویر کشــیدن ایــن بخش از 
تاریخ معاصر، روایت هــای دروغین درباره 
گروهک هایی چــون کوملــه و دمکرات را 
خنثــی می کند و نســل  جــوان و نوجوان 

امــروز و حتی نســل های بعــدی را از پس 
پرده ادعاهــای رنگارنگ آن هــا و ماهیت 

جنایت هایی که رقم زدند، آگاه می کند.
جبلی تأکید کــرد: اگر ما تاریــخ واقعی را 
بازنمایی نکنیم، دیگرانــی با اهداف و نیاتی 
دیگر تاریخ واقعی را ذبــح می کنند و آن را 
به شکل دروغین می نمایانند. خوشبختانه 
»سوران« توانســت تاریخ واقعی مبارزات 
مــردم کــرد و قهرمانی هایشــان مقابــل 
دشــمنان این آب وخــاک را را بــه دور از 
شــعارزدگی و به شــکل باورپذیر به تصویر 
بکشد و یکی از ویژگی های تحسین برانگیز 

»سوران« همین روایت باورپذیر تاریخ بود.
رئیس صداوسیما با اشــاره به گنجینه  غنی 
کردســتان، خطه فرهنگ و هنــر ایران که 
دارای هنرمنــدان بســیاری در حوزه های 
شعر، ادب، موسیقی و... است نیز عنوان کرد: 

»سوران« دستاوردی مهم در تبیین تاریخ 
معاصر کشورمان در کردستان عزیز بود. کار 
دیگری هم مرتبط با قهرمانان کرد در دست 
تولید داریــم که به تدریج تا پایان ســال در 

جدول پخش  قرار خواهد گرفت.
جبلی به اســتفاده از هــوش مصنوعی در 
جلوه هــای ویژه ایــن مجوعه نمایشــی و 
اهمیتی که در آینده در تولیدات نمایشــی 
خواهد داشــت پرداخت و اظهــار کرد: در 
تلاشیم هرچه سریع تر به فناوری های نوین 
مجهز شــویم. همچنین برنامه رسانه ملی 
این اســت که در جغرافیای متنوع کشور در 
هر منطقه، مجموعه ای را به  عنوان شهرک 
سینمایی تجهیز کند تا دست عوامل تولید 
آثار نمایشی در بخش های مختلف کشور باز 
باشــد. اینگونه هم وجهه عدالت در استقرار 
امکانــات تولیــد تأمین می شــود و هم به 

سرعت کار و تنوع اقالیم در تولیدات کمک 
می شود.

در ادامه محســن برمهانی، معاون ســیما 
ضمن قدردانی از عوامل ســاخت مجموعه 
»ســوران« گفت: »ســوران« یک اتفاق و 
هم افزایی بین دســتگاهی بود. صداوسیما 
باید به عنوان بزرگترین دســتگاه فرهنگی 
از سایر دســتگاه های فرهنگی کمک بگیرد 
و بهره مند شــود. امیــد اســت باتوجه به 
ظرفیت های ایجاد شــده، ســیر تولید آثار 
نمایشی مستند و تلویزیونی در حوزه هنری 

با این همکاری ها امتداد یابد.
وی افزود: چند پروژه دیگر نیز وارد مراحل 
پیش تولید و تولید شده اند. به عنوان مثال از 
این میان نگارش طرح از کتاب های »مهاجر 
سرزمین آفتاب« و »آب نبات هِل دار « آغاز 

شده است.



 خریدهای به درد نخور بلای جان شده اند

رختکن مشکل اصلی تراکتور
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میدان

 هافبک تیــم فوتبال پرســپولیس معتقد اســت که 
وضعیت بد چمن ورزشــگاه آزادی باعث آبروریزی در 

لیگ قهرمانان می شود.
 وحید امیــری، هافبک تیم فوتبال پرســپولیس پس 
از تســاوی این تیم برابر ذوب آهن در هفته سوم لیگ 
برتر فوتبال گفت: دو امتیاز حســاس را از دست دادیم 
اما بازیکنان ما با تمام وجود تــلاش کردند و همین که 
توانستیم به بازی برگردیم جای امیدواری دارد. تلنگر 
خوبی بــرای تیم ما و پرســپولیس بود. امیــدوارم در 

بازی های بعدی جبران کنیم.
امیری افزود: خسته نباشــید به تیم ذوب آهن بگویم 
خیلی بیشــتر از ما تلاش کردند و جنگیدند و علی رغم 
اینکه موقعیتــی رو دروازه ما نداشــتند ولی دوندگی 

بالایی در زمین داشتند.
وی در ادامــه با انتقــاد از وضعیت اســتادیوم آزادی، 
تصریح کرد: اگر کســی ناراحت نمی شــود باید بگویم 

انتقادهای مــا یک تلنگر اســت، الان فصل 
بارندگی نیســت که چمن استادیوم مشکل 
داشــته باشــد. قبــول داریم ســکوها باید 
تعمیر شود اما چمن اســتادیوم نباید اینقدر 
بی کیفیت باشد. پرسپولیس تیمی است که 
فوتبال مالکانه و روی زمین بازی می کند و در 
طول هفته با این تاکتیک تمرین می کند اما 

چمن ورزشــگاه آزادی بدترین کیفیت سال های اخیر 
را دارد. واقعا جای انتقاد دارد و امیدوارم مســئولان به 

خودشان بیایند و این وضعیت را درست کنند.
هافبک تیم فوتبال پرســپولیس اظهارداشت: فوتبال 
ایران از نظر زیرســاخت به جای اینکه روز به روز بهتر 
شــود، واقعا دارد بدتر می شــود و امیدوارم یک تلنگر 

جدی باشد.
وی با اشــاره به در پیش بودن لیــگ قهرمانان، یادآور 
شد: مشــکلات ما در باشــگاه به قوت خود باقی است 

و پرســپولیس می خواهــد در آســیا برود 
آبروداری کند اما شــما کیفیت چمن آزادی 
را با ورزشــگاه هایی که قرار است بازی کنیم 
مقایسه کنید واقعا چند درجه پایین تر است. 
امیدوارم یک فکر اساســی بشود و مشکلات 

هر چه سریعتر حل شود.
امیری درباره قرعه کشی لیگ قهرمانان هم 
گفت: محکوم به تلاش هســتیم، واقعا جنگ نابرابری 
است و حتی همین استقلال تاجیکستان در زیرساخت 
پیشــرفت می کند، اما پرسپولیس هســتیم و هوادار 
انتظار دارد هر بازی بهتر شــویم و انتظــاری جز برد از 
ما نیست.هافبک پرسپولیس درباره اینکه ممکن است 
این تیم به دلیل مجهز نبودن ورزشــگاه های ایران به 
سیســتم کمک داور ویدئویی در کشــورهای عربی به 
میدان برود، تصریح کرد: واقعا جای تاســف و ناراحتی 
دارد.امیدوارم کسانی که مسئول هستند به فکر باشند 

که بیشتر از این آبروریزی نشود. چمن ورزشگاه شهید 
کاظمی بهتر اســت، وقتی تیم میزبان هیچ چیزی به 
دلیل میزبانــی دریافت نمی کند انتظــار دارید ما چه 
حرفی بزنیم.تیم میزبان باید بهترین شــرایط را مهیا 

کند و از تبلیغات هم استفاده کند.
وی افزود: چند روز پیش در یک بازی برنامه تلویزیونی 
از ما انتقاد کردنــد اما همین مجــری دو ماه حقوقش 
پرداخت نشود، چه واکنشــی نشان می دهد؟ کارگران 
و کارمندان باشــگاه پرســپولیس دو ماه است حقوق 
نگرفته اند. با ایــن وضعیت چطور می شــود در تهران 

زندگی کرد؟
امیری تاکید کرد: متاسفانه هر کسی به خودش اجازه 
می دهد از فوتبال انتقــاد کند اما حق پخش تلویزیونی 
که حق مسلم فوتبال در همه دنیا هست را نمی دهند و 
فقط ما هستیم که از این مســئله بی بهره هستیم و به 

همین خاطر وضعیت فوتبالمان همین است.

 دبیر فدراســیون تنیس ایران درباره روند میزبانی های 
نیمه دوم ســال گفت: ما بایــد تعداد رویدادهــا را بالا 
ببریم و می خواهیــم در نیمه دوم ســال حداقل ۲ طور 
جهانی مردان داشــته باشــیم که طبق پیش بینی های 
ما حداقــل ۱۸ کشــور در آن ها حضور پیــدا می کنند. 
شــاهرخ کشــاورز در خصــوص میزبانــی رقابت های 
تنیس کمتر از ۱۴ ســال سطح A آســیا اظهار داشت: 

مســابقات قاره ای برای بازیکنان زیر ۱۴ ســال برگزار 
می شــود؛ هر ســال ۴ میزبانی در منطقه های مختلف 
قاره داده می شــود که خئشــبختانه این بار توانســتیم 
این میزبانی را کســب کنیم. در این مســابقات شانس 
بالایی بــرای میزبان وجود دارد زیــرا فاصله زیادی بین 
کشورهای هر منطقه اســت و تعداد کشورهای شرکت 
کننده پایین می آید و از ططرفی بازیکنان ایرانی شانس 

بیشتری در این مسابقات خواهند داشت.وی ادامه داد: 
همین مسابقه های قاره ای یک فرصت برای برترین های 
کشور اســت تا بتوانند با دریافت امتیاز و جایگاه جهانی، 
در رقابت های گرنداسلم شــرکت کنند. در حال حاضر 
فدراســیون جهانی در حــال برنامه بــرای راه اندازی 
گرنداسلم زیر ۱۴ سال هم است و حضور در این رقابت ها 
ملزم به داشــتن رنک بالاســت که در چنین مسابقاتی 

بدســت می آید. به نظرم پس از به وجــود آمدن حال و 
هوای خوب و تازه تنیس همه بچه ها و بازیکنان جان تازه 
گرفتند و در حال تلاش بیشــتر برای پیشرفت هستند. 
انرژی خوبی در تنیس شــکل گرفته و در همه بازیکنان 
پخش شــده اســت و فکر می کنم با این روحیه، نه تنها 
در این مسابقات گرید A آســیا بلکه در همه میزبانی ها و 

رقابت هایی که پا بگذاریم، جزو نفرات برتر خواهیم بود.

پرسپولیس

تنیس

مهدی مرتضویان  کاپیتان پیشــین تیم 
فوتبال تراکتور با تاکید بر این که مشکلات 
این تیم در رختکن اســت که اگر نیاز باشد 
در مورد آن صحبت می کنم، گفت: مدیریت 
باشــگاه با خریدهای نامتوزان بلا ســر تیم 

آورد.
تیم فوتبال تراکتور تبریز پس از دو شکست 
متوالــی در لیگ برتــر مقابل ســپاهان و 
پرســپولیس در پلی آف ورود بــه مرحله 
گروهی لیگ قهرمانان آســیا مقابل شارجه 
امارات شکســت خورد تا عملکرد بازیکنان 
و کادر فنی ایــن تیم با وجــود خریدهای 
پرتعداد و مطرح در تابســتان مــورد انتقاد 

قرار بگیرد.
مرتضی اســدی کایتتان پیشــین تراکتور 
تبریــز در گفت و گو بــا خبرنــگار مهر در 
خصــوص شکســت تراکتــور و اعتراض 
هواداران نسبت به عملکرد فصل جاری این 
تیم و همچنین شــرایط ضعیف خریدهای 
ایــن تیــم در نقــل و انتقالات تابســتانی 
صحبت های انتقادی تنــد و تیزی را انجام 

داد که در پی می خوانید:

شکم سیر بازی می کنند
کاپیتان پیشین تراکتور با اشاره به عملکرد 
بازیکنان تازه وارد این تیم گفت: آنها طوری 
بازی می کنند که دوران بازنشستگی است. 
من درک نمی کنم چرا اینقدر راحت و بدون 
استرس می بازند و خیالشــان هم نیست با 
قلب و روح چندین میلیــون هوادار تراکتور 
بازی می کنند. بعضی از همین آقایان شکم 

ســیر بازی می کنند و هیچ درکی از پیراهن 
مهمی که بر تن کرده اند، ندارند.

مدیریت افتضاح است مالک 
مراقب باشد

»خریدهــای عجیــب باشــگاه محصول 
تفکر اشتباه مدیران باشــگاه است«. ادامه 
انتقادات اســدی با بیان این جمله خطاب 
به مدیــران فعلی باشــگاه تراکتــور بود. او 
ادامه داد: تــوازن در خرید وجود ندارد. مگر 
می شــود اینقدر بازیکن مطرح گرفت اما به 

توصیه های فنی گوش نکــرد. کودکانی که 
برای پرورش استعدادهایشــان به مدارس 
فوتبــال مراجعــه می کنند هــم متوجه 
می شدند تراکتور مشــکل خط حمله دارد. 
شما چطور توانستند بهترین گلر تیم را کنار 
بگذارید؟! چرا نمی خواهید باور کنید شیوه 
مدیریتی اینچنینی دردســر ســاز است و 

فقط اسم خودتان را مطرح می کند.
مدافع پیشــین تراکتور دربــاره پول هایی 
کــه محمدرضا زنوزی مالک باشــگاه خرج 
می کند یادآور شــد: او واقعا تیم را دوســت 

دارد. امیــدوارم حواســش را جمع کند که 
سکان هدایت باشــگاه را دست چه کسانی 
سپرده اســت. آقای زنوزی از جیب هزینه 
می کند و این موضوع کمی نیســت. زنوزی 
مدیریت فوتبال را متوجه می شــود اما باید 
همین را به مدیران باشگاه دیکته کند. قطعا 
به عنوان یک مالک دوست دارد تمام نیازها 
را تأمین کند. مدیریت تراکتور بدترین بلا را 
ســر این تیم آورد که امیدوارم آقای زنوزی 
به این بخش ورود کند. خریدهای نامتوزان 

بدرد نخور می شوند.

کار تراکتور خیلی سخت است
اسدی بر خلاف ســایر کارشناسان معتقد 
اســت باخت های متوالی مقابــل رقیبان 
جدی قهرمانی لیــگ برتر کار ایــن تیم را 
سخت از همیشه کرده اســت. پیشکسوت 
تراکتور تبریز تاکید کرد: مقابل ســپاهان و 
پرسپولیس بازنده شدن و پس از ان باختن 
در پلی آف لیگ قهرمانان آسیا همه چیز را 
صد چندان دشــوار می کند. تراکتور خیلی 
راحت گل می خورد. ایــن محصول همان 
فروش دروازه بان اصلی تیم است که راحت 

می گذارند برود.
اســدی افزود: تراکتور کار خیلی ســختی 
در ادامه لیگ برتر دارد و فکــر می کنم اگر 
کوچک ترین امتیاز مقابل تیم مدعی دیگر 

بدهد باید فکر اساسی دیگری بکند.

رختکن تیم مشکل دارد
اســدی در پایــان تاکیــد کــرد: خیلی از 
هــواداران تراکتور بــه من لطــف دارند و 
همچنان دغدغه های خــود را با من مطرح 

می کنند. 
حرف ها و صحبت هایی را هم شــنیده ام که 
نمی خواهــم اینقدر زود بــه آن بپردازم اما 
یک جای کار در رختکن تیم می لنگد. فعلا 
زود است درباره مســائل بزرگ حاشیه ای 
صحبت شــود اما قطعا به عنوان کســی که 
می داند جان مردم تبریز بــرای تراکتور در 
می رود اگر احساس کنم به زبان می آورم تا 
آقایان بدانند پیراهــن چه تیم معتبری را بر 

تن کرده اند.

وریزی نشود امیری: مسئولان به خودشان بیایند تا بیشتر آبر

برنامه ریزی ۲ میزبانی جهانی در نیمه دوم سال انجام شده است

لیگ قهرمانان اروپا در آسیا

حبیبی کام تو ایـران!
ایمان گــودرزی  قرعه کشــی مرحله 
گروهی لیگ قهرمانان آســیا ۲۴/۲۳ انجام 

شد.
 شاید اگر سال گذشــته در چنین روزی به 
شما گفته می شد فصل آینده رونالدو، بنزما 
و نیمار با باشــگاه های ایرانی روبرو خواهند 
شــد حتما کسی که به شــما چنین حرفی 
را زده اســت را به مصرف مواد مخدر متهم 
می کردید، اما حالا پس از قرعه کشــی روز 
گذشته این داســتان به یک واقعیت تبدیل 

شده!
عربستان ســعودی چند ســالی است که 
پروژه بزرگ ورزشی خود را آغاز کرده و ابتدا 
با خرید تیم و حالا با اضافــه کردن بهترین 
بازیکنان جهان که در پایان دوران حرفه ای 
خود هستند کشــور و لیگش را به کل دنیا 

معرفی می کند.
کریســتیانو رونالدو اولین بازیکنی بود که 
پروژه جدید عربســتان را در ژانویه گذشته 
اســتارت زد و بعد از او در تابستان بازیکنان 
زیادی با دستمزدهای بسیار بالاتر از انتظار 
و میزانی که در اروپا به آنها پرداخت می شد 

همه راهی لیگ پادشاهی شدند.
حضور این بازیکنان چه برای پیشرفت لیگ 
و چه به نیت کســب میزبانی جــام جهانی 
۲۰۳۴ باشــد، بدون شــک روی تمام آسیا 

تاثیر گذار خواهد بود.
روز گذشــته با قرعه کشــی لیگ قهرمانان 

آسیا ۲۴/۲۳ هر ســه نماینده ایران در گروه 
یکی از غول های ســعوی قرار گرفت و حالا 
پرسپولیس و نساجی باید با رونالدو و نیمار، 

سپاهان با کریم بنزما روبرو شوند!

نتیجه قرعه کشی:
منطقه غرب

گــروه A: پاختاکــور ازبکســتان، الفیحا 
عربستان، آهال ترکمنستان، العین امارات

گروه B: السد قطر، نسف قارشی ازبکستان، 
الفیصلی اردن، الشارجه امارات

گروه C: الاتحاد عربســتان، سپاهان ایران، 
نیروی هوایی عراق، ای جی ام کی ازبکستان

گروه D: الهلال عربســتان، نساجی ایران، 
مومبای سیتی هند،

گــروه E: پرســپولیس، الدحیــل قطــر، 
استقلال تاجیکستان، النصر عربستان

منطقه شرق
گروه F: جئونبوک هیونــدای موتورز کره 
جنوبی، بانکوک یونایتد تایلند، لاین سیتی 

سیلرز سنگاپور و کیچی هنگ کنگ
گــروه G: یوکوهامــا مارینــوس ژاپــن، 
شــاندونگ تایشــان چین، کایا ایلویلوی 

فیلیپین و اینچئون یونایتد چین
گروه H: بوریرام یونایتــد تایلند، ونتفورت 
کوفوی ژاپن، ملبورن ســیتی اســترالیا و 

ژجیانگ چین

گــروه I: اولســان هیوندای کــره جنوبی، 
کاوازاکی فرونتاله ژاپن، جوهور دارالتعظیم 

مالزی و پاتوم یونایتد تایلند
گروه J: ووهــان تری تاونز چیــن، پوهانگ 
اســتیلرز کره جنوبی، هانوی ویتنام و اوراوا 

رد دایموندز ژاپن

زمان بازی های مرحله گروهی لیگ 
قهرمانان آسیا 2023-2024

مرحله گروهی
هفته اول: ۲۷ و ۲۸ شهریور

هفته دوم: ۱۰ و ۱۱ مهر
هفته سوم: ۱ و ۲ آبان

هفته چهارم: ۱۵ و ۱۶ آبان
هفته پنجم: ۶ و ۷ آذر

هفته ششم: ۲۰ و ۲۱ آذر

یک هشتم نهایی
رفت: ۲۳ و ۲۴ بهمن

برگشت: ۳۰ بهمن و ۱ اسفند

یک چهارم نهایی
رفت: ۱۴ و ۱۵ اسفند

برگشت: ۲۱ و ۲۲ اسفند

نیمه نهایی
رفت: ۲۸ فروردین ۱۴۰۳

برگشت: ۴ اردیبهشت ۱۴۰۳

فینال
رفت: ۲۲ اردیبهشت ۱۴۰۳

برگشت: ۲۹ اردیبهشت ۱۴۰۳

رونالدو ایران است اما شما او را 
نخواهید دید!

حضور برنده ۵ توپ طلا در ایران بدون شک 
یکی از خبرهای هیجان انگیز برای هواداران 
این بازیکن است و هر فوتبال دوستی برای 
دیدن او به ورزشــگاه خواهد رفت اما همه 
این برنامــه ریزی ها برای زمانی اســت که 

همه چیز در حالت عادی به سر می برد!
اولین مشکلی که برای میزبانی ایران وجود 
دارد مشــکل تجهیز نبودن ورزشگاه آزادی 
به وی ای آر است. طبق اعلام کنفدراسیون 
فوتبال آســیا این فصل تمــام مراحل لیگ 
قهرمانان آسیا باید با وی ای آر برگزار شود و 
اگر ورزشگاهی به این سیستم مجهز نباشد 

بازی در زمین بی طرف برگزار خواهد شد.

اما این تنها مشــکل برای دیدن رونالدو در 
ایران نخواهد بود! حتی اگــر ورزگاه آزادی 
اما برگزاری این بازی باشــد بــازی دو تیم 
پرســپولیس و النصر عربستان ۲۸ شهریور 
در ورزشگاه آزادی با حضور رونالدو و بدون  

تماشاگر برگزار می شود.
به علت شــکایت تیم گوای هند، برای این 
پست اینستاگرامی پیج پرسپولیس، بازی 
پرســپولیس - النصر بدون تماشاگر برگزار 

خواهد شد!
تیم نساجی و سپاهان نیز شرایط یکسانی از 
نظر میزبانی با پرسپولیس خواهند داشت با 
این تفاوت که اگر شــرایط میزبانی در ایران 
را داشته باشــند هواداران آنها اجازه حضور 
در ورزشگاه را خواهند داشت. از سوی دیگر 
گفته می شود اگر آزادی و نقش جهان مورد 
تایید ای اف ســی قرار نگیرند میزبانی تیم 
های ایرانی به کشــورهای قطر یــا امارات 

سپرده خواهد شد!

اتفاقات هفته سوم لیگ فوتبال
جهش سپاهان و سقوط استقلال و پرسپولیس

در پایان سومین هفته از بیســت و ســومین دوره رقابتهای لیگ برتر 
صدرنشــین یک قدم از تعقیب کنندگانش جلو زد و دو تیم استقلال و 

پرسپولیس هم در جدول سقوط کردند.
 ســومین هفته از رقابتهای لیگ برتر با اتفاقات ریز و درشتی همراه بود 
که مهمترین آن جدا شدن سپاهان از دو تعقیب کننده اش و جابجایی 
قعرنشین بود. استقلال و پرســپولیس هم جزو ناکامان این هفته بودند 

که سهم پرسپولیس در این ناکامی بیشتر است.
در یکی از حساس ترین دیدارهای این هفته سپاهان در اصفهان با یک 
گل استقلال را شکست داد که البته برخی از کارشناسان داوری اعتقاد 
داشتند قبل از این که توپ به دست مدافع استقلال بخورد و داور اعلام 
ضربه پنالتی کند، مهاجم زردپوشــان روی مدافع آبی ها مرتبک خطا 

شده و این پنالتی نباید گرفته می شد.
با این حال سپاهان بازی را برد و با توجه به توقف پرسپولیس برابر ذوب 
آهن به تنها تیمی تبدیل شــد که تمام امتیازات سه بازی اول را گرفته 
اســت و حالا به تنهایی در صدر جدول قرار دارد. دو تعقیب کننده این 
تیم هم به رده های سوم و چهارم سقوط کردند.اما گل گهر سیرجان که 
این فصل از سرمربی یونانی سود می برد برابر نساجی به پیروزی رسید و 
چراغ خاموش خود را به بالای جدول رساند و حالا تیم دوم است و جای 

پرسپولیس را در این رده گرفته است.
در قعرجدول هم شــمس آذر با پیروزی ارزشــمندی که برابر مس در 
رفسنجان به دست آورد از امتیاز منفی خارج شــد و روند امتیازگیری 
مثبت خود را شروع کرد. این تیم استقلال خوزستان را به جای خودش 

راهی انتهای جدول کرد.
 البته آبی های خوزســتان دیدار هفته ســوم خود برابر تراکتور را باید 
۱۱ شــهریور برگزار کنند و در صورت کســب امتیاز از این بازی بازهم 

قزوینی ها را قعرنشین خواهند کرد.

پرسپولیس که امیدوار بود در ورزشگاه آزادی برابر ذوب آهن به برتری 
برسد و همچنان در کنار ســپاهان ۹ امتیازی باشد، با اشتباهی عجیب 
از ســروش رفیعی و علیرضا بیرانوند تا دقایق پایانی برابر ذوب آهن تن 
به شکست داده بود اما یک گل در موقعیت مشکوک به آفساید تیم گل 

محمدی را از اولین شکست فصل فراری داد.

نتایج هفته سوم لیگ برتر:
* مس رفسنجان صفر - شمس آذر قزوین ۳
* هوادار تهران یک - آلومینیوم اراک ۲

* ملوان انزلی ۴ - فولاد خوزستان صفر
* سپاهان اصفهان یک - استقلال صفر

* صنعت نفت آبادان یک - پیکان تهران یک
* پرسپولیس یک - ذوب آهن اصفهان یک

* نساجی مازندران صفر - گل گهرسیرجان یک

آگهي فقدان سند مالکيت
شناسه آگهی: 1555027

آقای عباس کریمی و خانم کلثوم اشرفی برابر استشهادیه رسمی 
شــماره ۲۹۰۶ -  ۱۴۰۲/۵/۳۰که به تایید دفتر اسنادرســمی 
شماره ۲۲ سنندج رسیده مدعی هستند که سند مالکیت ششدانگ 
پلاک ۱۶۵ فرعی از ۱۵۰۷ اصلی بخش ۱ سنندج به شماره سریال
هــای ۲۴۱۷۶۹ و ۲۴۱۷۷۰ - ۴۰۰/۰ ۱ به نام ایشــان به علت 
ســهل انگاری مفقود گردیده و از این اداره تقاضای صدور ســند 
مالکیت المثنی را نموده اســت مراتب در اجرایی ماده ۱۲۰ آئین 
نامه اصلاحی قانون ثبت مصوب  ۱۳۸۰/۱۱/۴در یک نوبت منتشر 
تــا هر کس مدعی انجام معامله و یا وجود ســند مالکیت نزد خود 
است از تاریخ انتشــار این آگهی ظرف مدت ده روز به این اداره 
مراجعه و اعتراض نماید در غیر این صورت برابر مقررات ســند 

مالکیت المثنی صادر خواهد شد.
م. الف ۱۸۴۲

رئيس ثبت اسناد منطقه 2 سنندج
 از طرف طالب یوسفی

آگهی مفقودی
برگ ســبز ســواری پژو پارس مدل ۱۴۰۲رنگ ســفید به شــماره 
موتور۱۳۹B۰۳۲۱۰۹۷ و شاسیMAAN۱۱FE۵PK۲۸۳۹۸۳و 
شــهیربانی ایران ۱۲_،۲۸۳ص۲۶به نتم خانم اکرم بیات مفقود واز 

درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 ایين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت

 ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابــر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۳۰۰۰۵۸۱ و ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۳۰۰۰۵۸۲ هیــات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی  تنگســتان تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی محرز گردیده اســت . لذا 
به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله   ۱۵روز آگهی می شــود در صورتی که 
اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را بــه مرجع قضایی تقدیم 
نمایند. آقای علی رضایی حقیقی فرزند رضا به شــماره شناســنامه ۱۴۴ صادره از تنگستان 
به شــماره ملی ۳۵۵۹۷۴۳۲۳۰ واقای امین رضایی حقیقی فرزند رضا به شماره شناسنامه 
۱۸ صادره از تنگســتان به شماره ملی ۳۵۵۹۷۳۶۰۴۸ در ســه دانگ مشاع از ششدانگ 
)بالسویه( یک قطعه نخلستان به مساحت ۱۵۵۴۴متر مربع پلاک ۱فرعی از ۵۵۱ اصلی واقع 

در اهرم م الف ۱۰۴
تاریخ انتشارنوبت اول:۱۴۰۲/۶/۴

تاریخ انتشارنوبت دوم : ۱۴۰۲/۶/۱۹
غلامرضا حيدری - رئيس ثبت اسنادواملاک شهرستان تنگستان 

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 ایين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابــر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۳۰۰۰۷۳۳و ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۳۰۰۰۷۳۲هیــات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی  تنگســتان تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی محرز گردیده اســت . لذا 
به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله   ۱۵روز آگهی می شــود در صورتی که 
اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را بــه مرجع قضایی تقدیم 
نمایند. آقای علی رضایی حقیقی فرزند رضا به شــماره شناســنامه ۱۴۴ صادره از تنگستان 
به شــماره ملی ۳۵۵۹۷۴۳۲۳۰ واقای امین رضایی حقیقی فرزند رضا به شماره شناسنامه 
۱۸ صادره از تنگســتان به شماره ملی ۳۵۵۹۷۳۶۰۴۸ در ســه دانگ مشاع از ششدانگ 
)بالســویه( یک قطعه نخلستان به مســاحت ۴۷۱۸۴ متر مربع پلاک ۱فرعی از ۵۶۵ اصلی 

واقع در اهرم م الف ۱۰۳
تاریخ انتشارنوبت اول:۱۴۰۲/۶/۴

تاریخ انتشارنوبت دوم : ۱۴۰۲/۶/۱۹
غلامرضا حيدری - رئيس ثبت اسنادواملاک شهرستان تنگستان 



بوشــهر- هادی مینایی پور مدیر 
عامل ســازمان منطقــه ویژه پــارس در 
نشســت خبــری بــا اصحــاب و فعالین 
رســانه ای اســتان بوشــهر از کاهش ۶۰ 
درصدی فلرینگ پــارس جنوبی طی دو 

سال آینده خبر داد
مدیر عامل سازمان منطقه ویژه پارس در 
ابتدای این نشست با تبریک روز خبرنگار 
و فرارســیدن هفته دولــت از حضور گرم 
خبرنگاران و اصحاب رسانه در این نشست 

قدردانی کرد.
ســخاوت اســدی در این آیین با اشاره به 
جذب ۹۸ درصــدی اعتبــارات عمرانی 
ســازمان منطقه ویــژه پارس در ســال 
گذشته از افزایش اعتبارات عمرانی ۵ ماهه 
نخست امسال این سازمان به هزار و ۸۰۰ 
میلیارد تومان خبر داد و آنرا نشان دهنده 
تلاش این ســازمان جهت توسعه و عمران 

منطقه ویژه پارس برشمرد.
وی افــزود؛ بــا راه اندازی فــاز ۱۱ پارس 
جنوبی مجموع تولید گاز ۱۳ پالایشــگاه 
این منطقــه، ۷۰ درصد تولید گاز کشــور 
را در بــر می گیــرد و این مهم با ســرمایه 
گذاری ۱۵۰ میلیارد دلاری نظام مقدس 

جمهوری اسلامی حاصل شده است.
اســدی ادامه داد؛ مجموع صــادرات در 
منطقه ویژه پارس در سال ۱۴۰۱ بیش از 
۱۲ میلیــارد دلار بوده اســت و در ۴ ماهه 

نخســت امســال با هشــت میلیون تن 
ظرفیت به ۳ میلیارد دلار رسیده است.

مدیــر عامــل ســازمان منطقــه ویــژه 
پــارس همچنین با اشــاره بــه ۲۱ طرح 
ســرمایه گذاری در منطقه بــه مبلغ ۲۱ 
میلیارد دلار ،افزود: ۴ طرح پتروپالایشــی 
بــه مبلــغ ۶ میلیــارد دلار در منطقه در 
حال اجراست و طی دو ســال گذشته ۲۸ 
موافقت اصولی سرمایه گذاری در منطقه 
به بخش خصوصی بــا مبلغ ۵ میلیارد دلار 

صادر شده است.
مدیر عامل ســازمان منطقــه ویژه پارس 
در این نشســت همچنین گفت؛ کیفیت 
زیســت محیطــی منطقــه همــراه از 
دغدغه های مردم منطقه بوده است که در 
این خصوص با همــکاری تنگاتنگ با اداره 
کل محیط زیســت دو پروژه بــه مبلغ ۷۵ 
میلیون یورو در منطقه در مرحله اجرا است 

که در کنار مزایده فــروش گازهای همراه 
مشعل به بخش خصوصی میزان فلرینگ 
منطقه از ۹ میلیون متر مکعب به ۵/۴ متر 

مکعب کاهش یابد.
اســدی در زمینه اشــتغال جوانان استان 
بوشــهر در پروژه هــای منطقه گفــت؛ از 
ابتدای ســال بیش از ۱۲۳۰ نفــر از جوانان 
جویای کار به صورت اشتغال پایدار مشغول 
به کار شــده اند که با برگــزاری آزمون های 
پتروشــیمی های باختر، کیمیــا و صدف 
و جــذب ۱۰۰۰ نیروی بومــی در مجتمع 
گازی پارس جنوبی از طریــق آزمون های 
اســتخدامی، ســال خوبــی در زمینه به 
کارگیری جوانــان جویــای کار منطقه در 

طرح های پارس جنوبی را شاهد باشیم.
وی همچنین خاطر نشــان کــرد؛ آزمون 
اســتخدامی مجتمع گاز توسط دانشگاه 

خلیج فارس بوشهر برگزار خواهد شد.

اصفهان-مریم مومنی معــاون هماهنگی امور 
عمرانی اســتانداری اصفهان گفــت: از ۲۱۴ نقطه 
حادثه خیز استان ۱۴۴ نقطه رفع و این آمار به ۷۰ نقطه 

حادثه خیز در سراسر استان کاهش یافته است.
 پنجمین جلسه شــورای ترافیک استان با حضور 
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری و سایر 

اعضاء با بررسی پنج دستور کار برگزار شد.
در حاشیه این نشست دکتر مهران زینلیان معاون 
هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان گفت: در 
ابتدای آغاز فعالیت در مدیریت استان با بررسی های 
کارشناسی دریافتیم ۲۱۴ نقطه حادثه خیز در استان 
وجود دارد، در راســتای کاهش آمار تصادفات استان 
رفع این نقاط را در دســتور کار قرار دادیم. وی ادامه 
داد: در حال حاضر حسب تلاش های انجام شده در 
استان این تعداد به ۷۰ نقطه کاهش یافته که اتفاق 
مسرت بخشی است. معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری اصفهان بیان کرد:  ســایر مصوبات این 
جلســه در خصوص مشــکلات دسترســی شهر 
کاشان و قمصر بود که به صورت مفصل مورد بحث 

و بررســی قرار گرفت. دکتر زینلیــان ادامه داد: در 
این راستا مقرر شــد طرح های ایمن دسترسی به 
این شهرســتان تنظیم و به جلســه بعد ارائه شود. 
وی خاطرنشــان کرد: طرح رینگ چهارم ترافیکی 
شهر اصفهان نیز در نشست مطرح شد و شهرداری 
بعنوان متولی این طرح درخواســت  داشت دقیق 
ســازی مســیر به گونه ای انجام شــود تا کمترین 
تعارض با اراضی و حریم های شــهری اتفاق بیفتد. 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان 
متذکر شــد: در این خصوص موارد ضمن بررسی 

کارشناسی مورد تصویب قرار گرفت.

شهردار  اسلامشهر -میرخلیل شــیدائی 
اسلامشــهر از پایان حفاری تونل مترو اسلامشهر 

)جنوب غرب تهران( تا دو ماه آتی خبر داد.
 محســن حمیدی شهردار اسلامشــهر در پنجاه و 
سومین نشســت رسمی شــورا که با حضور رئیس 
و اعضای شــورای اسلامی شــهر، مدیران شهری 
و اصحاب رســانه برگزار شد، با اشــاره به پیشرفت 
مطلوب حفاری تونل مترو اسلامشهر اظهار داشت: 
تنها کمتر از ۷۰۰ متــر حفاری تونــل مترو باقی 
مانده و با دوشیفته شــدن فعالیت عمرانی مترو از 
۱۵ اردیبهشت سال جاری، علاوه بر کاهش هزینه 
تعدیل، ســرعت حفر تونل افزایش یافته و تا پایان 

مهر ماه به ایستگاه میدان نماز می رسد.
وی افزود: در ایســتگاه مترو میدان نماز باید ۸۰۰ 
متر مکعب خاکبرداری انجام شــود کــه به دلیل 
بافت روســی آبــدار و گل، حجم خاکبــرداری به 
 TBM سختی انجام می شــود و برای ورود دستگاه
به ایستگاه ۴۰۰ متر مکعب خاکبرداری باید انجام 
شود که تا مهر ماه این دســتگاه به ایستگاه میدان 

نماز می رسد.
حمیدی با اشــاره به انجام همزمــان تجهیزات و 
ریل گــذاری مترو تاکید کرد: اســناد مناقصه ریل 
گذاری آماده شده و عملیات روسازی و ریل گذاری 
فاز اول متــرو به طول ۵/۱۰ کیلومتر امســال آغاز 
خواهد شد.شهردار اسلامشــهر گفت: منابع مالی 
مترو با ظرفیت اسلامشــهر تامین شده و این پروژه 
کاملًا اسلامشهری که با دســت مردم و مسئولان 
اسلامشــهری و اعضای شــورا کلنگ خــورده، به 
دســت اسلامشــهری ها در همین دوره مدیریت 

شهری به بهره برداری خواهد رسید.

بوشهر گلستان

ن صفها ا ن  ستا ا ر  د ثه خیز  د حا نقطه   ۱ ۴ ۴ فع  ر و  ح  صلا ا و اسلامشهر تا مهر ماه ۱۴۰۲ پایان حفاری تونل متر

مدیر عامل سازمان منطقه ویژه پارس :

۶۰ درصد از فلرینگ منطقه ویژه پارس در 2سال آینده کاهش می یابد
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 

منطقه استان : 
جایگاه های سوخت در کردستان آماده 

خدمت رسانی به زائران اربعین هستند
سنندج- فاطمه ملایی مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه کردستان از آمادگی جایگاه های عرضه سوخت استان 

در راستای خدمت رسانی به زائران اربعین حسینی خبر داد.
 جهانبخش نوکانی در دیدار با فرماندار مریــوان اظهار کرد: با توجه 
به تعیین مرز باشــماق  مریوان به عنوان مرز رســمی برای تردد زوار 
اربعین حسینی نسبت به هماهنگی با دستگاه های  متولی جهت ارائه 
خدمات جانبی و سوخت رســانی مطلوب به زائران در  این مرز تدابیر 
لازم  پیش بینی شده است.   وی افزود: به منظور رفاه حال زوار اربعین 
و تسهیل در امر سوخت رســانی  به وســایل نقلیه و  خدمات رسان، 
هماهنگی لازم برای اســتقرار جایگاه ســیار عرضه ســوخت جهت 
 اتوبوس ها، کاروان های حامل زوار و همچنین کامیون های خدمات 

رسان به موکب های مستقر  در مرز  باشماق مریوان انجام شده است.  
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کردستان اظهار 
کرد: در این ایام بازرسان  شــرکت  با بازدیدهای منظم، در مداربودن 
جایگاه های عرضه سوخت را بررســی می کنند آنها همچنین  کارت 
های اضطراری  را نیز برای ســوخت گیری مطمئن و بدون مشــکل 

اتوبوس های زائرین در  اختیار جایگاه داران قرار  می دهند.  
وی گفت: در این راستا با همه روســای نواحی و مالکین جایگاه های 
عرضه نیز هماهنگی های لازم  انجام شده اســت تا نسبت به تامین و 

توزیع مطلوب سوخت مجاری عرضه مسیر تردد زائران، اقدام کنند.

رشد ۵۶۷ درصدی تملک دارایی
 شهر کهای صنعتی گلستان

گرگان-مهنازمحمدزمانی مدیر عامل شــرکت شــهرکهای 
صنعتی استان گلســتان گفت: تملک دارایی شــهرکهای صنعتی 
گلستان در دوسال دولت سیزدهم رشــد ۵۶۷ درصدی داشته است 
رضا شــهمرادی در نشســت قرارگاه خبری شــهید همدانی که به 
مناسبت هقته دولت برگزار شــد، اظهار کرد: گلستان در دوسال ۹۸ 
و ۹۹ مبلغ ۶ میلیارد و ۹۰۰ میلون تومان از منابع تملک استانی بهره 
مند شده است که این رقم در دو ســال دولت سیزدهم به ۴۶ میلیارد 
تومان افزایش پیدا کرده اســت. وی افزود: در رابطه با منابع ملی نیز 
در ســال های ۹۸ و ۹۹ مبلغ ۵ میلیارد و ۱۰۰ میلون تومان بوده که 
این رقم در دو ســال دولت ســیزدهم به ۳۷ میلیــارد و ۷۰۰ میلون 
تومان رسیده که رشــد ۴/۶ دهم درصدی داشــته است. شهمرادی 
بیان کرد: شرکت شــهرکاهای صنعتی در رابطه با حمایت یارانه ای 
از صنایع کوچک در ســال های ۹۸ و ۹۹ مبلغ یــک میلیارد و ۴۰۰ 
میلون تومان بوده که این رقم در دولت سیزدهم به ۴ میلیارد و ۴۰۰ 
میلون تومان رسیده که رشــد ۴/۲ درصدی داشته است. مدیر عامل 
شرکت شــهرکهای صنعتی گلســتان ادامه داد: ۴۸ هکتار از زمین 
های شهرکهای صنعتی گلستان که اعطا شده بود اما سرمایه گذاری 
در آن انجام نشــده بود خلع ید شد و به دیگر ســرمایه گذاران واگذار 
شــده و یا می شــود. وی با شــاره به اینکه ۲۳ طرح عمرانی در هفته 
دولت در شــهرکهای صنعتی اجرا می شــود، اظهار کرد: این تعداد 
طرح با اعتبــار ۶۸ میلیارد و ۷۵۰ میلون تومان بــه اجرا در میاید که 
روکش آسفالت در شــهرکهای صنعتی آق قلا ، بندر گز و دهنه کلاله 
به مبلغ ۱۹ میلیارد تومان ، روشــنایی معابر در شهرکهای آق چلی، 
رامیان و دهنه به مبلغ ۳ میلیارد تومان ، مخــازن زمینی ذخیره آب 
در شهرکهای صنعتی رامیان و گلســتان به مبلغ ۸ میلیارد تومان و 
تکمیل جداول هدایت ابهای سطحی ۴ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان 

افتتاح می شود.
به گفته شــهمرادی ۱۵ طرح عمرانی با اعتبــار ۹۶ میلیارد و ۹۵۰ 

میلیون تومان کلنگ زنی می شود.

کاهش 9 درصدی مصرف گاز
 در بخش صنایع خوزستان

اهواز – محمد مجدم رئیس امور اندازه گیری و توزیع گاز شرکت گاز 
خوزستان از کاهش ۹ درصدی مصرف گاز در بخش صنایع خوزستان در 

سه ماهه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد.
 علی طیبی با اعلام این خبــر اظهار کرد: بیــش از ۴ میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون متر مکعب گاز طبیعی طی ســه ماهه نخست سال جاری در 
بخش های خانگی، صنعتی و تجاری مصرف شده است که نسبت به 
مدت مشابه در بخش صنعتی کاهش ۹ درصدی و در بخش خانگی و 

تجاری کاهش ۱۰ درصدی داشته است.
وی با بیان مطلب فوق افزود: نقش اطلاع رســانی در مدیریت مصرف 
انرژی عامل بسیار مهمی است که این شرکت با برنامه ریزی سالانه و 
نشست های مستمر با مشــترکین عمده و جزء و برگزاری دوره های 
آموزشــی اســتفاده ایمن و بهینه از انرژی به خصوص گاز طبیعی از 

جمله تحقق این مهم بوده است.
رئیس امور اندازه گیری و توزیع گاز شرکت گاز استان خوزستان با اشاره 
به اینکه ۷۰ درصد سبد انرژی استان را گاز تشکیل می دهد، گفت: میزان 
مصرف گاز سه ماهه نخســت سال جاری اســتان خوزستان در بخش 
صنایع ۴ میلیارد و ۴۶۵ میلیون مترمکعب و در بخش خانگی و تجاری 

۲۳۱ میلیون و ۷۱۵ هزار مترمکعب بوده است.
طیبی تصریح کرد: همکاران ما در شــرکت گاز خوزستان با آمادگی 
کامل و به صورت شبانه روزی در تلاشند تا با مدیریت صحیح و بهینه 
توزیع گاز، امــکان بهره مندی پایدار از این نعمــت الهی را برای همه 

مشترکین استان فراهم کنند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اردبیل

مدیر عامل شرکت گاز استان اردبیل :
وژه های صنعتی و کشاورزی با تقویت زیرساختهای انرژی توسعه می یابد  پر

اردبیل-افسون جبارزاده مدیــر عامل شرکت گاز استان اردبیل گفت: 
پروژه های صنعتی و کشــاورزی با احداث خط لوله دوم  انتقال گاز ۳۰ اینچ 
چلوند –اردبیل بعنوان بزرگترین طرح پیشــران انرژي در اســتان  اردبیل 

توسعه می یابند.
میرسعید سیدمتین ، مدیر عامل این شرکت در جلسه ای که بمنظور بررسی 
طرحهای توسعه زیرساختهای انرژی در استان با حضور معاونت هماهنگي 
امور عمراني اســتانداري، مدیران کل ادارات، ســازمان ها و دســتگاههاي 
اجرایي ، نمایندگان شرکت مهندسي و توســعه گاز ایران و  مدیریت منطقه 
۸ عملیات انتقال گاز در محل استانداری اردبیل برگزار شد؛ گفت:  با اجرایی 
شــدن خط دوم انتقال گاز به اســتان، گاز طبیعي مورد نیاز جهت توســعه 
زیرساخت ها ، حمایت از طرح هاي صنعتي و اقتصادی ، پایداري جریان گاز 
در فصول سرد  بویژه در شمال استان و بمنظور تامین گاز بزرگترین شهرك 
گلخانه اي کشور در شهرســتانهای پارس آباد و اصلاندوز تخصیص خواهد 

یافت.
سید متین این طرح را به عنوان پیشران انرژی و در راستای توسعه صنعتی و 
پایداری جریان گاز در فصول سرد سال بسیار حایز اهمیت برشمرد و افزود: 
پس از نیازسنجی های انجام گرفته در رابطه با میزان مصرف در سطح استان 
و اهمیت پایداری خطــوط گاز طبیعی و با توجه به نیازمندی زیرســاختی 
اســتان اردبیل ، اقدامات لازم بمنظور همکاری دســتگاه های مرتبط برای 
تسهیل و تسریع اقدامات شرکت مهندسی و توســعه گاز ایران در خصوص 

اجراي خط انتقال گاز دوم استان از مسیر چلوند به اردبیل بموازات خط ۳۰ 
اینچ موجود و بطول ۵۵ کیلومتر ضروری است.

مدیر عامل شــرکت گاز اســتان اردبیل در بخش دیگری از سخنان خود  با 
اشــاره به در حال اجرا بودن ۲۵۰۰ هکتار گلخانه در استان اردبیل و نیاز این 
طرح ها به گاز ، تسریع گازرســانی به بزرگترین شهرك گلخانه ای کشور در 
شهرســتان های پارس آباد و اصلاندوز را به لحاظ اثــرات مثبت اقتصادی و 
اجتماعی برای شــهروندان، انجام طرح های نوین کشاورزی و ایجاد صنایع 
وابسته بســیار حایز اهمیت عنوان نمود و اظهار داشــت: در راستاي تقویت 
زیرساخت انرژي شمال اســتان ، با عنایت به پیگیري تسریع ابلاغ واگذاري 
احداث فاز ۲ خط انتقال گاز ۱۶ اینچ پارس آباد - شــهرك گلخانه اي، بطول 
۲۵ کیلومتر به شرکت گاز اســتان اردبیل، ضمن انجام اقدامات تامین کالا 

و تحصیل اراضي پروژه مذکــور، فرآیند پیمان ســپاري و انتخاب پیمانکار 
مجري با اولویت ویژه در دست اقدام میباشد.

وی همچنین نیاز صنایع در حال اجرا از جمله صنایع فرآوری به گاز را یادآور 
شــد و بیان کرد: سرعت بخشــی به اجرای این خط انتقال بمنظور تقویت 
زیرســاختهای انرژی در شمال اســتان برای تأمین نیازمندی این صنایع و 
واحدها مورد تأکید بوده و هرگونه هماهنگی برای شتاب بخشی به عملیات 

اجرا توسط دستگاههای مرتبط انجام می شود.
در ادامه میرجعفریان، معاونت هماهنگي امور عمراني و استانداري اردبیل، 
تامین زیرساختهای انرژی استان را از حیث رشد و پویایي اقتصاد ، صنعت و 
توســعه صادرات بویژه در حوزه محصولات گلخانه اي حایز اهمیت برشمرد 
و افزود: با احداث خــط لوله ۳۰ اینچ جدید چلوند به اردبیل خواســته هاي 
چندین ساله صاحبان صنایع و اهالي استان در زمینه تامین زیرساخت هاي 

پیشران انرژي استان اردبیل محقق خواهد شد.
میر جعفریان اقدامات و دست آوردهاي شــرکت گاز استان طی یکسال 
گذشــته را به مثابه اقدامات جهادي عنوان نمود و اظهار داشت: کارگروه 
های لازم جهت رفع موانع و مشــکلات طرح مذکــور در تمامی ادارات و 
دســتگاههای درگیر به بررســی موضوعات خواهند پرداخت و در اسرع 
وقــت اقدامات اجرایی توســط پیمانــکاران و دســتگاههای اجرایی به 
منظور تســهیل در روند اجرایی پروژه خــط دوم انتقال گاز به اســتان 

صورت خواهد گرفت.

کرمانشاه-حسنا فخارزاده نشســت خبری سرپرست شرکت گاز 
استان کرمانشاه با اصحاب رسانه برگزار شد. سرپرست شرکت گاز استان 
در این نشست با تبریک روز خبرنگار اظهار کرد: استان کرمانشاه دارای 
۳۵ شهرستان است که ۳۳ شهرســتان  آن گازدار شــده اند و تنها شهر 
سومار  به دلیل فاقد سکنه بودن قابلیت گاز رسانی ندارد و شهر ازگله نیز 

تا پایان سال جاری از نعمت گاز برخوردار خواهد شد.
»ناصرحســینی« ضریب نفوظ گاز در مناطق شــهری را ۹۹.۹۱ صدم 
درصد عنوان کرد و افزود:  با گازرســانی به شهرستان ازگله ضریب نفوظ 

گاز در مناطق شهری استان به صد درصد خواهد رسید.
وی  در ادامه گفت: از دو هزارو ۵۶۲ روستای اســتان ۱۸۴ روستا خالی 
از سکنه هســتند و دو هزارو ۲۱ روســتا نیز گازدار شــده اند و بر اساس 
برنامه ریزی انجام شــده، قرار است تا پایان ســال جاری ۲۴۴ روستای 

دیگر استان از نعمت گاز برخوردار شوند.
وی اشاره ای هم به پروژه های در دســت اجرای این شرکت، که در هفته 
دولت به بهره برداری خواهند رسید داشت و افزود: بر اساس برنامه ریزی 
انجام شده ۱۴۷ روســتا و ۱۳۵ واحد صنعتی در نیمه اول سال جاری از 

نعمت گاز برخوردار خواهند شد.
حســینی ضریب نفوظ گاز رسانی در روســتا ها را ۹۰ درصد عنوان کرد 
و بیان داشت: با اجرای ۲۴۴ پروژه  گازرســانی در روستاها تا پایان سال 
جاری ضریب نفــوذ گاز در مناطق روســتایی به ۹۷ درصــد و مجموع 
ضریب نفوظ گاز در مناطق شــهری و روستای استان از ۹۷ درصد به ۹۸ 

درصد افزایش خواهد یافت.

وی در ادامه تعداد شهرستان های سبز اســتان که بصورت صددرصدی 
در بخش روســتایی و شــهری از نعمت گاز طبیعی برخوردار هستند را 
هشت شهرستان شامل؛ کنگاور، صحنه، سنقر، هرسین، اسلام آباد غرب، 
گیلانغرب، قصرشــیرین و روانســر عنوان کرد و گفت: شهرستان های 
دالاهو و جوانرود نیز در سال جاری به شهرستان های سبز استان افزوده 

خواهند شد.
به گفته حسینی سال گذشــته پنج میلیارد و  ۳۴۴ میلیون متر مکعب 
گاز در استان مصرف شــده که  ۱۰ درصد آن در پتروشیمی، ۳۶ درصد 

نیروگاه ها و ۵۴ درصد در سایر مصارف بوده است.
وی همچنین میزان مصــرف گاز در چهارماهه اول ســال جاری را یک 
میلیارد و۸۸۴ میلیون متر مکعب شامل؛ پتروشیمی ۱۱ درصد، نیروگاه 
۵۱ درصد و ســایر مصارف ۳۸ عنــوان کرد و افزود: ایــن میزان مصرف 
نسبت به مدت مشابه ســال قبل در بخش پتروشیمی دو درصد، نیروگاهی 

پنج درصد و در سایر مصارف دو تا سه درصد کاهش داشته است.
 به گفته حسینی  ۲۵ درصد مشترکین اســتان در سه پلکان اول قرار دارند و 
جز خوش مصرف ها محسوب می شوند، ۱۹ درصد مشترك پرمصرف، یک 

درصد بد مصرف و حدود ۵۵ درصد نیز مصرف متعارف دارند.
این مقام مســئول در ادامه مطالبات این شرکت از مشــترکین تا سال 
گذشته را یک  هزار  و ۱۷۸ میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: خوشبختانه 
در سال گذشــته ســه هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان گاز در استان به فروش 
رســید که ســه هزارو ۸۰۰ میلیارد تومان آن وصول شــد و مطالبات 

باقی مانده مربوط به سال های قبل است.

وی افزود: مطالبات شــرکت گاز اســتان در بخش صنعتی در مقایسه با 
سایر استان ها وضعیت بهتری دارد و به دلیل پیگیری حقوقی شرکت گاز 
از طریق ثبت اسناد مبالغ مطالبات وصول شــده است و پتروشیمی  نیز 
بدهی قدیمی ندارد و در حال حاضــر مطالبات به صورت پرداخت جاری 

می باشد.
سرپرست شــرکت گاز اســتان ســرانه بدهی گاز بها بخش خانگی در 
استان را بیشتر و گاها دوبرابر اســتان های غربی کشور اعلام کرد و بیان 
داشت: بیش از ۲۵ درصد مشترکین خانگی شرکت گاز استان بالای سه 
ســال اســت که هزینه گاز بهای مصرفی خود را پرداخت نکرده اند و اگر 
مشترکین برای پرداخت بدهی خود اقدام نمایند شرکت گاز در تقسیط 

و امهال این بدهی ها با آنها همکاری خواهد کرد.

سرپرست شرکت گاز استان خبرداد؛

سال جاری اول  نیمه  در  کرمانشاه   وستای  ر  ۱۴۷ به  گازرسانی 

کرمانشاه
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ارز اربعین راحت تر از سال های قبل در جیب 
زائران حسینی

ارز اربعین امسال نسبت به ســال های دیگر بسیار آســان تر به دست 
زائران حسینی می رسد و تســهیل ارز اربعین امسال بسیار بهتر از سال 

های گذشته انجام شده است.
 ارز یکی از دغدغه های زائران اربعین حســینی اســت، دولت امسال با 
برنامه منسجم و بهتری نسبت به سال های قبل ارز را تأمین کرد و باعث 

شد این دغدغه مردم به خوبی رفع شود.

ارز را بدون صف می دهند
یکی از نکات مثبت در ارائه ارز اربعین نیاز نبودن به تشکیل صف است، 
آن دســته از افرادی که برای زیارت اربعین مشرف شدند حتماً حضور 
ذهن دارند که در سال های گذشــته چگونه ارز اربعین بین متقاضیان 
توزیع می شــد، همواره تخصیص ارز اربعین با مشکلات عدیده از جمله 
صف های طولانی پشــت شــعب بانکی، یا ارائه آن بــه زوار به بدترین 
شکل ممکن در شــهرهای نجف و کربلا صورت می گرفت اما امسال با 
افزایش تعداد بانک های ارائه ارز این صف ها مدیریت شد و دیگر شاهد 
مشکلات گذشته نیستیم.این تصویر بالا برای سال های نه چندان دور 
است، اربعین سال ۹۷ بود که بانک مرکزی دولت دوازدهم برای عرضه 
ارز یک خانه خرابــه را معین کرد، این تصویر در رســانه های اجتماعی 
بازخورد زیادی داشت که از آن به عنوان تحقیر زائر ایرانی در سفر عراق 
نام برده می شــد اما اکنون هر زائر ایرانی در داخل کشور ارز را دریافت 

می کند تا با خیال راحت به زیارت برود.

عرضه ارز دولتی منجر به ریزش قیمت دینار در بازار آزاد شد
یکی دیگر از نکات مثبت امسال در بحث ارز اربعین، ارائه ارز به دینار بود 
که باعث کاهش تقاضا در بازار آزاد شده و این موضوع منجر شد تاقیمت 
دینار در بازار آزاد نیز ریزشی شود. قیمت دینار در بازار آزاد در ماه های 
قبل به ۴۰ هزار تومان نیز رســیده بود اما از زمانی که عرضه ارز دینار با 
نرخ دولتی در بانک ها آغاز شده اســت قیمت دینار اکنون در بازار آزاد 
نیز به ۳۳ هزار تومان رسیده اســت این موضوع نشان می دهد وقتی که 

تقاضای کاذب برای دینار نباشد قیمت نیز کنترل می شود.
در ســال های قبل دولت به هر زائر دلار می داد که این مسئله منجر به 
ایجاد مشــکلاتی برای زوار شده بود از جمله نرخ تســعیر دلار به دینار 
که هر صرافی در عراق با یــک نرخ این دلار را تبدیل بــه دینار می کرد 
اما امســال دولت تصمیم گرفته اســت تا به زوار دینار دهــد تا دیگر 
این مشــکل ایجاد نشــود و به تبع شــاهد صف های طولانی در مقابل 

صرافی های شهرهای زیارتی نباشیم.

نحوه پرداخت ارز اربعین
برای دریافت ارز اربعین ابتدا باید در ســامانه ســماح ثبــت نام کرده 
و کد پیگیــری را دریافت کنید. برای دریافــت ارز حتماً به کد پیگیری 
نیاز دارید و افرادی که در ســامانه ســماح ثبت نام نکرده باشند، امکان 

دریافت ارز اربعین را نخواهند داشت.
پس از دریافت کد پیگیری می توانید با همراه داشتن اصل کارت ملی و 
گذرنامه یا برگه تردد اربعین به بانک های عامل مراجعه کرده و ارز خود 
را دریافت کنید. منظور از بانک های عامل نیز شعب منتخب شش بانک 

ملی، تجارت، سپه، صادرات، پارسیان و پست بانک است.
سرپرستان خانوار با در دســت داشــتن مدارک هویتی )کارت ملی و 
شناسنامه سرپرســت خانوار و کارت ملی اعضای خانوار( و گذرنامه )یا 
برگه تردد اربعیــن( معتبر تمام افراد زائر خانواده می توانند نســبت به 

خرید ارز اربعین از طریق بانک های تعیین شده اقدام نمایند.
درخواســت فروش ارز برای افراد بالای ۱۸ سال با کنترل تطابق شماره 
ملی، شماره موبایل و کارت بانکی صورت می پذیرد و افراد ۵ تا ۱۸ سال 
نیز می توانند با شــماره همراه والدین یا اعضای خانــواده خود اقدام به 
خرید ارز کنند.به زائرین اربعین حداکثر به مبلغ ۲۰۰ هزار دینار عراق 
به هر زائر و با نرخ فروش اســکناس ETS )ســامانه سنا( است و معادل 
تومانی آن حــدود ۶ میلیون و ۲۰۰ تــا ۶ میلیــون و ۵۰۰ هزار تومان 
می شــود. ارز اربعین تنها به زائران بالای ۵ سال تعلق می گیرد و فروش 
آن از تاریخ ۲۸ مردادماه آغاز شده و تا ۱۴ شهریور ماه ۱۴۰۲ ادامه دارد.

کمبود شعب عرضه کننده ارز اربعین در برخی از شهرستان ها
مســئولان بانک مرکزی برای رفاه حال زائران اربعین از دو برابر شدن 
شعب و باجه های بانک های اختصاص ارز اربعین خبر دادند، اما مردم از 
نبود شعب ارزی در اســتان تهران گلایه دارند و مجبورند برای دریافت 

دینار عراق به تهران و یا دیگر مناطق استان تهران مراجعه کنند.
یکی از زائران اربعین در ورامین که از ســرگردانی بــرای دریافت ارز از 
بانک ها گلایه مند بود و در این خصوص به خبرنــگار مهر گفت: دو روز 
اســت، که کار و زندگی ام را رها کرده و برای دریافت ارز به ری مراجعه 
کردم، که بانک در این شهرستان نیز شلوغ است و نتوانستم ارز دریافت 
کنم و دســت خالی برگشــته ام. پاســپورت هم دریافت کردم و همه 
کارهایم را کرده ام، اما ارز پیدا نمی کنیم، بانک ملی، تجارت و ســپه در 

ورامین مراجعه کردم اما ارز ندارند.
زائر دیگری از نبود ارز در ملارد خبر داد و در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار 
داشــت: قصد رفتن به کربلا را دارم، اما بانک های مــلارد هیچکدام ارز 

ندارند و می گویند، باید برای دریافت ارز به تهران یا شهریار بروید.
یک زائر جوان دماوندی نیز با بیان اینکه حق بزرگترها و پیرمردها این 
نیست، که در بانک ها سرگردان باشند، به خبرنگار مهر گفت: بسیاری 

از افراد توان حضور در تهران را در این گرما ندارند.
متأســفانه جمعیت کثیر ســاکن در شهرستان های اســتان تهران از 
خدمات ارزی محروم هســتند و تعداد اندک موجود در ری یا شــهریار 
پاســخگوی مراجعین نیست.مشــکلات پیش روی زائران، صف های 
طولانی برای اخذ دینار در ری و حتی باجه های موجود در شــهرهای 
مناطق دیگر استان ایجاد شده است، باعث شده که بسیاری از زائران از 

دریافت دینار ثبت نامی منصرف شوند.
بر اساس گزارش رســمی بانک مرکزی، زائران در صورت بروز هرگونه 
مشــکل در دریافت ارز اربعین پس از مراجعه به شــعب منتخب و نیز 
مشــاهده ازدحام احتمالی می توانند مراتب را جهت پیگیری با ذکر نام 
شعبه و شهر از طریق شماره تماس ۲۹۹۵۳۶۱۲-۰۲۱ از ساعت ۷:۳۰ 

صبح تا ۱۵ عصر به بانک مرکزی اعلام کنند.
متقاضیان ارز اربعین هم اکنــون نیاز ارزی خود را با نرخ رســمی و به 
صورت مستقیم و بدون حضور واســطه و دلال، از طریق ۱۵۰۰ شعبه 
منتخب بانک های ملی، تجارت، ســپه، صادرات، پارســیان و پســت 
بانک در سراســر کشــور دریافت می کنند.همچنین فرآیند ثبت نام 
غیرحضوری دریافت ارز اربعین از طریق اپلیکیشــن »بله« نیز فراهم 
است و بسیاری از زائران از این طریق، ارز اربعین خود را تهیه و دریافت 
کرده انــد. توزیع ارز زائران اربعین حســینی در ســال جــاری از روز  

۰۲/۵/۲۸ آغاز و تا تاریخ ۰۲/۶/۱۴ادامه دارد.

ح ارتقای دانش فنی بهره برداری از شبکه های  طر
توزیع برق آینده عملیاتی شد

 طرح ارتقای دانش فنی طراحــی و بهره برداری از شــبکه های توزیع 
آینده به منظور ارتقای بهره برداری و عملکرد این شــبکه ها از شــروع 

طراحی و احداث تا بهره برداری در پژوهشگاه نیرو عملیاتی شد.
سید سعید طاهری، مدیر طرح ارتقای دانش فنی طراحی و بهره برداری 
از شبکه های توزیع آینده در پژوهشگاه نیرو، درباره ضرورت اجرای این 
طرح گفت: با توجه به ارتباط تنگاتنگ طراحی شــبکه ها و بهره برداری 
از آنها، بهتر اســت این دو موضوع در کنار یکدیگر دیده شوند تا بتوانیم 
عملکرد مطلوب تری در سیســتم داشته باشــیم. لذا به همین منظور، 
این طرح تــلاش دارد در شــبکه های توزیع فعلی و شــبکه هایی که 
قرار اســت در آینده بــه بهره برداری برســند، یک ســری فاکتورها، 

الِمان ها)تجهیزات( و روش هایی را پیشنهاد کند.
وی درباره مزیت جلوگیری از اتلاف انــرژی در این طرح افزود: بهترین 
روش برای کاهش تلفات این اســت که در فاز طراحی، محدودیت ها به 
درســتی دیده شــوند تا در آینده و در فاز بهره برداری دچار تلفات برق 

بیش از حد در سیستم نباشیم.
طاهری توضیح داد: اگر از قبل، محدوده های مجاز در یک شبکه توزیع 
لحاظ شــده باشــد، عملا تلفات انرژی هیچگاه از این مقدار قابل قبول 
فراتر نمی رود. با توجه به این که طراحی عمده شــبکه های موجود، بر 
اساس میزان مصرف در سال های گذشــته بوده و تمهیدی برای میزان 
مصرف در ســال های کنونی دیده نشده اســت، بنابراین در عمده آنها 
با تلفات بیش از حد روبرو هســتیم.وی روش هایی مانند تغییر آرایش 
شــبکه، خازن گذاری و یا تغییر ســطح مقطع کابل ها را از روش های 

کاهش اتلاف انرژی در بعد عملیاتی برشمرد.
طاهری با اشاره به بهره مندی از دانش بومی در این طرح گفت: صنعت 
برق کشــور در حوزه بهره برداری به خودکفایی بالایی رســیده است و 
شرکت ها و موسســات تحقیقاتی مانند پژوهشــگاه نیرو می توانند در 
حوزه های مختلف نظیر بهبود پایایی شــبکه برق، یاریگر شرکت های 
توزیع بوده و بــه عنوان مثال موجــب کاهش انرژی از دســت رفته یا 

اصطلاحا خاموشی در شبکه ها شوند.
مدیر طرح ارتقای دانش فنی طراحی و بهره برداری از شبکه های توزیع 
آینده، درباره امنیت و تاب آوری این طرح هم خاطرنشان کرد: از لحاظ 
مصرف، تولید و توزیعِ توان، همیشــه وضعیت نرمالی بر شــبکه حاکم 
نیست و گاهی اوقات وقوع طوفان و حوادث پیش بینی  نشده این تعادل 
را بر هم می زند. بنابراین سیســتم ها باید طوری طراحی شــوند که در 
چنین شــرایطی، قادر به پوشش قســمت زیادی از خروجی های خود 

باشند.

به گفتــه وی، در این زمینه با عملیاتی کــردن برخی روش ها، می توان 
تحمل و توانایی سیستم را در کاهش محدوده تحت تاثیر، افزایش داد.
وی درباره اثرات زیست محیطی ناشی از طراحی و بهره برداری مطلوب 
از شبکه های توزیع نیز خاطرنشان کرد: اصولا می توان با سرمایه گذاری 
و کمی هزینه بیشــتر از تاثیرات نامطلوب زیست محیطی شبکه های 

توزیع کاست. 
به عنوان مثال در شــهرهای کوچک تیرهای برق  توزیع بیشتری به کار 
گرفته شده اند که ضمن تخریب بیشتری که در محیط زیست و پوشش 
گیاهی ایجاد می کند، جلوه نازیبایی هم به معابر داده اســت و مبلمان 
شهری را تحت تاثیر قرار داده است، در حالی که در عمده کلانشهرها با 
افزایش سرمایه گذاری و اســتفاده از کابل می توان اثرات نامطلوب را به 
حداقل رســاند و یا اینکه با جایگزینی پست های زیرزمینی یا کامپکت 
که بعضا به اندازه یک میز کار ساخته می شوند، فضای تحت اشغال این 

تجهیزات را کاهش داد.
همچنین مدیر طــرح ارتقای دانش فنــی طراحی و بهره بــرداری از 
شــبکه های توزیع آینده در پژوهشــگاه نیرو گفــت: در بحث کاهش 
آلاینده های ناشــی از تولید برق هم می توان با توسعه تجدیدپذیرها و 
ذخیره سازها در فاز طراحی و بهره برداری از سیستم ها، به حفظ محیط 
زیســت کمک کرد.وی خاطرنشــان کرد: رویکرد نهایی ما تســهیل 
بهره برداری و بهبود عملکرد شــبکه های توزیع آینده اســت تا اپراتور 
شبکه و مصرف کننده برق بتوانند از این مزیت های نسبی بدست آمده، 

استفاده کنند.

 رشد ۳ برابری توسعه انرژی های تجدیدپذیر 
در دولت سیزدهم

مدیرکل دفتر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه های سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران با بیان اینکه روند توســعه انرژی های 
تجدیدپذیر در دولت ســیزدهم رشد سه برابری داشــته است، گفت: 
قبل از دولت سیزدهم به طور متوسط ســالانه ۳۰ مگاوات به ظرفیت 
تجدیدپذیرها اضافه شده بود که در دو سال گذشته ۲۲۵ مگاوات بوده 

است.
»علی شــب نورد« ، با بیان اینکه روند توســعه انرژی های تجدیدپذیر 
در دولت ســیزدهم رشــد ســه برابری داشــته اســت، اظهار کرد: 
سیاســت گذاری ها و ریل گذاری های صحیح دولت سیزدهم این رشد 

شتابان را رقم زد.
وی ظرفیت فعلی نیروگاه هــای تجدید پذیر کشــور را یک هزار و ۸۴ 
مگاوات اعلام کرد و افزود: بحث انرژی های تجدید پذیر از سال ۱۳۷۲ 

در کشور آغاز شده و تا کنون به این ظرفیت دست یافته ایم.
مدیرکل دفتر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه ها ســاتبا ادامه داد: کل 
ظرفیت منصوبه انرژی های تجدیدپذیر در این ۳۰ سال یک هزار و ۸۴ 
مگاوات شده است، اما آنچه مهم است بسترسازی و ریل گذاری در این 

دو سال دولت سیزدهم است.
شــب نورد گفت: کل ظرفیت منصوبه انرژی های تجدیدپذیر از ســال 
۱۳۷۲ تا سال ۱۴۰۰ ) زمان آغاز به کار دولت سیزدهم( ۸۵۸.۵ مگاوات 
بوده و از آغاز دولت سیزدهم تاکنون ۲۲۵ مگاوات به این ظرفیت اضافه 

شده است.
وی ادامه داد: ۷۹ درصد کل ظرفیت منصوبــه انرژی های تجدید پذیر 
مربوط به قبل از دولت سیزدهم بوده و ۲۱ درصد بعد از این دولت افزوده 
شده است. روند توسعه انرژی های تجدیدپذیر در دولت سیزدهم رشد 

خیلی خوبی داشته و که حاصل ریل گذاری های درست است.
مدیرکل دفتر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه ها ســاتبا خاطرنشــان 
کرد: سال های گذشته تنها از یک روش برای توسعه انرژی های تجدید 
پذیر بهره گرفته می شد، اما در دولت سیزدهم برای شتاب بخشیدن به 

توسعه تجدیدپذیرها روش های چندگانه دیگری در نظر گرفته است.
شب نورد سایر روش ها را اســتفاده از ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید، 
ماده ۱۶ قانون جهش دانش بنیان و مصوبه های شورای اقتصاد و روش 
خرید تضمینی برق برشمرد و گفت: این روش ها از عوامل اثر بخش در 

توسعه تجدید پذیرها است.

صفحه 8
شنبه      4 شهریور 1402    شماره 1395

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

رئیس کل بانک مرکزی:

عرضه ارز اربعین به زائران در بانک ها سرعت بگیرد

خریدار  رئیس کل بانک مرکزی بر لزوم اهتمام 
ویژه بانک ها و مؤسســات اعتبــاری در توزیع و 

عرضه ارز اربعین تاکید کرد.
 به نقل از بانک مرکزی، محمدرضا فرزین، رئیس 
کل بانک مرکزی بــا تاکید بر لــزوم اهتمام ویژه 
بانک ها و مؤسسات اعتباری در توزیع و عرضه ارز 
اربعین گفت: بانک ها با برنامه ریزی مدون ضمن 
عرضه ارز اربعین به نحوه مناســب، از ایجاد صف 
و ازدحام در شــعب در این خصوص جلوگیری و 
بســترهای بانکداری الکترونیک را در این زمینه 

به خدمت گیرند.
وی که در جلســه دوره ای ماهانه با مدیران عامل 
بانک ها و مؤسســات اعتبــاری در بانک مرکزی 
سخن می گفت با اشــاره به تعیین ۶ بانک عامل 
ســپه، ملی، تجارت، پســت بانک، صــادرات و 
پارســیان به منظور عرضه ارز اربعین تاکید کرد: 
در بخشــنامه اخیر بانک مرکزی بــه این بانک ها 

تکلیف شده است که شعب کشیک آنها تا ساعت 
۱۸ عصر روزهای هفته نسبت به فروش حضوری 

ارز اربعین اقدام کنند.
رئیس کل بانــک مرکزی تصریح کــرد: خدمت 
رســانی صرافی های بانکی به مردم و تجار و لزوم 
نظارت بانک ها و مؤسســات اعتبــاری بر آنها در 
پیشبرد برنامه های در دســترس، موضوعی مهم 

است که حتماً باید در دستور کار باشد.
فرزین در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره 
به نقشه راه بانک مرکزی برای دستیابی به اهداف 
تعیین شــده گفت: کنترل و مدیریت نقدینگی، 
مدیریت بازار ارز، تنظیم گــری و تقویت نظارت و 
تقویت حکمرانی بانک مرکزی در حوزه ریال، ارز 
و اعتبار، تنظیم مناسبات مالی دولت و نظام بانکی 
و بهبود انتظارات و سیاســت ارتباطی محورهای 

این نقشه راه است.
رئیــس کل بانک مرکــزی ادامه داد: نرخ رشــد 

نقدینگی از ۴۲.۸ درصد در مهرماه ســال ۱۴۰۰ 
با حدود ۱۵ درصد کاهش، در پایان تیرماه ســال 
۱۴۰۲ به ۲۷.۵ درصد رسیده است. برنامه ریزی 
ما در سال جاری رســاندن این عدد به ۲۵ درصد 
اســت که البته نرخ رشــد نقدینگی نیز در ۳ ماه 

نخست امسال ۳.۹ درصد بوده است.
فرزین همچنیــن با اشــاره به رشــد اقتصادی 
کشور در ســال ۱۴۰۰ و سال ۱۴۰۱ که به ترتیب 
۴.۴ درصد و ۴ درصد بوده اســت گفت: با اجرای 
سیاســت تثبیت اقتصــادی، قدم هــای مهمی 
به ســمت مهار تــورم، کنترل رشــد نقدینگی و 

بسترسازی رشد تولید برداشته شده است.
بر اســاس این گزارش، در این جلسه پس از ارائه 
گزارش هــای معاونین اقتصــادی و فناوری های 
نوین بانک مرکــزی، مدیران عامــل بانک ها نیز 
به ارائــه دیدگاه های خود در زمینــه موضوعات 

مختلف شبکه بانکی پرداختند.

خریــدار  معــاون وزارت کار 
گفــت: خانوارهــای دهک هــای 
چهارم و پنجم نیز از دوم شــهریور 
می تواننــد با خریــد حداقل ۲۰۰ 
هزار تومان از کالابرگ الکترونیکی 
از اعتبار مضاعف ۱۲۰ هزار تومانی 

بهره مند شوند.
 اگر تورم در ســفره مردم بنشیند 
مشــکلاتی در حوزه ســلامت در 
جامعه قابــل پیش بینی اســت. 
بنابرایــن دولــت برای حــل این 
معضل با انتخاب ۱۱ قلم اساســی 
اســتاندارد بــر اســاس مطالعات 
انســتیتو تحقیقات ایــران تلاش 
دارد افراد را ترغیــب به هزینه کرد 
بیشتر در خوراک ضروری روزمره 
کند. این ۱۱ قلم ثابــت بوده و قرار 
شــد هر قدر نرخ تورم افزایش یابد 
دولــت با مشــارکت مــردم آن را 
پوشــش دهد. بنابراین اگــر افراد 
دارای کالابــرگ الکترونیک ۳۲۰ 
هزار تومــان از ۴۰۰ هــزار تومان 
خرید می کردند ۸۰ هــزار تومان 
اعتبار اســتفاده آزاد داشــتند. در 
ادامه ۸۰ هزار تومان از سوی دولت 
شارژ شــد و این عدد به ۱۲۰ هزار 
تومان رســید تا هــدف اصلی گم 

نشود.

در راستای رفاه بیشــتر مردم این 
الزام خرید کاهــش یافت و در حال 
حاضــر ۲۰۰ هزار تومــان تعیین 
شده است؛ در نتیجه علاوه بر شارژ 
۸۰ هــزار تومانی از ســوی دولت، 
مابه التفــاوت نرخ تورم بر اســاس 
پایه قیمتی اردیبهشت ۱۴۰۲ این 
۱۱ قلم نیز از سوی دولت پرداخت 

خواهد شد.
ماه گذشــته معاون رفــاه وزارت 
تعاون، کار و رفــاه اجتماعی عنوان 
کرد تنها ۳ دهک بــا جمعیت ۲۹ 
میلیون نفر مشمول آن )کالابرگ 
الکترونیک( می شوند که یک سوم 
جمعیت کشور هســتند اما از ماه 

جاری این مشــوق شــامل دهک 
چهارم و پنجــم نیز می شــود. به 
گزارش وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی علیرضــا عســگریان، 
معاون رفاهــی ایــن وزارتخانه با 
اشاره به پوشش دهک های چهارم 
و پنجــم در طرح افزایــش اعتبار 
کالابــرگ الکترونیکی، اظهار کرد: 
با آغاز این مرحلــه، ۴۸ میلیون نفر 
از جمعیت کشــور از مزایای طرح 
ملی کالابرگ الکترونیک بهره مند 

می شوند.
وی افزود: خانوارهــای دهک اول 
تا پنجم می تواننــد در قالب طرح 
کالابــرگ الکترونیکی یــک ماه 

زودتر از واریز یارانــه خود با خرید 
حداقل ۲۰۰ هزار تومان از ۱۱ قلم 
کالای اعلام شــده، مشمول ۱۲۰ 

هزار تومان اعتبار مضاعف شوند.
عســگریان گفت: هم اکنــون در 
سراســر کشــور و در جهت ایجاد 
دسترســی راحت و ســریع برای 
مردم ۱۱۱ هزار فروشــگاه به طرح 
ملی کالابــرگ الکترونیک متصل 

شده اند.
معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت 
تعاون با تأکیــد بر اینکــه میزان 
دسترســی هر نفر به فروشگاه های 
طــرح کالابــرگ الکترونیکی به 
کمتر از ۳۰۰ متر رســیده اســت، 
افــزود: مــردم بــا نصــب برنامه 
کاربردی »شما« علاوه بر اطلاع از 
میزان اعتبار خود می توانند آدرس 

فروشگاه ها را مشاهده کنند.
پایــه قیمتی ســبد غذایــی نرخ 
اردیبهشــت ۱۴۰۱ بــوده و بــا 
خرید ســقف ۲۰۰ هــزار تومان از 
مبلغ یارانــه، نخســت، پرداخت 
مابه التفاوت نــرخ تورمی قیمت ها 
نســبت به نرخ اردیبهشــت سال 
گذشته پرداخت می شــود و دیگر 
اینکه افراد کمــک ۸۰ هزار تومان 

دولت را نیز خواهند داشت.
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))آگهی تحدید حدود سال 1۴۰2 ((

محسن هدائی - رئيس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ

آگهــی تحدید حــدود عمومی امــلاک موقوفه حــوزه ثبتی 
شهرســتان ساوجبلاغ که می بایســت طبق ماده ۱۴ قانون 
ثبت اسناد و املاک آگهی آنها منتشر شود بشرح ذیل جهت 
اطلاع عموم آگهی می شود. پلاک ۵ اصلی واقع در قریه خور 
بشــماره فرعی زیر در روز دوشنبه مورخ ۲۷/ ۰۶ / ۱۴۰۲ 
ساعت ۸ صبح : پلاک شماره ۵۳۹۴ فرعی ششدانگ عرصه 
و اعیان امامزاده زبیده خاتــون )س( بتصدی اداره اوقاف 
و امور خیریه شهرستان ســاوجبلاغ به مساحت ۲۲۰۶.۵۵ 
متر مربع پلاک ۳۱۴ اصلی واقع در فشــند بشــماره فرعی 
زیر در روز دوشــنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۲۷ ساعت ۹ صبح 
: پــلاک شــماره ۲۳۵۸۱ فرعی ششــدانگ عرصه و اعیان 
امامزاده حکیمه خاتــون )س( بتصــدى اداره قاف و امور 

خیریه شهرستان ساوجبلاغ به مساحت ۲۳۰.۷۹ متر مربع 
پــلاک ۳۳۹ اصلی واقع در قریه و رده بشــماره فرعی زیر 
در روز در روز دوشــنبه مورخ ۲۷ /۱۴۰۲/۰۶ ساعت ۱۰ 
صبح : پلاک شــماره ۶۳۰ فرعی ششــدانگ عرصه و اعیان 
امامزاده بی بی ســکینه )س( بتصدی اداره اوقاف و امور 
خیریه شهرستان ساوجبلاغ به مساحت ۱۳۰۴.۳۷ متر مربع
 لذا به موجب دســتور مادتیــن ۱۴ و ۱۵ قانون ثبت و مواد

 ۶۱، ۶۲، ۶۶ و ۶۷ آئیــن نامه قانون ثبت از صاحبان املاک و 
مجاورین پلاکهای فوق الذکر دعوت میگردد چنانچه نسبت به 
تحدید حدود پلاکهای یاد شده اعتراض و یا حقوق ارتفاقی یا 
هرگونه حقی دارند ، در روزها و ساعات مقرر در محل وقوع ملک 
حضور بهم رسانند. چنانچه هر یک از صاحبان املاک یا نماینده 
قانونی ایشان حاضر باشند تحدید حدود با معرفی مجاورین به 
عمل خواهد آمد و برابر ماده ۲۰ قانون ثبت اسناد . املاک از 
تاریخ تنظیم صورتجلسه تحدید حدود اعتراضات تا سی روز 
پذیرفته خواهد شــد و معترض می بایستی اعتراض خود را 
کتباً به اداره ثبت و اسناد و املاک شهرستان ساوجبلاغ تسلیم 
نماید و بایســتی ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
به مرجع ثبتی دادخواســت خود را به مرجع ذیصلاح قضایی 
تسلیم نماید. ضمناً طبق تبصره دو ماده واحده قانون مصوب 
۱۳۷۵.۰۳.۲۵ تعیین و تکلیف پروندههای معترضی ثبتی که 
فاقد سابقه بوده و یا اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود 
را به مرجع ذیصلاح قضایی محل وقوع ملک تسلیم نماید در 
غیر اینصورت پس از انقضای مهلت قانونی نسبت به صدور 

سند مالکیت بنام متقاضی اقدام بعمل خواهد آمد.
تاریخ انتشار : ۱۴۰۲/۰۶/۰۴

 افزایش اعتبار ۱۲۰ هزار تومان یارانه مشمول دهک های اول تا پنجم شد


